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ΣΠΕΔΕ Δ. ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ Η Ελλάδα ανεβάζει…
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55χρόνιαχρωµατίζουµε
τακαλοκαίριατωνπαιδιών
Η παιδική κατασκήνωση Kinderland είναι µία
πανέµορφη κατασκήνωση στο Κάλαµο Αττικής.
Ένας ονειρεµένος παιδότοπος, που προσφέρει
στο παιδί υψηλής ποιότητας κατασκηνωτική ζωή,
µακριά από τα προβλήµατα της πόλης.

Η ασφάλεια, η καθαριότητα, η άθληση,
η ψυχαγωγία, η υγιεινή διατροφή και
η προστασία του περιβάλλοντος
είναι τα βασικά µας µελήµατα.

Αγαπάµε το παιδί και πιστεύουµε
στον κατασκηνωτικό θεσµό.

Ελάτε να περάσουµε αυτό το καλοκαίρι µαζί!

Γραφεία Αθηνών: Ζαλοκώστα 5, Αθήνα 10671
Τηλ: 210 3618850 Fax: 210 3616742
E-mail: info@kinderland.gr

www.kinderland.gr
Social media

https://www.instagram.com/kinderlandcampgreece/

https://www.facebook.com/KinderlandCampGreece/

https://www.youtube.com/user/KinderlandCampGreece

https://twitter.com/KinderlandCamp

Χαρίστε στα παιδιά δωρεάν
καλοκαιρινές διακοπές! Πώς;

Πολλά ασφαλιστικά ταµεία του ΕΦΚΑ καλύπτουν έως και 100%
το κόστος διαµονής παιδιών σε παιδικές κατασκηνώσεις.
• ΕΤΑΑ – Μηχανικών & ΕΔΕ (ΤΣΜΕΔΕ)
• ΕΤΑΑ – Δικηγόρων Αθηνών (ΤΠΔΑ)
• ΕΤΑΑ – Δικηγόρων Πειραιά (ΤΥΔΠ)
• ΕΤΑΑ – Δικηγόρων Επαρχιών & Δικαστικών Επιµελητών

(ΤΥΔΕ – ΤΠΔΕ)
• ΕΤΑΑ – Νοµικών (ΤΑ.Ν)
• ΕΤΑΑ – Συµβολαιογράφων (ΤΑΣ)
• ΕΤΑΑ – Υγειονοµικών (ΤΣΑΥ)
• ΕΤΑΠ – ΜΜΕ
• Ταµείο Μετάλλου (ΤΑ.Π.Ε.Μ.)
• ΙΚΑ ΕΤΑΜ (Υπαλλήλων)
• ΙΚΑ – Δηµοτικοί Υπάλληλοι (ΟΠΑΔ – ΤΥΔΚΥ)
• ΙΚΑ ΤΑΞΥ Ξενοδοχοϋπαλλήλων
• ΤΑΠ – ΟΤΕ
• ΤΑΠΤΠΓΑΕ Ταµείο Ασθενείας Προσωπικού Τραπεζών

Πίστεως-Γενικής-Αµερ.Εξπρές
• ΟΑΕΕ (Υπαλλήλων) Προνοίας Εργοληπτών Δηµοσιών

Έργων (ΤΠΕΔΕ)
• ΟΑΕΕ ΤΑΝΠΥ
• ΟΓΑ
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EDITORIAL

Γράφει ο Γιώργος Γάγαλης, Πρόεδρος της ΠΕΣΕ∆Ε

«Μεγάλη αναταραχή, θαυµάσια κατάσταση» κατέγραφε στο
πάλαι ποτέ περίφηµο κόκκινο βιβλιαράκι του ο Μάο. Στα καθ’ ηµάς ωστόσο
βιώνουµε µεν καθηµερινά τη «µεγάλη αναταραχή» αλλά ψάχνουµε µε το «φα-
νάρι του ∆ιογένη» –και µε χαρακτηριστική αποτυχία- τη «θαυµάσια κατάσταση».
Από πού να ξεκινήσουµε;

Αν πιάσουµε το νήµα από τον περίφηµο ν4412/16 για τις ∆ηµόσιες
Συµβάσεις θα διαπιστώσουµε ότι δύο χρόνια µετά την πανηγυρική του ψήφισή
παραµένει «κουτσός», µολονότι από τότε και µέχρι σήµερα έχει τροποποιηθεί
–µόλις- 19 φορές. Κι αυτό είναι το καλό νέο αρκεί να θυµηθούµε ότι το περι-
λάλητο Π.∆. για τα Μητρώα (ΜΕΚ-ΜΕΕΠ) ακόµη εκπονείται, η Υπουργική Απόφαση για την αξιολόγηση
«ασυνήθιστα χαµηλών προσφορών» (ΑΧΠ) το αυτό –ενώ στο ενδιάµεσο οι εκπτώσεις άγγιξαν αισίως το
75%- ενώ η διαβούλευση για την πρότυπη διακήρυξη των «µελετο-κατασκευών» ακόµα να δει …Ιθάκη.
Την ίδια ώρα ΕΣΠΑ ακούµε και ΕΣΠΑ δεν βλέπουµε, το «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον» σέρνεται άνευ –ορατού-
λόγου και αιτίας, κατασκευαστικές επενδύσεις όπως το «Ελληνικό», ο «Χρυσός» κ.ά. έχουν ξεκινήσει και
σταµατήσει καµιά 15αριά φορές, ο ΕΦΚΑ αφού πρόλαβε να υφαρπάξει τα αποθεµατικά του ΤΣΜΕ∆Ε τώρα
κινδυνεύει να διαλυθεί από τις αποφάσεις του ΣΤΕ. Κι ας σταµατήσουµε κάπου εδώ γιατί η «µεγάλη ανα-
ταραχή» µοιάζει χωρίς τελειωµό.

Κι ενώ η ελληνική κατασκευαστική-εργοληπτική επιχείρηση θα έπρεπε να απολαµβάνει τα αυτο-
νόητα σε µία προηγµένη χώρα όπως η Ελλάδα, δηλαδή σταθερό επενδυτικό περιβάλλον, σταθερό φο-
ρολογικό-ασφαλιστικό καθεστώς, κράτος δικαίου κλπ., εκατοντάδες χιλιάδων αυτοαπασχολούµενων και
επιχειρηµατιών καλούνται να επιβιώσουν σ’ ένα εχθρικό περιβάλλον, που για τους υπόλοιπους Ευρωπαί-
ους θα φάνταζε τουλάχιστον καφκικό. 

Κάποιοι θα πούνε, ότι φταίει ο Πρωθυπουργός, ο Υπουργός και πάει λέγοντας, όµως µήπως τελικά
φταίνε και οι Πολίτες, µήπως τελικά φταίµε και όλοι εµείς που τρέχουµε να διορισθούµε, να πάρουµε την
πρόωρη, να.., να…, να… και διαµορφώνουµε τελικά αυτό το ανίκανο και αδηφάγο Κράτος;

Η γερµανική εφηµερίδα Frankfurter Allgemeine Sonntagszeitung στηλιτεύοντας ένα από τα πολλά
κακώς κείµενα που ταλανίζουν το ελληνικό κράτος από τις απαρχές του ακόµα, γράφει: «Όπως κάθε κυ-
βέρνηση πριν από αυτήν, έτσι και η τωρινή χρησιµοποιεί τον δηµόσιο τοµέα, για να δώσει µισθούς και ψωµί
σε συγγενείς και υποστηρικτές της. Όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι που τοποθετήθηκαν µετά τον Νοέµβριο
του 2016 µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου µονιµοποιούνται. Από το 2015 δηµιουργήθηκαν περίπου
26.000 νέες θέσεις, µεταξύ άλλων και για εκείνους τους υπαλλήλους που είχαν απολυθεί λόγω των
όρων των πιστωτών, επειδή είχαν καταχραστεί και υπεξαιρέσει χρήµατα ή εισέλθει στο ∆ηµόσιο µε παρα-
ποιηµένα πιστοποιητικά.» και παρακάτω «Η κυβέρνηση επωφελείται από την αποδυνάµωση επί δεκαετίες
του κρατικού µηχανισµού και τη διάβρωση των θεσµών του, κληρονοµιά των παλιών λαϊκών κοµµάτων.
Απευθύνεται στα κατώτερα ένστικτα και κάνει εύκολα παιχνίδι. Και αυτό αποτελεί κατάλοιπο των προκα-
τόχων της, που για να εξυπηρετήσουν τους σκοπούς τους καλλιέργησαν τον τύπο του ανεύθυνου, αδιά-
φορου, ωφελιµιστή πολίτη, χωρίς κοινωνική συνείδηση…»

Κάποιος καχύποπτος ίσως θα έλεγε ότι οι Γερµανοί απλώς δεν µας συµπαθούν και γι’ αυτό τα
γράφουν αυτά, εγώ προτιµώ να πω ότι πιθανότατα «µας πήρανε χαµπάρι». Ωστόσο και µεταξύ µας: πιστεύει
κανένας από εµάς στα σοβαρά σήµερα, ότι µε τον κρατικό µηχανισµό που συνεχίζει να έχει η Ελλάδα,
µπορεί κάτι να γίνει σωστά, ή πρόκειται να γίνει κάτι σωστά στο µέλλον; Προτιµώ να εναποθέσω τις ελπίδες
µου στον Παντοδύναµο, ότι θα µας λυπηθεί για µία ακόµη φορά.



ΙΩΑΝΝΗΣ Α. ΣΙΑΓΚΡΗΣ Ε.Π.Ε
Νεότητας 29, Αιγάλεω, Τηλ.: 210 34 60 595    
email: sales@ias.net.gr   •    www.ias.net.gr

We make the difference

Κατασκευάζονται µε προφίλ αλουµινίου ΕΤΕΜ
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EΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ

Αυτή την εποχή ο νοµός Κοζάνης απολαµβάνει έναν οργασµό δραστηριότητας µε κο-

ρωνίδα την περίφηµη µονάδα Πτολεµαΐδα V της ∆ΕΗ, που όταν ολοκληρωθεί θα απο-

τελέσει εκτός από τη µεγαλύτερη επένδυση και την πλέον σύγχρονη και

αντιρρυπαντική µονάδα της εταιρίας. Οι εργασίες ακολουθούν γοργούς ρυθµούς και

οι προβλέψεις λένε ότι θα παραδοθεί αρχές του 2020. Στο παρόν «Εργοληπτικόν

Βήµα» και στα πλαίσια του αφιερώµατος µας στον Σύνδεσµο ΣΠΕ∆Ε ∆υτ. Μακεδονίας

θα διαβάσετε επίσης σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα έργα όσον αφορά την ανέγερση της

νέας Πανεπιστηµιούπολης ∆υτ. Μακεδονίας αλλά και σηµαντικές πληροφορίες για

το Εργοστάσιο Επεξεργασίας Απορριµµάτων ∆υτικής Μακεδονίας, της πρώτης περι-

φέρειας που συµµορφώνεται µε τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις όσον αφορά τη διαχεί-

ριση των απορριµµάτων της. Τέλος τρεις µελέτες φιλοδοξούν να αλλάξουν την εικόνα

της πόλης της Κοζάνης µε που κύριο στόχο και σκοπό έχουν να αναβαθµίσουν την

ποιότητα ζωής των πολιτών της: το Στρατηγικό Σχέδιο Βιώσιµης Αστικής Ανάπτυξης

του δήµου, το Σχέδιο Αστικής Κινητικότητας το οποίο έχει φτάσει στη φάση της δια-

βούλευσης και την αναθεώρηση του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου Κοζάνης που

βρίσκεται πλέον στο Β1 στάδιο.

Η ∆υτική Μακεδονία
«ανθίζει»…
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EΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ

ΠΤΟΛΕΜΑΪ∆Α V

Ένα πρωτοποριακό έργο
Προχωρά η ανέγερση της 

πιο σύγχρονης και αντιρρυπαντικής
µονάδας στην Ελλάδα

Η ∆ΕΗ φιλοδοξεί να λειτουργήσει την πλέον σύγχρονη και
αποδοτική λιγνιτική µονάδα ηλεκτροπαραγωγής, που θα εν-
σωµατώνει τις πιο καινοτόµες περιβαλλοντικές τεχνολογίες. 
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Η
σύµβαση είχε υπογραφεί στις 29
Μαρτίου 2013, αλλά η κατα-
σκευή ξεκίνησε τον ∆εκέµβριο

του 2015, καθώς έπρεπε πρώτα να
λυθούν ορισµένα διαδικαστικά θέµατα,
ενώ η εγγυητική επιστολή είχε κατατε-
θεί τον Σεπτέµβριο του ίδιου έτους. Ο
χρόνος κατασκευής, σύµφωνα µε το
χρονοδιάγραµµα, ανέρχεται σε 50
µήνες.

Η Μονάδα V κατασκευάζεται στα
πλαίσια του σχεδιασµού της ∆ΕΗ για
την ανανέωση και αντικατάσταση του
υφιστάµενου δυναµικού παλαιών και
χαµηλής απόδοσης Μονάδων της, µε
νέες σύγχρονης τεχνολογίας. Πρόκει-
ται για µία µονάδα υψηλού βαθµού
απόδοσης που απαιτεί για τη λειτουρ-
γία της µικρή ιδιοκατανάλωση ηλεκτρι-
κής ενέργειας (καθαρός β.α. 41,5%

στο πλήρες φορτίο µε το βασικό καύ-
σιµο σχεδιασµού) και σχεδιάζεται εν-
σωµατώνοντας τεχνολογικές
καινοτοµίες και σύµφωνα µε τις πλέον
σύγχρονες βέλτιστες διαθέσιµες τεχνι-
κές για τις µεγάλες εγκαταστάσεις καύ-
σης µε αποτέλεσµα την χαµηλή
κατανάλωση καυσίµου και τις ιδιαίτερα
χαµηλές  εκποµπές ρύπων και CO2.

Η Μονάδα κατασκευάζεται εντός
του εξαντληµένου ορυχείου
«Koµάνου», σε απόσταση 

περίπου 4 χλµ από τον 
υφιστάµενο ΑΗΣ Πτολεµαΐδας

και 8 χλµ από την ίδια την πόλη
της Πτολεµαΐδας.

Ανάδοχος του έργου είναι η εται-
ρία  ΤΕΡΝΑ Α.Ε. µε κύριους υπεργολά-
βους τις Mitsubishi Hitachi Power
Systems Europe GmbH, Mitsubishi
Hitachi Power Systems Ltd Iαπωνίας
και Hamon Environmental.

Ο Ανάδοχος έχει την ευθύνη για
τον σχεδιασµό, τη µελέτη, προµήθεια,
βιοµηχανοποίηση, κατασκευή, δοκιµές
και θέση σε λειτουργία της Μονάδας,
µε καύσιµο κονιοποιηµένο λιγνίτη και
δυνατότητα παραγωγής µικτής ηλε-
κτρικής ισχύος 660 MWel και παροχής
θερµικής ισχύος 140 MWth για τηλε-
θέρµανση. 

Η Μονάδα απαρτίζεται µεταξύ
άλλων από έναν ατµολέβητα και µία
στροβιλογεννήτρια, υπερκρίσιµων χα-
ρακτηριστικών ατµού (250bar /600oC
/ 609oC) και η απαιτούµενη ψύξη για
την λειτουργία της εξασφαλίζεται µε
Πύργο Ψύξης (Π.Ψ.) φυσικής κυκλο-
φορίας. 

Παράλληλα, θα είναι εξοπλισµένη
µε τα απαιτούµενα αντιρρυπαντικά συ-
στήµατα (υγρή αποθείωση καυσαερίων
µε χρήση ασβεστολίθου, ηλεκτροστα-
τικά φίλτρα, πρωτογενή µέτρα µείωσης
NOx), και µε πρόβλεψη χώρων για τη
µελλοντική εγκατάσταση συστηµάτων
δέσµευσης CO2 καθώς και απονίτρω-
σης µε δευτερογενή τρόπο για περαι-
τέρω µείωση των NOx αν απαιτηθεί. Τα
«καθαρά» καυσαέρια της Μονάδος
µετά τη συγκράτηση των ρύπων θα
εξέρχονται στην ατµόσφαιρα διαµέσου

Με αυτό τον τρόπο βελτιώ-
νεται η περιβαλλοντική
απόδοση της ∆ΕΗ, καθώς η
νέα «Πτολεµαΐδα V»:

Μειώνει την κατανάλωση
λιγνίτη κατά 40%.

Μειώνει τις εκποµπές 
αερίων του θερµοκηπίου
κατά 40%.

Μειώνει κατά 60% 
τις εκποµπές ρύπων.

Μειώνει κατά 90% 
τις εκποµπές σωµατιδίων.

Οι περιβαλλοντικές επιδό-
σεις της νέας µονάδας
«Πτολεµαΐδα V», όταν θα
ξεκινήσει τη λειτουργία
της, θα αποδείξει αν είναι
εφικτή η δηµιουργία των
κατάλληλων συνθηκών
βιώσιµης ανάπτυξης, όταν
το σωστό ενεργειακό
µείγµα συνυπάρχει µε αυ-
στηρούς  περιβαλλοντικούς
κανόνες. Η µονάδα αυτή
σχεδιάστηκε µε σκοπό να
παράγει περισσότερη ενέρ-
γεια µε λιγότερο λιγνίτη
αλλά και ακόµα λιγότερους
ρύπους. 
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του Πύργου Ψύξης  (Π.Ψ.).
Η κατασκευή της «Πτολεµαΐδας
V» αποτελεί µια τονωτική ένεση
για την απασχόληση. Σήµερα στο
εργοτάξιο απασχολούνται περί-
που 500 άτοµα, αριθµός που

αναµένεται να αγγίξει τις 2.000
κατά την κορύφωση της κατα-
σκευαστικής δραστηριότητας. 

Όσον αφορά τα µέτρα υγιεινής και
ασφάλειας των εργαζοµένων στο ερ-
γοτάξιο λειτουργεί πλήρως εξοπλι-
σµένο ιατρείο, µε ασθενοφόρο, γιατρό
εργασίας και νοσηλεύτριες σε κάθε
βάρδια. Επίσης η ανάδοχος εταιρία διέ-
θεσε γραφεία στο Εργατικό Κέντρο
Πτολεµαΐδας. Η εξέλιξη των εργασιών
σήµερα εντοπίζεται σε όλα τα µέτωπα.

Στα έργα Πολιτικού Μηχανικού,
τα οποία ξεκίνησαν τον Νοέµβριο του
2015, η πρόοδός τους αγγίζει το
50%, ενώ από τον Ιούλιο του 2017
ξεκίνησε η ηλεκτροµηχανολογική

ανέγερση του εξοπλισµού και ήδη
ο κύριος πυλώνας του λεβητο-
στασίου ύψους 125 µέτρων εντός
του οποίου εγκαθίσταται ο λέβητας,έχει
ανεγερθεί. Επίσης έχει ολοκληρωθεί
το κέλυφος του Πύργου Ψύξης, ο
οποίος έχει το εντυπωσιακό ύψος
των 170 µέτρων. Με ταχείς ρυθ-
µούς καταφθάνει στο εργοτάξιο ο ηλε-
κτροµηχανολογικός εξοπλισµός και
ενσωµατώνεται σταδιακά στο Έργο. 

Η Μονάδα εκτιµάται ότι θα ολο-
κληρωθεί και θα λειτουργήσει παρέχο-
ντας ενέργεια στο δίκτυο, µετά από δύο
χρόνια περίπου.

Το συµβατικό τίµηµα του Έργου
ανέρχεται σε 1,39 δισ. ευρώ. Η σύµ-
βαση µεταξύ ΤΕΡΝΑ Α.Ε. και ∆ΕΗ Α.Ε.
υπογράφηκε τον Μάρτιο 2013. Ο Ανά-
δοχος εγκαταστάθηκε στο Εργοτάξιο
στις 24-11-2015, µετά τη λήψη της
οικοδοµικής άδειας της Μονάδας.

Το Έργο θα συµβάλει στην ανανέ-
ωση παλαιών µονάδων παραγωγής,

στη σηµαντική βελτίωση του περιβαλ-
λοντικού αποτυπώµατος, στην οικονο-
µικότερη παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, µε θετικό αντίκτυπο στην Ελλη-
νική οικονοµία.

Πρόκειται για ένα 
από τα µεγαλύτερα ενεργειακά

έργα που βρίσκονται 
σε κατασκευή, όχι µόνο 
στην Ελλάδα, αλλά και 
στην ευρύτερη περιοχή 

των Βαλκανίων. 

Με τη λειτουργία της Μονάδας,
θα γίνει αξιοποίηση των εγχώριων απο-
θεµάτων λιγνίτη, θα ενισχυθεί η ενερ-
γειακή επάρκεια της χώρας και θα
ενισχυθεί το οικονοµικό περιβάλ-
λον της περιοχής, αφού θα δηµι-
ουργηθούν εκατοντάδες θέσεις
απασχόλησης τόσο στη φάση της
κατασκευής όσο και στη φάση
της λειτουργίας µετέπειτα.
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Η Ελλάδα ανεβάζει…
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΤΑΧΥΤΗΤΑ

Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας 

κ. Γιώργος Σταθάκης µιλά στο «Εργοληπτικόν Βήµα» 
και µας εξηγεί ποιο θα είναι το µέλλον της ∆ΕΗ και

οι νέοι στρατηγικοί στόχοι της Εταιρίας µετά

την υποχρεωτική πώληση λιγνιτικών µονάδων.

Μαθαίνουµε πώς ακριβώς θα αλλάξει 
η θέση της Ελλάδας στον ευρωπαϊκό
χάρτη ενέργειας µόλις ολοκληρωθεί η

κατασκευή του αγωγού ΤΑΡ αλλά και ποια

είναι τα βραχυπρόθεσµα αλλά και 

µακροπρόθεσµα οφέλη για την ίδια

την ελληνική κοινωνία. Τέλος 

παρουσιάζει τους τρεις 
βασικούς άξονες γύρω από
τους οποίου θα κινηθεί το
Εθνικό Σχέδιο για την 
Ενέργεια και το Κλίµα,
που θα παρουσια-
στεί µέσα στο
2018.

Συνέντευξη του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας 

Γιώργου Σταθάκη

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ
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Σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα τον
Μάρτιο θα έρθει προς ψήφιση το
νοµοσχέδιο για την πώληση των
λιγνιτικών µονάδων της ∆ΕΗ.
Ποιο θα είναι το οικονοµικό όφε-
λος για την εταιρεία και πού θα
συνεισφέρει στην υλοποίηση των
στρατηγικών της στόχων;

Η πώληση των λιγνιτικών µο-
νάδων της ∆ΕΗ προέκυψε ως αποτέ-
λεσµα αντιδικίας της Εταιρίας µε την
∆ιεύθυνση Ανταγωνισµού της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, η οποία εδώ και
δέκα χρόνια υποστηρίζει ότι η ∆ΕΗ κα-
τέχει δεσπόζουσα θέση στην πρό-
σβαση στον λιγνίτη. Θέση την οποία
επικύρωσε οριστικά, στα τέλη του
2016, το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο. Για
να θεραπευθεί το πρόβληµα αρχικά ζη-
τήθηκε να δοθεί πρόσβαση σε ιδιώτες
και να απαγορευτεί η πρόσβαση στη
∆ΕΗ σε νέα ορυχεία λιγνίτη. Πλην
όµως είναι πολιτική επιλογή της Κυ-
βέρνησης να µην αξιοποιηθούν νέα

ορυχεία λιγνίτη, στο πλαίσιο της ευρύ-
τερης στρατηγικής για την αναδιάρ-
θρωση του ενεργειακού µείγµατος της
χώρας και της διεθνούς προσπάθειας
ανάσχεσης της κλιµατικής αλλαγής.

Ως εναλλακτική λύση συµ-
φωνήθηκε να πωληθούν σε ιδιώτες λι-
γνιτικές µονάδες της ∆ΕΗ και τελικά
επιλέχθηκαν δύο µονάδες στη Μεγα-
λόπολη και µία στη Μελίτη, όπου επί-
σης υπάρχει άδεια κατασκευής
δεύτερης µονάδας. Σύµφωνα µε αυτή
τη συµφωνία η ∆ΕΗ θα διατηρήσει το
78,6% του σηµερινού λιγνιτικού δυνα-
µικού της και το 90,9% του συνολικού
παραγωγικού δυναµικού της. 

Σε αντίθεση µε αυτά, υπενθυ-
µίζω ότι ο νόµος για τη Μικρή ∆ΕΗ, που
η Κυβέρνησή µας ακύρωσε, προέ-
βλεπε την πώληση του 22% του συνο-
λικού παραγωγικού δυναµικού της, του
21,4% του σηµερινού λιγνιτικού δυνα-
µικού της, του 18% του σηµερινού δυ-
ναµικού φυσικού αερίου της και του
26,3% του σηµερινού υδροηλεκτρικού

δυναµικού της. Εδώ εδράζεται το βα-
σικός όφελος από τη συµφωνία για τη
∆ΕΗ: Μπορεί να συνεχίσει απρόσκοπτα
τον στρατηγικό σχεδιασµό της για ση-
µαντικές επενδύσεις σε ΑΠΕ και µέχρι
αυτές να αποδώσουν θα έχει τη δυνα-
τότητα να αξιοποιεί µονάδες µε αντα-
γωνιστικό κόστος παραγωγής, δηλαδή
µονάδες φυσικού αερίου και κυρίως
υδροηλεκτρικά εργοστάσια. 

Παλέψαµε και καταφέραµε
αυτά να µην πωληθούν.

Ποια θα είναι η ωφέλεια για την
ελληνική κοινωνία από την πώ-
ληση από την πώληση των λιγνιτι-
κών µονάδων της ∆ΕΗ;

Η ∆ΕΗ θα παραµείνει ο κατ’
εξοχήν πυλώνας του ενεργειακού µας
συστήµατος και στην παραγωγή και
στην κατανάλωση, αλλά σε ένα πιο λε-
λογισµένο πλαίσιο. Και αυτό πιστεύω
είναι θετικό για το σύνολο της ελληνι-
κής κοινωνίας.

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ
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Η ∆ΕΗ σχεδιάζει την κατασκευή
νέας λιγνιτικής µονάδας στη
Φλώρινα. Πόσο κοντά βρίσκεται
στην υλοποίηση της; Έχει εξα-
σφαλισθεί η χρηµατοδότηση;

Από το 2013 οι µονάδες στο
Αµύνταιο έχουν κριθεί παλαιάς και ρυ-
πογόνου τεχνολογίας και έχουν εντα-
χθεί σε καθεστώς παρέκκλισης
περιορισµένης διάρκειας ανά καπνο-
δόχο. Η προηγούµενη Κυβέρνηση
αποδέχτηκε οι µονάδες να σβήσουν
µετά από 17.500 ώρες λειτουργίας και
τώρα πλησιάζουµε σε αυτό το σηµείο.
Η σηµερινή Κυβέρνηση οργανώνει τη
µετάβαση σε ένα νέο ενεργειακό
µείγµα, όπου το µεγαλύτερο µερίδιο
των ενεργειακών αναγκών θα καλύ-
πτεται από ΑΠΕ και ο λιγνίτης θα έχει
µικρότερη, πλην όµως σηµαντική συµ-
βολή. Για τον λόγο αυτό, ενώ επιλέ-
γουµε να µην αξιοποιηθούν νέα
ορυχεία λιγνίτη, υιοθετούµε παράλ-
ληλα µια ιδιαίτερα σταδιακή διαδικασία
αποεπένδυσης στις υφιστάµενες λιγνι-
τικές µονάδες, αξιοποιώντας τις δυνα-
τότητες παράτασης της λειτουργίας
τους, µε χαµηλότερο περιβαλλοντικό
αποτύπωµα. 

Η προσέγγιση αυτή, στην πε-
ρίπτωση του ΑΗΣ Αµυνταίου-Φιλώτα
συνεπάγεται ένα πλέγµα παρεµβά-
σεων, σε βραχυπρόθεσµη, µεσοπρό-
θεσµη και µακροπρόθεσµη βάση.
Βραχυπρόθεσµα, επιδιώκουµε να ανα-
τρέψουµε το ασφυκτικό πλαίσιο που
διαµόρφωσαν οι Κυβερνήσεις του πα-
ρελθόντος. Βρισκόµαστε ήδη σε προ-
χωρηµένες διαβουλεύσεις µε τα
αρµόδια κοινοτικά όργανα, προκειµέ-
νου η παράταση της λειτουργίας να επι-
µηκυνθεί στις 32.000 ώρες, ώστε να
εξασφαλιστεί η λειτουργία για µερικά
χρόνια ακόµα.

Μεσοπρόθεσµα, αναζητούµε
τρόπους χρηµατοδότησης παρεµβά-
σεων περιβαλλοντικής αναβάθµισης
του ΑΗΣ, ώστε να είναι εφικτή η λει-
τουργία του µέχρι τουλάχιστον το τέλος
της επόµενης δεκαετίας. Σύµφωνα µε
τις εκτιµήσεις, θα απαιτηθεί επένδυση
περί των 120 εκατ. ευρώ. Μία ιδέα που
υπάρχει είναι να αξιοποιήσουµε την πα-

ραγωγή από τις συγκεκριµένες µονά-
δες για την τροφοδοσία ενεργοβόρων
βιοµηχανιών της χώρας µε τιµή αντα-
γωνιστική, µε βάση τα διεθνή δεδο-
µένα. Θα µπορούσαµε, δηλαδή, να
βρούµε κάποιο σχήµα χρηµατοδότη-
σης της αναβάθµισης των µονάδων, µε
αντάλλαγµα αυτές στη συνέχεια να
τροφοδοτούν την υψηλή τάση, επί
σειρά ετών, σε προκαθορισµένη τιµή. 

Η λύση αυτή θα πρέπει, βέ-
βαια, να υπακούει σε δύο αρχές: Να
αφορά θεσµικές διαδικασίες, ανοικτές
σε κάθε ενδιαφερόµενο και να είναι
απολύτως συµβατή µε το κοινοτικό
πλαίσιο κανόνων. Προφανώς δεν είναι
η µόνη λύση και οι σχετικές διαβου-
λεύσεις συνεχίζονται. Μακροπρόθε-
σµα, τέλος, διαµορφώνουµε το
κατάλληλο πλαίσιο ώστε η ενεργειακή
παραγωγή στην περιοχή να συνεχιστεί
ακόµα και όταν σταµατήσει η εκµετάλ-
λευση του λιγνίτη. Κάτι που προϋποθέ-
τει επενδύσεις σε µορφές ΑΠΕ που
ταιριάζουν µε το δυναµικό της περιο-
χής, π.χ. βιοµάζα.

Η κατασκευή του αγωγού ΤΑΡ
είναι σε εξέλιξη. Υπάρχουν προ-
βλήµατα χρηµατοδότησης και κα-
θυστερήσεις στην κατασκευή του; 

Η κατασκευή του ΤΑΡ αποτε-
λεί έργο κοµβικής σηµασίας στον ευ-
ρύτερο ενεργειακό σχεδιασµό της
χώρας, καθώς αυτός θα αποτελέσει
τον «κορµό» για τους επιµέρους αγω-
γούς που θα διοχετεύσουν φυσικό
αέριο στα Βαλκάνια. Ήδη έχει κατα-
σκευαστεί το 80% του αγωγού, ο
οποίος αναµένεται να ολοκληρωθεί
µέχρι το 2020.

Πώς αλλάζει η θέση της Ελλάδας
στον ευρωπαϊκό χάρτη ενέργειας
µε την κατασκευή του αγωγού
ΤΑΡ και ποια θα είναι τα µακρο-
πρόθεσµα οφέλη;

Πέραν των ωφελειών για την
οικονοµία συνολικά, η κατασκευή του
TAP συµβάλλει στην ανάπτυξη των πε-
ριοχών από όπου διέρχεται, δηµιουρ-
γώντας θέσεις εργασίας και τονώ-

νοντας τη ζήτηση στις τοπικές οικονο-
µίες. Επιπλέον, µετά από διαπραγµα-
τεύσεις µε την υπεύθυνη για την
κατασκευή του TAP εταιρεία, η Κυβέρ-
νηση εξασφάλισε 32 εκατ. ευρώ σε
ανταποδοτικά οφέλη για τις Περιφέ-
ρειες από τις οποίες θα διέρχεται ο
αγωγός. Τα συγκεκριµένα ποσά θα
µπορούσαν να χρηµατοδοτήσουν πά-
γιες και διαχρονικές ανάγκες για την
κάλυψη έργων υποδοµής, που θα επι-
λύνουν προβλήµατα τροφοδοσίας ή
έλλειψης δοµών που αντιµετωπίζει ο
αγροτικός και κτηνοτροφικός κόσµος
στην περιοχής και θα έχουν έναν θετικό
αντίκτυπο για τον τοµέα της πρωτογε-
νούς παραγωγής.
Το προηγούµενο διάστηµα υπήρξε
σειρά συναντήσεων εκπροσώπων του
Υπουργείου µε φορείς της περιοχής,
όπου αναλύθηκαν τα παραπάνω
οφέλη και συζητήθηκαν τα όποια σχε-
τικά ζητήµατα απασχολούν τις τοπικές
κοινωνίες. Οι συναντήσεις έγιναν σε
ιδιαίτερα θετικό κλίµα και πλέον η συ-
ντριπτική πλειοψηφία των πολιτών αντι-
µετωπίζει θετικά το έργο.

Η Ευρώπη τα τελευταία χρόνια
δίνει ιδιαίτερη έµφαση σε δράσεις
«πράσινης» ενέργειας και ανακύ-
κλωσης. Υπάρχει η αίσθηση ότι
για ακόµη µια φορά η Ελλάδα πα-
ρουσιάζει καθυστέρηση εάν όχι
αδράνεια στην εκµετάλλευση και
την πριµοδότηση αυτών των δρά-
σεων, π.χ. το πρόγραµµα της
ενεργειακής αναβάθµισης κτιρίων
παρουσίασε και παρουσιάζει µε-
γάλη καθυστέρηση. Γιατί το
Υπουργείο δε δρα καταλυτικά
στην υλοποίηση τέτοιων δράσεων
µε ταχύτητα; Η λειτουργία της
∆ΕΗ βασίζεται στην εκµετάλ-
λευση του λιγνίτη, τι κόστος έχει
αυτό για την Ελλάδα;

Ο ενεργειακός τοµέας βρί-
σκεται σε φάση µετάβασης, στην Ελ-
λάδα, αλλά και διεθνώς. Η κλιµατική
αλλαγή, οι στόχοι από τη Συµφωνία
των Παρισίων αλλά και οι δεσµευτικοί
στόχοι της Ε.Ε., όπως απορρέουν από
το «Χειµερινό Πακέτο», µας οδηγούν
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στο να αναζητήσουµε καινοτόµες λύ-
σεις και να λάβουµε γενναίες αποφά-
σεις. Είµαστε αποφασισµένοι να
χαραχθεί για πρώτη φορά µια συνε-
κτική, µακροπρόθεσµη στρατηγική για
την ενέργεια. Το έργο έχει αναλάβει η
Εθνική Επιτροπή για την Ενέργεια και το
Κλίµα, που εντός του 2018 θα παρου-
σιάσει το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέρ-
γεια και το Κλίµα. 

Σε αυτό θα περιγράφεται η
µετάβαση σε ένα νέο ενεργειακό
µείγµα, η καταπολέµηση της ενεργεια-
κής φτώχειας και η αξιοποίηση των
νέων δυνατοτήτων που προσφέρει η
τεχνολογική έκρηξη στον χώρο της
ενέργειας, αντίστοιχη εκείνης στον
κλάδο των τηλεπικοινωνιών προ
20ετίας. Στόχος µας για το 2030 είναι
οι ΑΠΕ να φθάνουν στο 50% στην
ηλεκτροπαραγωγή, µε ενεργή συµµε-
τοχή των καταναλωτών µέσω του νέου
θεσµού των Ενεργειακών Κοινοτήτων. 

Σηµαντικό ρόλο στη µετά-
βαση καλείται να παίξει το φυσικό
αέριο, ως «καύσιµο-γέφυρα». Εξίσου
κρίσιµη είναι η εξοικονόµηση ενέρ-
γειας, καθώς η πιο καθαρή ενέργεια
είναι αυτή η οποία δεν χρησιµοποιείται.
Η χώρα έχει όντως µείνει πίσω στον
τοµέα αυτό. Το παλιό πρόγραµµα
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον», που είχε
σχεδιάσει η προηγούµενη Κυβέρνηση,
απέτυχε να ικανοποιήσει σηµαντικό
τµήµα της ζήτησης. Το νέο, καινοτόµο,
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον ΙΙ», κινητο-
ποιούσε πόρους 500 εκατ. ευρώ, τους
οποίους διπλασιάσαµε όταν είδαµε το
µεγάλο ενδιαφέρον των πολιτών. 

Άρα τώρα, η δηµόσια χρηµα-
τοδότηση και οι πιστωτικές «γραµµές»
των τραπεζών αθροίζουν περίπου 1
δισ. ευρώ, που εκτιµούµε ότι θα επι-
τρέψει να ενταχθούν στο πρόγραµµα
πάνω από 50.000 νοικοκυριά. Οι δια-
δικασίες προχώρησαν µε πλήρη δια-
φάνεια και µεγάλη ταχύτητα, καθώς
αξιοποιήσαµε ηλεκτρονική πλατφόρµα.
Σκεφτείτε ότι τον αριθµό αιτήσεων που
επιτύχαµε, τον είχαν «πιάσει» στο Εξοι-
κονόµηση-Ι µετά από 22 µήνες!

Προωθείται παράλληλα αντί-
στοιχη δράση και για τα δηµόσια κτίρια,
σε κοµβικούς τοµείς όπως τα σχολεία,

και τα νοσοκοµεία. 
Τα πιο ώριµα έργα θα προχω-

ρήσουν µε χρηµατοδότηση ανοιχτού
δανείου της ΕΤΕπ ύψους 2 δισ. ευρώ,
ενώ θα ανατεθεί σε κάποιο φορέα η
διαχείριση, οργάνωση και παρακολού-
θηση της συνολικής διαδικασίας. Πρό-
κειται, συνολικά, για πρωτοβουλίες
που θα έχουν πολλαπλασιαστικό απο-
τέλεσµα, τόσο στο επίπεδο της ενερ-
γειακής αποδοτικότητας, όσο και της
τόνωσης της οικοδοµικής δραστηριό-
τητας και της οικονοµίας συνολικό-
τερα, συµβάλλοντας έτσι στον
αναπτυξιακό βηµατισµό της χώρας που
είναι σε εξέλιξη.

Ποια είναι η στρατηγική του
Υπουργείου προς την κατεύθυνση
ενεργειακών και περιβαλλοντι-
κών έργων, και όχι µόνο υψηλού
προϋπολογισµού;

Στο πλαίσιο του µετασχηµατι-
σµού του ενεργειακού µείγµατος της
χώρας απαιτούνται και θα γίνουν τα
επόµενα χρόνια µεγάλες επενδύσεις
στο χώρο της ενέργειας. Αυτές πρωτί-
στως έχουν να κάνουν µε έργα παρα-
γωγής από ΑΠΕ: Σε ορίζοντας τριετίας
θα γίνουν διαγωνισµοί για έργα ΑΠΕ
ισχύος 2.600 MW, που αφορούν σε
επενδύσεις 2,5-3 δισ. ευρώ.

Ταυτόχρονα, όµως, έχουν να
κάνουν και µε πλήθος άλλων υποδο-
µών, όπως νέοι υποσταθµοί υψηλής
τάσης, πιλοτική εγκατάσταση «έξυπνων
µετρητών», προγράµµατα εξοικονόµη-
σης ενέργειας, δίκτυα και αγωγοί µετα-
φοράς φυσικού αερίου, δίκτυο
µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας κ.ά.
Ενδεικτικά θα αναφέρω το σχέδιο του
Α∆ΜΗΕ για την επέκταση του ηπειρω-
τικού συστήµατος µεταφοράς ηλεκτρι-
κής ενέργειας στη νησιωτική χώρα.
Πρόσφατα εγκαινιάστηκε η ηλεκτρική
διασύνδεση των Κυκλάδων. Ένα έργο

µε προϋπολογισµό 245 εκατ. ευρώ και
συνολικό κοινωνικοοικονοµικό όφε-
λος, ήδη από τον πρώτο χρόνο λει-
τουργίας, περί τα 80 εκατ. ευρώ. Όταν,
δε, ολοκληρωθεί το σχέδιο ανάπτυξης
του δικτύου, το όφελος θα είναι µεγα-
λύτερο, προσεγγίζοντας τα 2,7 δισ.
ευρώ για την επόµενη 20ετία. Το σύ-
νολο των παραπάνω επενδύσεων πι-
θανότατα θα ξεπεράσει τα 25 δισ.
ευρώ και ίσως προσεγγίσει τα 30 δισ.
ευρώ – µιλάµε, δηλαδή, για πόρους
που υπερβαίνουν έως και 50% εκεί-
νους του ΕΣΠΑ 2014-20. 

Μέριµνά µας είναι τα έργα
αυτά να προκηρυχθούν υπό συνθήκες
απόλυτης διαφάνειας και ισχυρού
ανταγωνισµού, ώστε να επιτύχουµε τις
καλύτερες δυνατές τιµές. Στην κατεύ-
θυνση αυτή προχωράµε σε θεσµικές
παρεµβάσεις – ενδεικτικά θα αναφέρω
το νέο θεσµικό πλαίσιο για τους διαγω-
νισµούς ΑΠΕ και το Χρηµατιστήριο
Ενέργειας, το οποίο θα επιτρέψει τη
λειτουργία του µοντέλου-στόχου (Tar-
get Model) της Ε.Ε. 

Τέλος, µε το «εργαλείο» των
Ενεργειακών Κοινοτήτων, που πρό-
σφατα θεσµοθετήσαµε, επιτρέπουµε
να εµπλακούν στην ενεργειακή µετά-
βαση όχι µόνο οι µεγάλοι «παίκτες»
αλλά όποιος επιθυµεί – ακόµα και οι
ένοικοι µιας πολυκατοικίας στην
Αθήνα. Για πρώτη φορά δίνεται η δυ-
νατότητα σε πολίτες, ΟΤΑ και µικρές και
µεσαίες τοπικές επιχειρήσεις να εµπλα-
κούν στον ενεργειακό σχεδιασµό, απο-
κτώντας διττό ρόλο, ως καταναλωτές
και ως παραγωγοί ενέργειας.

Άρα, τώρα που η ελληνική οι-
κονοµία εξέρχεται από την περίοδο των
Μνηµονίων, ο κλάδος της ενέργειας
θα είναι από τους βασικούς που µπο-
ρούν να τροφοδοτήσουν την ανά-
πτυξη, µε χαρακτηριστικά βιωσιµότητας
και έµφαση στην περιβαλλοντική προ-
στασία.

Τώρα που η ελληνική οικονοµία εξέρχεται 
από την περίοδο των Μνηµονίων, ο κλάδος 
της ενέργειας θα είναι από τους βασικούς 

που θα τροφοδοτήσουν την ανάπτυξη»
« »
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Ο Σύνδεσµος Πιστοποιηµένων Εργοληπτικών Επιχειρήσεων

∆ηµοσίων Έργων ∆υτικής Μακεδονίας συµπληρώνει φέτος 60

χρόνια δυναµικής παρουσίας και προσφοράς στην ανά-

πτυξη του τεχνικού κλάδου της ∆υτικής Μακεδονίας.

Μέχρι σήµερα ο Σύνδεσµος αναγνωρίζεται ως ο µοναδικός µε

νοµική υπόσταση εργοληπτικός σύλλογος του Νοµού Κοζάνης

και εντάσσεται στη δύναµη της Πανελλήνιας Ένωσης Συνδέ-

σµων Εργοληπτών ∆ηµοσίων Έργων (ΠΕΣΕ∆Ε).

Ο ΣΠΕ∆Ε ∆υτ. Μακεδονίας ιδρύ-

θηκε επίσηµα ως Νοµικό Πρό-

σωπο Ιδιωτικού ∆ικαίου το 1959

µε την υπ’ αρ.3/1959 απόφαση

του Πολυµελούς Πρωτοδικείου

Κοζάνης. Το πρώτο Καταστατικό

του Συλλόγου ψηφίστηκε από το

τότε ∆ιοικητικό Συµβούλιο µε 20

ιδρυτικά µέλη.

Από τότε έως σήµερα ο Σύνδε-
σµος διαθέτει ευρεία επαγγελµατική
εκπροσώπηση µηχανικών κάθε βαθµί-
δας και επιστηµονικής κατάρτισης.
Μέλη του Συνδέσµου είναι εργοληπτι-
κές επιχειρήσεις, ατοµικής και εταιρικής
µορφής, εγγεγραµµένες στο Μ.Ε.Ε.Π.,
κυρίως µικρού και µεσαίου µεγέ-
θους, και τεχνικοί εγγεγραµµένοι στο
Μ.Ε.Κ. που στελεχώνουν εργοληπτικές
επιχειρήσεις.

Κάνοντας µια αναδροµή στη µα-
κρόχρονη παρουσία του Συνδέσµου
στον τεχνικό κλάδο της περιοχής της
∆υτικής Μακεδονίας, διαπιστώνεται η
καθοριστική συµβολή των εργοληπτών
-ήδη από τη δεκαετία του 1960-
στην ανάπτυξη της περιοχής, καθώς το
αξιόλογο τεχνικό δυναµικό των µελών
του συµµετείχε σε πολλά και σηµαντικά
έργα και συνέβαλε σηµαντικά στην
αναβάθµιση και ανάπτυξη της περιοχής
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60 χρόνια παρουσίας
στην ανάπτυξη του τεχνικού κλάδου
της ∆ΥΤ. ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ

1958 - 2018

Σύνδεσµος Πιστοποιηµένων Εργοληπτών ∆ηµοσίων  Έργων ∆υτ. Μακεδονίας
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της ∆υτικής Μακεδονίας.
Τη δεκαετία του 1970 ο Σύν-

δεσµος ενισχύει τη δυναµική του και
διανύει µια σηµαντική πορεία στο πλαί-
σιο της µικρής τοπικής κοινωνίας. Ο
εργοληπτικός κλάδος αγωνίζεται για
λύσεις σε σηµαντικά επαγγελµατικά
ζητούµενα-οικονοµικά και εργασιακά
προβλήµατα, νοµοθεσία έργων, θε-
σµικό πλαίσιο για τις µελέτες, ασφαλι-
στικά θέµατα ΤΣΜΕ∆Ε - ΤΠΕ∆Ε,
θέµατα εργατοτεχνιτών και υπαλλήλων
- συνθέτοντας τη βάση για τις καθορι-
στικές αλλαγές που θα επακολου-
θήσουν την επόµενη δεκαετία.
Ανατρέχοντας στα ιστορικά αρχεία του
Συνδέσµου διαπιστώνεται ότι όλα αυτά
τα χρόνια η αδιάλειπτη και συνεχής
δράση του Συνδέσµου, µέσω των
µελών του ∆.Σ., για επίλυση προ-
βληµάτων και προώθηση των δί-
καιων αιτηµάτων του κλάδου,
τόσο σε τοπικό όσο και σε πανελλήνιο
επίπεδο. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα τις
δεκαετίες που ακολουθούν ο Σύνδε-
σµος να καταξιωθεί στην τοπική κοι-
νωνία, τυγχάνοντας αναγνώρισης από
τις τοπικές αρχές και υπηρεσίες της ∆υ-
τικής Μακεδονίας.

Τη δεκαετία του 1980
Σηµαντικό σηµείο αναφοράς των

διεκδικήσεων των εργοληπτών είναι οι
διαδικασίες ανάθεσης έργων. Οι
εργολήπτες µηχανικοί προσπαθώντας
να προστατέψουν και να ισχυροποιή-
σουν το δικαίωµα τους στην ίση αντι-
µετώπιση στις αναθέσεις έργων, µε
παρέµβασή τους διαµαρτύρονται για
εκτέλεση µεγάλου αριθµού έργων
προερχόµενων από τους ΟΤΑ - άλλοτε
απολογιστικά και άλλοτε µε απευθείας
αναθέσεις - και ζητούν τη διενέργεια
ελέγχων για περιπτώσεις αυθαί-
ρετων αναθέσεων έργων χωρίς δια-
φάνεια. Τα µέλη του Συνδέσµου
εγγράφως καταγγέλλουν περιπτώσεις
καταστρατήγησης του νόµου και ζη-
τούν ακύρωση των διαδικασιών,
καθώς αποκλείεται η συµµετοχή της
πλειοψηφίας των επιχειρήσεων και δη-
µιουργούνται συνθήκες µη υγιούς
ανταγωνισµού.

Τα έντονα προβλήµατα της δε-

καετίας -προβλήµατα στις πληρωµές
των πιστοποιήσεων των έργων, οι νέες
προϋποθέσεις άσκησης του εργοληπτι-
κού επαγγέλµατος κ.ά.- οδηγούν σε
πολλές κινητοποιήσεις τα µέλη του
Συνδέσµου. 

Τη δεκαετία του 1990
Ο Σύνδεσµος συγκροτηµένα και

σε συνεργασία µε την ΠΕΣΕ∆Ε συνε-
χίζει να ανταποκρίνεται στις εξελίξεις
των καιρών, αντιµετωπίζοντας αφ’
ενός πάγια προβλήµατα του εργοληπτι-
κού κλάδου και της εκτέλεσης των δη-
µοσίων έργων και αφ’ ετέρου
συµβάλλοντας στη βελτίωση των συν-
θηκών και των όρων άσκησης του
επαγγέλµατος.

Το 1998 ψηφίζεται ο νέος νόµος
για τα δηµόσια έργα διαµορφώνοντας
µια νέα τάξη πραγµάτων στις δηµοπρα-
σίες µε την καθιέρωση του «µαθηµα-
τικού τύπου» για την ανεύρεση της
βέλτιστης προσφοράς. «[…] Οι Εργο-
λήπτες - το πιο παραγωγικό κοµµάτι
της χώρας µας - διέρχονται την µεγα-
λύτερη κρίση στην ιστορία τους, ενώ
συµβάλλουν τα µέγιστα στην εθνική οι-
κονοµία και ανάπτυξη, αποδίδοντας
ολοκληρωµένα έργα στο κοινωνικό
σύνολο και σώζοντας παράλληλα την

αξιοπιστία της χώρας µας µε την απορ-
ρόφηση των Ευρωπαϊκών κονδυλίων
[…]» (απόσπασµα επιστολής προς το
Υπουργείο Ανάπτυξης).

Ο Σύνδεσµος τα επόµενα χρόνια
συνεχίζει να επιδεικνύει αξιόλογο
έργο αλλά αυτή τη φορά στέκεται
κοντά και στις ανάγκες της τοπικής κοι-
νωνίας. Το 1995, λίγους µήνες µετά
τον καταστροφικό σεισµό των 6,6
ρίχτερ στην περιοχή της ∆υτικής Μακε-
δονίας, οι υλικές ζηµιές στον νοµό Κο-
ζάνης ανέρχονται στα 7.693 σπίτια και
στον νοµό Γρεβενών στα 2.523 σπίτια.
Οι εργοληπτικές επιχειρήσεις-µέλη του
Συνδέσµου αναλαµβάνουν το δύ-
σκολο έργο της αποκατάστασης
των ζηµιών και συµµετέχουν στην κα-
τασκευή σηµαντικών έργων αποτελώ-
ντας την κινητήριο δύναµη της
ανασυγκρότησης της περιοχής
µετά τη µεγάλη καταστροφή.

Τη δεκαετία του 2000
Ο Σύνδεσµος ως πρωτοβάθµιο

όργανο έχει σηµαντική παρουσία σε
όλους τους τοµείς. Αναβαθµίζει το
ρόλο του παρέχοντας στα µέλη του
νέες υπηρεσίες, όπως νοµική και
φορολογική υποστήριξη. Εντατικο-
ποιεί την συνεργασία µε τις υπηρεσίες
και τους φορείς παραγωγής έργων, πα-
ρέχοντας τεχνικές, νοµικές και άλλες
συµβουλές.

Το συνδικαλιστικό έργο του είναι
πιο έντονο από ποτέ µε τη συµµετοχή
νέων ανθρώπων στη σύσταση των
∆.Σ. Ταυτόχρονα, για πρώτη φορά, ο
Σύνδεσµος έχει εκπροσώπηση στο
∆.Σ. της ΠΕΣΕ∆Ε, επεκτείνοντας τη
δράση του και σε πανελλήνιο επίπεδο.
Έτσι, το 2010 αναλαµβάνει τη διοργά-
νωση της 13ης Πανελλήνιας Συν-
διάσκεψης Προεδρείων των
Συνδέσµων ΠΕΣΕ∆Ε στην Κο-
ζάνη. 

Επίσης, ξεκινάει τη διοργάνωση
ηµερίδων και επιµορφωτικών σε-
µιναρίων µε καλεσµένους πανελλή-
νιας εµβέλειας µε στόχο την καλύτερη
και έγκαιρη ενηµέρωση των µελών
του. Τέλος δίνει ιδιαίτερη σηµασία και
στο κοινωνικό έργο του. Πολλά µέλη
του Συλλόγου συνεισφέρουν σηµα-
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ντικά ποσά για τη βοήθεια συµπολιτών
τους. Ο Σύνδεσµος επιδεικνύοντας ιδι-
αίτερη ευαισθησία αφιερώνει τα έσοδα
από ετήσιες εκδηλώσεις στα παι-
διά µε ειδικές ανάγκες της πόλης
για κάλυψη των αναγκών τους και
αγορά ιατρικού εξοπλισµού.

Στο σήµερα
Τα µακροχρόνια προβλήµατα

που απασχολούν τον κλάδο παραµέ-
νουν επιδεινώνοντας την κατάσταση
των εργοληπτών, ενώ παράλληλα
προστίθενται και νέα που οδηγούν τον
κλάδο σε αδιέξοδο και αβεβαιότητα για
την µελλοντική του ύπαρξη. Η ύφεση
στον τοµέα των κατασκευών είναι
βαθιά και κινδυνεύει να πάρει µόνιµα
χαρακτηριστικά. Η περικοπή των δηµό-
σιων και ιδιωτικών επενδύσεων, η έλ-
λειψη ρευστότητας και τραπεζικής
χρηµατοδότησης, οι υψηλότατες προ-
σφερόµενες εκπτώσεις και η δραστική
αύξηση της φορολογικής επιβάρυν-
σης, άµεσης και έµµεσης –όπως οι
ασφαλιστικές εισφορές- έχουν οδηγή-
σει τον τοµέα των κατασκευών σε
δεινή θέση. Οι προσπάθειες της δη-

µοσιονοµικής προσαρµογής των τε-
λευταίων ετών είχαν άµεση επίδραση
στον κλάδο µας και µάλιστα δυσανά-
λογη µε άλλους κλάδους. Σε αυτό το
ασφυκτικό πλαίσιο ο τοµέας των κατα-
σκευών αναζητά κατεύθυνση και προ-
οπτική για το µέλλον.

Ο Σύνδεσµος προσαρµοζόµενος
στις αλλαγές που διαµορφώνουν το
νέο επαγγελµατικό τοπίο (βλ. Ν.4412 ,
ηλεκτρονικές δηµοπρατήσεις κ.ά.) και
στις απαιτήσεις της σύγχρονης αγοράς
στην κατασκευή δηµοσίων έργων
εντείνει τις προσπάθειές του έχοντας
ως πρωταρχικό στόχο την ταχύτατη
ενηµέρωση των µελών -πλέον ηλε-
κτρονικά- και την παροχή εκπαιδευ-
τικού έργου µέσω σεµιναρίων.
Αντιλαµβανόµενος την ανάγκη για ανα-
βάθµιση των υπηρεσιών του προς τα
µέλη του διοργανώνει είτε µόνος του
είτε σε συνδιοργάνωση µε την ΠΕΣΕ∆Ε
ή µε άλλους φορείς, επιµορφωτικά σε-
µινάρια και ηµερίδες, προωθώντας την
διαρκή ενηµέρωση και επιµόρφωση
των µηχανικών και των εργαζοµένων
σε τεχνικές επιχειρήσεις για θέµατα πα-
ραγωγής τεχνικών έργων. Η συνδικα-

λιστική του δράση συνεχίζεται
αµείωτη συµµετέχοντας σε όλα τα το-
πικά τεχνικά συµβούλια και φυσικά στις
δράσεις της ΠΕΣΕ∆Ε.

Μέσα από την αναδροµή στην
ιστορία του Συνδέσµου, η πρόεδρος
του Συνδέσµου και Β΄ Αντιπρόε-
δρος της ΠΕΣΕ∆Ε Μαρία Τσιο-
µπάνου επισηµαίνει:

«Ανατρέχοντας στην ιστορική
συµβολή του Συνδέσµου, αποδει-
κνύεται η διαρκής και συνεχής- για
πάνω από 50 χρόνια - παρουσία του
στην εξέλιξη του εργοληπτικού
κλάδου της περιοχής. Ο Σύνδεσµος
στην µακρόχρονη δραστηριότητά του,
υπακούοντας στην αρχή της αντικειµε-
νικότητας, προσέφερε και συνεχίζει να
προσφέρει ευεργετικές υπηρεσίες
στην τοπική κοινωνία, αποτελώντας
έναν από τους σηµαντικότερους συ-
ντελεστές της προόδου της και της
συλλογικής ευηµερίας συντελώντας
έτσι στην αναβάθµιση της καθηµερινό-
τητας των πολιτών. Τα δηµόσια έργα
είναι έργα υποδοµής άµεσης απο-
δοτικότητας που καλύπτουν βασικές
ανάγκες του κοινωνικού συνόλου και
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συµβάλλουν αποφασιστικά στην ανά-
πτυξη των παραγωγικών δυνατοτήτων
της χώρας.

Φτάνοντας στο σήµερα, τα νέα
δεδοµένα µάς υποχρέωσαν να προχω-
ρήσουµε στη ριζική αναµόρφωση
και στην προσαρµογή της λει-

τουργίας του Συνδέσµου µε σκοπό
την πληρέστερη κάλυψη των απαιτή-
σεων και αναγκών που δηµιουργούνται
στα µέλη µας. Η σωστή λειτουργία των
Συνδέσµων αποτελεί αναγκαίο όρο για
τη διασφάλιση της εύρυθµης λειτουρ-
γίας του εργοληπτικού κλάδου. Οι Σύν-
δεσµοι µπορούν να αποτελέσουν έναν
χρήσιµο µηχανισµό, όχι µόνο επισηµαί-
νοντας τα λάθη και καταγγέλλοντας τις
αυθαιρεσίες της εξουσίας, αλλά κυ-
ρίως παρέχοντας καλύτερη και
πληρέστερη πληροφόρηση και
επεκτείνοντας τις υπηρεσίες τους προς
τα µέλη τους.

Κλείνοντας, αξίζει να τονίσουµε
για άλλη µια φορά ότι ο κατασκευα-
στικός κλάδος παραµένει ένας
από τους βασικότερους τοµείς δη-
µιουργίας χιλιάδων θέσεων εργα-
σίας, εποµένως στηρίζει και ενισχύει
την οικονοµία σε τοπικό και εθνικό επί-
πεδο. Ο ρυθµός µε τον οποίο επιχει-
ρούνται οι όποιες αλλαγές του
θεσµικού πλαισίου είναι εξοντωτικά
αργός για τις τεχνικές εταιρείες και είναι
έντονα αµφισβητήσιµη η στόχευσή

τους. Είναι χαρακτηριστικό ότι όλες οι
ελληνικές Κυβερνήσεις επικεντρώνο-
νται σε αλλαγές που αφορούν τις ερ-
γοληπτικές επιχειρήσεις και ελάχιστα
ασχολούνται µε τις απαιτούµενες αλ-
λαγές της κρατικής µηχανής. Γι’
ακόµη µία φορά, η Πολιτεία αδυνατεί
να αναλάβει το ρόλο που της αντιστοι-
χεί και µετακυλύει τις όποιες δράσεις,
πρωτοβουλίες και ευθύνες στην πλάτη
των ιδιωτών. Η νέα γενιά µηχανι-
κών πρέπει να αγκαλιάσει µε συµ-
µετοχή και προτάσεις για το αύριο
...ίσως είναι ο µόνος τρόπος να
σταθούµε όρθιοι σε αυτούς τους
δύσκολους καιρούς».

Έδρα του Συνδέσµου:
Μπουσίου και Εστίας 3, 50100 
ΚΟΖΑΝΗ 
Τηλ & fax : 24610-39568
Email: 
synd-ergdm@ath.forthnet.gr
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Οόρος «ενεργειακή φτώχεια»,
αφορά την περιορισµένη ή/και κα-

θόλου πρόσβαση σε ενεργειακά
αγαθά, όπως ηλεκτρισµό, φυσικό
αέριο κλπ, µε αποτέλεσµα τα νοικοκυ-
ριά να µην µπορούν ν’ ανταποκριθούν
σε βασικές καθηµερινές ανάγκες,
όπως είναι η θέρµανση, η επαρκής
χρήση ηλεκτρικού ρεύµατος, η ψύξη
κλπ. Υπολογίζεταιi πως περίπου 50
έως 125 εκατοµµύρια άνθρωποι
στην Ε.Ε., αδυνατούν να εξασφα-
λίσουν επαρκή θέρµανση για τις
κατοικίες τους. Αυτό αφορά το
10,8% του συνολικού πληθυσµού,
ενώ στους ανθρώπους µε χαµηλά ει-
σοδήµατα αφορά το 24,4%. 

Στην Ελλάδα, το 2014, το
47,6% των νοικοκυριών αδυνα-
τούσε να θερµάνει επαρκώς το σπίτι
του. Η ενεργειακή φτώχεια έχει πολλα-
πλές κοινωνικές και οικονοµικές

επιπτώσεις καθώς και σηµαντικές επι-
πτώσεις στην υγεία των ανθρώ-
πων που βιώνουν υπό τις συνθήκες
αυτής της µορφής φτώχειας.

Στην Περιφέρεια ∆υτικής Μα-
κεδονίας (Π∆Μ), διαπιστώσαµε µία
αντινοµία. Η Π∆Μ αποτελεί την «ενερ-
γειακή καρδιά» της χώρας ενώ την
ίδια ώρα κατέχει ένα σηµαντικό µερίδιο
στην «ενεργειακή φτώχεια». Με δεδο-
µένη την κατάσταση αυτή, ήταν υπο-
χρέωσή µας να συνδράµουµε στην
άµβλυνση αυτού του οξύµωρου φαι-
νοµένου µε στόχο και σκοπό την αντι-
µετώπιση της ενεργειακής φτώχειας.

Η στρατηγική αφορά:
Εξασφάλιση περισσότερων ενερ-

γειακών πόρων για τους κατοίκους και
τις επιχειρήσεις

Φθηνό τιµολόγιο ηλεκτρικού ρεύ-
µατος για τα νοικοκυριά και τις επιχει-

Εξαλείφοντας 
την Ενεργειακή 
Φτώχεια 
ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ 
∆ΥΤΙΚΗΣ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ

Άρθρο του 
Περιφερειάρχη

∆υτικής Μακεδονίας 
Θεόδωρου Καρυπίδη

EΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ
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ρήσεις ταυτόχρονα µε παρεµβάσεις
βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης
των κτιρίων

∆ιασφάλιση και ενδυνάµωση του
πρωταγωνιστικού ρόλου της Πε-
ριφέρειας στον τοµέα Ενέργειας στην
Ελλάδα, στα Βαλκάνια και διεθνώς

Α. Εξασφάλιση περισσότερων
ενεργειακών πόρων
Α1. Παροχή φυσικού αερίου πρω-
ταρχικά στις Π.Ε. Καστοριάς και
Γρεβενών.

Εξασφαλίστηκε η παροχή ΦΑ από
τον ΤΑΡ - δεν προβλεπόταν άµεσα
στον σχεδιασµό του ΤΑΡ - και η Π∆Μ
δέσµευσε την συµµετοχή της 12,3
εκατ. € για την κατασκευή των δικτύων
σε Καστοριά, Γρεβενά και Άργος Ορε-
στικού. Σύµφωνα µε το χρονοδιά-
γραµµα του Οδικού Χάρτη ΦΑ
2017-2022, που αποφασίστηκε από
το Κυβερνητικό Συµβούλιο Οικονοµι-
κής Πολιτικής (Ιανουάριος 2018), η
προβλεπόµενη έναρξη εργασιών είναι
το 1ο τρίµηνο του 2019 και η ολοκλή-
ρωση των εργασιών το 4ο τρίµηνο του
2021. Η συνολική δηµόσια επένδυση
ανέρχεται περίπου σε 25 εκατ. €.
Α2. Υπογραφή Συµφώνου Συνερ-
γασίας για το Η2.

Η Π∆Μ - και η Περιφέρεια Κρήτης
σε επίπεδο χώρας- συµµετέχει ως εταί-
ρος στο FCH JU (Fuel Cells and
Hydrogen) της Ε.Ε. Στο project συµµε-
τέχει επίσης ο ∆ήµος Κοζάνης και το
Πανεπιστήµιο ∆υτικής Μακεδονίας.
Στόχοι της Π∆Μ είναι αρχικά α) η πιλο-
τική χρήση H2 (υδρογόνου) σε βαρέα
οχήµατα (λεωφορεία), β) η παραγωγή
H2 σε µεγάλη κλίµακα και η χρήση του
ως καύσιµο για οικιακή και επιχειρηµα-
τική χρήση (θέρµανση, ψύξη, ρεύµα),
ως καύσιµο οχηµάτων Ι.Χ. µε την ταυ-
τόχρονη δηµιουργία ενός πρότυπου
πρατηρίου µε καύσιµο Η2, και γ) η
χρήση του Η2 ως καυσίµου για µεγά-
λες µονάδες τηλεθέρµανσης.

Α3. Μελέτες για αξιοποίηση υδά-
τινων πόρων και χρήση Γεωθερ-
µίας.

Η πρώτη µελέτη αφορά την πι-
θανή χρήση των επιφανειακών υδάτι-

νων πόρων-αποθεµάτων προκειµένου
να αξιοποιηθούν, µε τη χρήση συστη-
µάτων HVAC, σε µεσαίου και µικρού
µεγέθους οικισµούς ως συστή- µατα
θέρµανσης - ψύξης. Ταυτόχρονα θα ξε-
κινήσουν και οι µελέτες για την χρήση
Γεωθερµίας.

Α4. Έναρξη πιλοτικής κατασκευής
µικρής κλίµακας µονάδας παρα-
γωγής Μεθανόλης

Η µεθανόλη αποτελεί εναλλα-
κτικό καύσιµο και είναι χρήσιµη στην
χηµική και πετρελαϊκή βιοµηχανία. Για
την παραγωγή της, θα χρησιµοποιηθεί
δέσµευση του CO2 που παράγεται από
θερµικές µονάδες της ∆ΕΗ. Το H2 είναι
επίσης απαραίτητο για την παραγωγή
της µεθανόλης, εποµένως, αν προχω-
ρήσει η δηµιουργία -µετά την πιλοτική
εφαρµογή µικρής κλίµακας- µεγάλης
κλίµακας παραγωγής µεθανόλης θα
χρειαστούν και ικανές ποσότητες Η2
(βλ. Α2) που καθορίζουν σε µεγάλο
βαθµό και το κόστος παραγωγής. Το
πιλοτικό πρόγραµµα θα χρηµατοδοτη-
θεί από το ΠΕΠ ∆υτικής Μακεδονίας
(ΕΣΠΑ), ενδεικτικού προϋπολογισµού
10-12 εκ.€. Επιπλέον, η Π∆Μ θα είναι
αρωγός στην επέκταση του δυναµικού
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
του ιδιωτικού τοµέα, όπως είναι τα αιο-
λικά - φωτοβολταϊκά πάρκα και οι αυ-
τοπαραγωγοί.

Β. Φθηνό τιµολόγιο ηλεκτρικού
ρεύµατος– Εξοικονοµώ κατ’ οίκον
Β1. Φθηνό τιµολόγιο ηλεκτρικού
ρεύµατος νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων

Ήδη έχει ψηφισθεί, τον Ιανουάριο
2018, µε ευρεία πλειοψηφία στην
Βουλή, το ειδικό τιµολόγιο ηλεκτρικού
ρεύµατος για τους οικιακούς κατανα-
λωτές στην Π∆Μ. Σύµφωνα µε τον
νόµο, δικαιούχοι είναι όλοι οι οικιακοί
καταναλωτές, εκτός των οικιακών κα-
ταναλωτών που είναι υπάλληλοι της
∆ΕΗ Α.Ε. και ήδη έχουν σηµαντική έκ-
πτωση στην τιµή του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος. Η έκπτωση θα φθάνει έως και
30% επί της αξίας του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος. Η δηµόσια δαπάνη για το µέτρο
στην Π∆Μ ανέρχεται περίπου σε 20

εκατ. € για το 2018, ενώ κάθε χρόνο
θα αποφασίζεται το ύψος της συνολι-
κής δηµόσιας δαπάνης. Το ειδικό τιµο-
λόγιο είναι µία καθολική πολιτική στην
Π∆Μ και δεν πρέπει να συγχέεται µε το
κοινωνικό τιµολόγιο που απευθύνεται
µόνο στους φτωχότερους των κατανα-
λωτών ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Ως καθολική πολιτική αντιµετωπί-
ζει ολιστικά την έκταση της «ενεργεια-
κής φτώχειας» και αποτελεί ένα
σηµαντικό µέτρο για την αντιµετώπισή
της. Σύντοµα θα αναρτηθεί και η
υπουργική απόφαση που θα καθορίζει
τα επιµέρους ζητήµατα εφαρµογής.

Επιπλέον, το µέτρο θα επεκταθεί
και στις επιχειρήσεις, γεγονός που θα
συµβάλει περισσότερο στην ανταγωνι-
στικότητα της περιφερειακής οικονο-
µίας αλλά και της χώρας ταυτόχρονα.

Β2. Εξοικονοµώ κατ’ οίκον
Πρόκειται για συγχρηµατοδοτού-

µενο πρόγραµµα του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας. 

Στην πρόσφατη εκδήλωση συµ-
µετοχής η συνολική δαπάνη για την
Π∆Μ ανέρχεται σε περίπου 13 εκατ. €,
ενώ άλλα περίπου 2,5 εκατ. € θα δο-
θούν από ίδιους πόρους της Π∆Μ για
την εξυπηρέτηση και των επιπλέον αι-
τήσεων. Συνολικά αφορά περίπου 16
εκατ. € για ένα πρόγραµµα µε διαπι-
στωµένη αποτελεσµατικότητα και απο-
δοτικότητα στην καταπολέµηση της
ενεργειακής φτώχειας.

Γ. ∆ιασφάλιση και ενδυνάµωση
του κεντρικού ρόλου της Π∆Μ
στον Τοµέα της Ενέργειας

Η «ενεργειακή καρδιά» της Ελλά-
δας θα συνεχίσει να χτυπά στη ∆υτική
Μακεδονία. Οι τρέχουσες εξελίξεις, µε
την αποεπένδυση στο λιγνιτικό δυνα-
µικό της ∆ΕΗ, είναι καταλυτικής σηµα-
σίας για την χώρα και την Π∆Μ. Η
συµφωνηµένη µε την Ε.Ε. πώληση µο-
νάδων παραγωγής καθώς και η δια-
φαινόµενη παύση λειτουργίας παλαιών
λιγνιτικών µονάδων, δηµιουργεί, πέρα
από την κάθετη διαφωνία µας µε την
εξέλιξη αυτή, ένα πρωτόγνωρο ενερ-
γειακό τοπίο για την Π∆Μ και τη χώρα.

Προς το παρόν, ο ρόλος της Π∆Μ
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ενισχύεται σηµαντικά µε την κατασκευή
της σύγχρονης και αντιρρυπαντικής τε-
χνολογίας µονάδας της ∆ΕΗ την Πτο-
λεµαΐδα V. Είναι η µεγαλύτερη,
σύγχρονη, ενεργειακή επένδυση στην
Ελλάδα και στο Λιγνιτικό Κέντρο ∆υτι-
κής Μακεδονίας.

Όσον αφορά τις µονάδες που
πλησιάζουν στο τέλος της λειτουργίας
τους, ήδη -µε την έναρξη της διαβού-
λευσης µετά την συµφωνία Κυβέρνη-
σης-Ε.Ε. για την αποεπένδυση του
λιγνιτικού δυναµικού της ∆ΕΗ- έχουµε
καταθέσει πρόταση στην ∆ΕΗ Α.Ε. και
στο αρµόδιο Υπουργείο για την εξα-
σφάλιση επιπλέον χρόνου λειτουργίας
για την µονάδα του ΑΗΣ Αµυνταίου, µε
τον απαραίτητο εκσυγχρονισµό της σε
συνεργασία και µε τον ιδιωτικό τοµέα -
µία τροποποιηµένη εκδοχή της πρότα-
σης του ΟΟΣΑ και της ΙΕΑ του 2006.
Θα είναι σηµαντικό για την περιοχή και
για την δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας. Η ∆ΕΗ Α.Ε. σε συνεργασία µε την
Π∆Μ, δηµιουργεί το ∆ιεθνές Ινστι-
τούτο Ενέργειας, Περιβάλλοντος

και Υγείας (∆ΙΕΠΥ). Μεταξύ άλλων,
σκοπός του ∆ΙΕΠΥ θα είναι η ενδυνά-
µωση του ανθρώπινου δυναµικού της
Π∆Μ και των Ανώτατων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Πανεπιστήµιο, ΤΕΙ) µε την
προώθηση µελετών που βασικός θε-
µατικός στόχος τους θα είναι το αλλη-
λοεπηρεαζόµενο τρίπτυχο Ενέργεια -
Περιβάλλον - Υγεία. Στα πλαίσια
αυτά, και σε σχέση µε το θέµα µας, ήδη
έχουµε έρθει σε επαφή µε το εργαστή-
ριο Περιβαλλοντικής Μηχανικής του
ΑΠΘ για την συνεργασία τους, µε την
απαραίτητη συµµετοχή-σύµπραξη του
Πανεπιστηµίου ∆υτικής Μακεδονίας,
στο ζήτηµα της χρήσης προϊόντων ξυ-
λείας για την οικιακή θέρµανση στους
οικισµούς της Π∆Μ και τις επιπτώσεις
του. Το θέµα έχει σηµαντικές επιπτώ-
σεις -περιβαλλοντικές και υγείας- και
οφείλεται, κυρίως, στην ενεργειακή
φτώχεια των νοικοκυριών.

Αντιλαµβανόµαστε ότι οι εξελίξεις
στην Ενέργεια και στην Οικονοµία, γε-
νικότερα, οδηγούν σε µία Οικονοµία µε
λιγότερες εκποµπές CO2. ∆εν γνωρί-

ζουµε αν θα είναι αµιγώς µία µονοσή-
µαντη οικονοµία «ενός καυσίµου» (π.χ.
Η2) ή/και µίγµα -το πλέον αναµενό-
µενο- καυσίµων, όµως, η στρατηγική
µας είναι να «ενταχθούµε» σε κάθε
προσπάθεια για την εφαρµογή νέων φι-
λικών για το Περιβάλλον µορφών
ενέργειας.

Ταυτόχρονα, αντιλαµβανόµαστε
την αναγκαιότητα των θερµικών µονά-
δων της ∆ΕΗ τόσο για την ενεργειακή
αυτάρκεια της χώρας όσο και για την
σταθερότητα του ενεργειακού της συ-
στήµατος. Αυτό που επιθυµούµε είναι
η Π∆Μ να έχει στην διάθεσή της επαρ-
κές και εκτεταµένο µίγµα σύγχρο-
νων µορφών ενέργειας - ως
παραγωγός η ίδια αυτών των µορφών
που µπορούν να παραχθούν µε δεδο-
µένο τον φυσικό πλούτο της περιοχής
και την τεχνολογική επάρκεια των υπο-
δοµών και των ανθρώπων της- που να
καλύπτει αποτελεσµατικά τις ανά-
γκες των ανθρώπων της και να συµ-
βάλει, οπωσδήποτε, στη συνολική
κάλυψη των αναγκών της χώρας.
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Αντί επιλόγου…

Η Π∆Μ αποτελεί, και θα παραµείνει, το κέντρο των ενεργειακών εξελίξεων, στην Ελλάδα και
διεθνώς. Στα πλαίσια των βραχυπρόθεσµων και µεσοµακρο πρόθεσ- µων στόχων της στρα-
τηγικής µας, όπως παρατέθηκαν συνοπτικά παραπάνω, και µε την πεποίθηση πως το µεγα-
λύτερο συγκριτικό πλεονέκτηµά µας είναι οι άνθρωποί µας, το ανθρώπινο δυναµικό µας µε
διαχειριστικούς όρους, στην Π∆Μ ξεκίνησε µία ολιστική στρατηγική επίλυσης του ζητήµα-
τος της «ενεργειακής φτώχειας». 

Η εµπειρία των ανθρώπων µας καθώς και η δηµιουργική δυναµική της κοινωνίας και των θεσµών της,
θα καταφέρουν το επόµενο διάστηµα την άµβλυνση των τοπικών αντινοµιών και την άµεση εξασθένιση του
φαινοµένου της «ενεργειακής φτώχειας». 

Η εξάλειψη αυτής της µορφής φτώχειας δεν είναι ένα ανέφικτο εγχείρηµα, όπως συµβαίνει
δυστυχώς σε παγκόσµιο επίπεδο µε άλλες µορφές φτώχειας. 

Αντίθετα, για εµάς, αποτελεί εφικτή κοινωνική υποχρέωση που µας δεσµεύει και µας επιτάσσει στον
αγώνα όχι µόνο για τον άµεσο µετριασµό του φαινόµενου αλλά και για την πλήρη εξάλειψή του. Τα περί-
που 60-70 εκατ.€ που θα επενδυθούν βραχυπρόθεσµα στην Π∆Μ για τον σκοπό αυτό, είναι οπωσδήποτε
µία καλή αρχή. Έπονται και άλλα, ίσως πιο σηµαντικά, στο ενεργειακό εργαστήριο της Ελλάδας, στην Πε-
ριφέρεια της ∆υτικής Μακεδονίας.

1 Buildings Performance Institute Europe: Alleviating Fuel Poverty in the EU, 2014. http://bpie.eu/wp-content/up-
loads/2015/10/Alleviatingfuel-poverty.pdf
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Κε ∆εσποτίδη, έχετε µπει στη
διαδικασία υλοποίησης του Σχε-
δίου Βιώσιµης Αστικής Ανάπτυ-
ξης, που το συνδέετε άµεσα µε
την ανάπλαση στο χώρο του
ΟΣΕ, που πέρασε στο ∆ήµο Κο-
ζάνης για 99 χρόνια. 

Πράγµατι µετά από διαβουλεύσεις µε
τον ΟΣΕ και τη ΓΑΙΑ ΟΣΕ, υπογρά-
φηκε προγραµµατική σύµβαση παρα-
χώρησης στο ∆ήµο Κοζάνης για 99
χρόνια  έκτασης 150στρ. χώρου του
Σιδηροδροµικού Σταθµού Κοζάνης.
Μια σηµαντική, αναξιοποίητη όµως
περιοχή για την πόλη, που πλέον
εντάσσεται στο ΠΕΠ ∆υτικής Μακεδο-
νίας και στο  Σχέδιο  Βιώσιµης Αστι-
κής Ανάπτυξης (ΕΣΠΑ 2014-2020)
του ∆ήµου Κοζάνης που αφορά σε
παρεµβάσεις κοινωνικής – περιβαλ-
λοντικής – οικονοµικής αναβάθµισης,
αναζωογόνησης και ανάδειξης της

Ο ∆ήµος Κοζάνης υλοποιώντας το Στρατηγικό του Σχέδιο για το
2014-2019 έχει προχωρήσει στην εκπόνηση του Στρατηγικού Σχεδίου 
Βιώσιµης Αστικής Ανάπτυξης ενώ σε φάση διαβούλευσης βρίσκεται 
το Σχέδιο Αστικής Κινητικότητας. 

Τα δύο αυτά σχέδια σε συνδυασµό µε την αναθεώρηση του Γενικού 
Πολεοδοµικού Σχεδίου Κοζάνης που βρίσκεται στο Β1 στάδιο, φιλοδοξούν
να αλλάξουν την εικόνα της πόλης της Κοζάνης µε στόχο 
την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών.

Υπεύθυνος για την εκπόνηση 
και υλοποίηση των δύο σχεδίων είναι 

ο Αντιδήµαρχος Προγραµµατισµού, 
Στρατηγικού Σχεδιασµού και 

Πολεοδοµίας του ∆ήµου Κοζάνης

Κώστας ∆εσποτίδης
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ευρύτερης νότιας περιοχής της Κοζά-
νης µε αφετηρία την πρόσφατα ανα-
πλασθείσα κεντρική πλατεία Νίκης της
πόλης και τέρµα την περιοχή του σι-
δηροδροµικού σταθµού του ΟΣΕ.
Ήταν ένα αίτηµα δεκαετιών που έγινε
πραγµατικότητα!

Προκηρύξατε µάλιστα και Αρχι-
τεκτονικό ∆ιαγωνισµό για την
ανάπλαση. Τι περιλαµβάνει;

Αντικείµενο του διαγωνισµού είναι η
ανάπλαση, ανασχεδιασµός, αναβάθ-
µιση κι αξιοποίηση του ελεύθερου -

αδόµητου αυτού χώρου της πόλης
από άποψη αρχιτεκτονική, πολεοδο-
µική, αισθητική, λειτουργική, τεχνική
και περιβαλλοντική, κατά τρόπο που
να µπορεί να λειτουργεί ως ένα σύγ-
χρονο πάρκο πόλης µε σηµαντικό
βιοκλιµατικό ρόλο. Θέλουµε να δηµι-
ουργήσουµε ένα νέο πάρκο πόλης µε
λειτουργίες αναψυχής, αθλητισµού,
πολιτισµού και δηµοτικής αγοράς.

Πιο συγκεκριµένα θέλουµε να
περιλαµβάνει:
- Βιοκλιµατικό πάρκο 54 στρµ., µε

χώρους πρασίνου και δραστηριο-

τήτων υπαίθριας αναψυχής, ως
νέου περιβαλλοντικού πόλου της
Κοζάνης και, παράλληλα, αξιοποί-
ηση 17στρµ. υφιστάµενων χώρων
πρασίνου.

- Στεγασµένη ∆ηµοτική Υπαίθρια
Αγορά, δυναµικότητας 350 θέ-
σεων, µε εγκαταστάσεις υπαίθριες,
στεγασµένες αλλά και κλειστές. Ει-
δικότερα: 1. Περί τα 6.000 τµ για
την κατασκευή στεγάστρων, στην
καλυπτόµενη επιφάνεια των
οποίων, θα αναπτύσσονται οι πά-
γκοι των εκθετών που συµµετέ-
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χουν στη λαϊκή αγορά της πόλης,
άλλες περιοδικές εκθέσεις κλπ 2.
Περί τα 1.000τµ, για µόνιµες κλει-
στές κτιριακές και υποστηρικτικές
εγκαταστάσεις (χώροι διοίκησης
και µικρών γραφείων, επιχειρή-
σεων εστίασης-αναψυχής, χώροι
υγιεινής κλπ) σε ισόγεια ή διώροφα
κτίρια.

- Χώρους πολιτισµού (αίθουσα εικα-
στικών εκθέσεων, προβολών κλπ),
στο υπάρχον µονώροφο κτίριο
(αποθήκη ΟΣΕ), το οποίο θα µπο-
ρεί να χρησιµοποιηθεί ή να επεκτα-
θεί. Στη βόρεια πλευρά του κτιρίου
προβλέπεται η διατήρηση της υφι-
στάµενης σιδηροδροµικής γραµ-
µής, ως τµήµα υπαίθριου
Μουσείου Σιδηροδρόµου (µηχανή
και βαγόνια ΟΣΕ).

-  Χώροι αθλητισµού (γήπεδα τένις και
γήπεδα ποδοσφαίρου 5Χ5) στη
νέα επιφάνεια που δηµιουργείται µε
την επικάλυψη του ορύγµατος των
σιδηροδροµικών γραµµών.

- Κοινωφελείς εγκαταστάσεις (Βρε-
φικού – Παιδικού Σταθµού) περί-
που 2στρ. µε χρήσεις
/δραστηριοτήτες κοινωνικής πρό-
νοιας, εντός υφισταµένου κτιρίου.

- Χωροθέτηση πράσινου σηµείου
(κέντρο ανακύκλωσης) περίπου
600τ.µ.

- Χώρους στάθµευσης περιµετρικά
για την εξυπηρέτηση των παρα-
πάνω χρήσεων.

Η καταληκτική 
ηµεροµηνία του 

διαγωνισµού είναι 
13 Ιουνίου 2018 και η 

επιτροπή του δήµου 
θα επιλέξει την 

καλύτερη πρόταση
µέχρι 

τον Σεπτέµβριο.

Εκτός του χώρου του ΟΣΕ τι
άλλο περιλαµβάνει το Σχέδιο
Βιώσιµης Αστικής Ανάπτυξης;

Στη περιοχή παρέµβασης του ΕΣ-
ΣΒΑΑ προβλέπονται:
Αναζωογόνηση τµήµατος του Εµπορι-
κού Κέντρου της πόλης, µε παρεµβά-
σεις σε υποδοµές και το αστικό
περιβάλλον, ώστε να δηµιουργηθούν
οι προϋποθέσεις ένταξης των επιχει-
ρήσεων σε προγράµµατα προώθησης
των δραστηριοτήτων τους.
Ανάπλαση της περιοχής της πλατείας
Λασσάνη µε στόχους την περεταίρω
προβολή και αξιοποίηση του οµώνυ-
µου αρχοντικού (δηµοτική Χαρτο-
θήκη), την αύξηση του πρασίνου
(πάρκο), πεζοδροµήσεις και την ανα-
µόρφωση των όψεων των παρακείµε-
νων εµπορικών καταστηµάτων.
∆ιαµόρφωση της οδού Ολύµπου (οδι-
κού άξονα που συνδέει την Πλατεία
Λασσάνη µε την περιοχή του Σιδηρο-
δροµικού Σταθµού), µε αναζωογό-
νηση της εµπορικής δραστηριότητας
αυτής, αλλά και των οδών Αριστοτέ-
λους, 11ης Οκτωβρίου και Αρχελάου
και των περιοχών που περιβάλλουν

τις παραπάνω οδούς, µε ανάπτυξη
διαδροµών πρασίνου, κίνησης πεζών
και ποδηλάτων.

Κε ∆εσποτίδη, εκπονείται επίσης
εδώ και περίπου 2 χρόνια  ένα
φιλόδοξο σχέδιο Βιώσιµης Αστι-
κής Κινητικότητας σε συνεργα-
σία µε το Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο και την οµάδα του
Καθηγητή Θάνου Βλαστού, µε
στόχο να αλλάξει το κυκλοφο-
ριακό σχέδιο της Κοζάνης. Εξη-
γήστε µας τις βασικές αρχές.

Η Στρατηγική για τη Βιώσιµη Κινητικό-
τητα – ΣΒΑΚ στην Κοζάνη ανήκει σε
µια ευρεία προσπάθεια  που αναπτύσ-
σεται στην Ευρώπη, µε στόχο να γί-
νουν οι πόλεις πιο ανθρώπινες,
βιώσιµες, παραγωγικές, να αναβαθµι-
στούν οι συνθήκες περιβάλλοντος και
να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής. Η Ελ-
λάδα, αν και έχουν γίνει σε διάφορες
πόλεις µικρά έργα προς αυτή την κα-
τεύθυνση, όπως και στην Κοζάνη,
µόνο τώρα αρχίζει να κινητοποιείται
ουσιαστικά. Πρόκειται για µια εντυπω-
σιακή αλλαγή στις προτεραιότητες
σχεδιασµού των πόλεων και ειδικά
της Κοζάνης, καθώς το αυτοκίνητο
ήδη απειλεί χρόνια το χαρακτήρα της
πόλης και την ποιότητα ζωής των κα-
τοίκων στο δηµόσιο χώρο.

Τι αναµένεται να αλλάξει;

H στόχευση είναι να περάσουµε
από τις  συµβατικές κυκλοφο-
ριακές µελέτες, οι οποίες είχαν
ως προτεραιότητα το αυτοκί-
νητο µε κάθε τίµηµα, σε µια αν-
θρωποκεντρική προσέγγιση.
Όλοι έχουν δικαίωµα και ειδικά
οι πιο ευάλωτες κοινωνικά
οµάδες να µπορούν να στα-
θούν στο δρόµο, ο οποίος κα-
νονικά δεν είναι
συγκοινωνιακός αγωγός αλλά
τόπος ζωής και επικοινωνίας. 
Η Στρατηγική Βιώσιµης Κινητι-
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κότητας – ΣΒΑΚ εστιάζει σε
τρόπους που εξοικονοµούν
χώρο και χρήµα. 
Στοχεύει δηλαδή σε πόλεις της
δηµόσιας συγκοινωνίας, του
ποδηλάτου και του περπατήµα-
τος εποµένως σε πόλεις:
• µε λιγότερα αυτοκίνητα και
• µε χαµηλότερες ταχύτητες
Κεντρικοί µας άξονες είναι:

1∆ραστικός περιορισµός της
κίνησης στο κέντρο µηχα-

νοκίνητων µέσων ιδιωτικής
χρήσης µε την αποθάρρυνση
διείσδυσης τους.

2∆ηµιουργία περιµετρικού
δακτυλίου, µε στόχο την

αποσυµφόρηση του κέντρου.

3∆ηµιουργία γειτονιών ήπιας
κυκλοφορίας, µε όριο ταχύ-

τητας τα 30 χλµ/ώρα. 

4 Επιλογή ακτινικών διαδρο-
µών που θα συνδέουν το

κέντρο µε τις εφαπτόµενες πε-
ριοχές κατοικίας και που θα
αναπλαστούν. Στόχος τους θα
είναι η ενθάρρυνση της χρήσης
τους από πεζούς και ποδηλά-
τες.

5Αλλαγή στην πολιτική στάθ-
µευσης µε έµφαση σε οργα-

νωµένους και γενικότερα
ελεγχόµενους χώρους µε
στόχο την απόδοση δηµόσιου-
κοινόχρηστου χώρου. 

Ουσιαστικά 
προσπαθούµε να 
διαµορφώσουµε την
Κοζάνη του αύριο, µε
ένα σχέδιο που δίνει
πολύ µεγάλη έµφαση
στη συµµετοχή σε 
συλλογικές 
δραστηριότητες της
πόλης και στους 
σχεδιασµούς καθώς
και στην ποιότητα
ζωής, στο περπάτηµα,
στην άσκηση και 
στο ποδήλατο.
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ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ∆ΥΤ. ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ 

«ΕΝΗΛΙΚΙΩΝΕΤΑΙ»…
Ξεκινούν οι εργασίες ανέγερσης 

της νέας Πανεπιστηµιούπολης
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Αναπτυξιακό έργο πνοής χαρακτηρίζει τη νέα Πανεπιστηµιούπολη ∆υτ. Μακε-

δονίας που εδρεύει στην πόλη της Κοζάνης ο πρύτανης καθηγητής Αντώνιος

Τουρλιδάκης, θεωρώντας το ένα καθοριστικό βήµα για την εδραίωση του ίδιου

του Πανεπιστηµίου, καθώς αναµένεται να δώσει σηµαντική ώθηση στην ανά-

πτυξη και στην καταξίωσή του. Η αρχική προθεσµία περαίωσης του έργου σύµ-

φωνα µε τη σύµβαση είναι 36 µήνες και καταληκτική ηµεροµηνία περαίωσης

η 18-08-2019.
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Ωστόσο µετά την ολοκλήρωση
των εκσκαφών θεµελίωσης διαπιστώ-
θηκε η ύπαρξη εγκοίλων στο κρίσιµο
βάθος επιρροής έως και 10 µέτρα
κάτω από τη στάθµη θεµελίωσης δηµι-
ουργώντας θέµατα ασφάλειας των κτι-
ρίων. Μετά από εντατικές προσπάθειες
αποφασίσθηκε η ενεµάτωση του εδά-
φους κάτω από τη στάθµη θεµελίωσης
για το κτίριο ∆ιοίκησης και την πτέρυγα
1 του συγκροτήµατος εκπαίδευσης,
ενώ στη συνέχεια θα προχωρήσουµε
στις ενεµατώσεις των πτερύγων 2 και
3 του συγκροτήµατος εκπαίδευσης.

Στόχος είναι µέχρι το πέρας του
2019 να έχουν ολοκληρωθεί οι κτι-
ριακές εγκαταστάσεις της Πανεπιστηµι-
ούπολης ώστε να είναι δυνατή η
σταδιακή χρήση της από το Πανεπιστή-
µιο ∆υτικής Μακεδονίας.

«Οι σύγχρονες κτηριακές εγκατα-
στάσεις που κατασκευάζονται θα συ-
γκεντρώσουν όλες τις δραστηριότητες
της ∆ιοίκησης καθώς και της Πολυτε-
χνικής Σχολής στον ίδιο χώρο και θα
αναβαθµίσουν σηµαντικά τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες εκπαίδευσης καθώς
και την ποιότητα των ερευνητικών υπο-
δοµών» τόνισε χαρακτηριστικά µιλώ-
ντας στο «Εργοληπτικόν Βήµα» ο
πρύτανης κ. Τουρλιδάκης και επι-
σήµανε παράλληλα πώς η ελκυστικό-
τητα του Πανεπιστηµίου αναµένεται να
αναβαθµιστεί σηµαντικά ενισχύοντας
έτσι την προσέλκυση φοιτητών και δι-
δακτικού και ερευνητικού προσωπικού
υψηλής στάθµης. 

«Η συγκέντρωση όλης της Πανε-
πιστηµιακής κοινότητας στον ίδιο χώρο
θα ενισχύσει την ακαδηµαϊκή και ερευ-
νητική αλληλεπίδραση, τις διεπιστηµο-
νικές συνεργασίες αλλά και τη
συµµετοχική και συλλογική λειτουργία.

Η χωροθέτηση και διαµόρφωση
του περιβάλλοντος χώρου δηµιουργεί
συνθήκες για περαιτέρω ανάπτυξη
υποδοµών φοιτητικής µέριµνας που
σχεδιάζονται για την επόµενη φάση
ανάπτυξης της Πανεπιστηµιούπολης. Η
αναβάθµιση των υποδοµών του Πανε-
πιστηµίου θα δηµιουργήσει συνθήκες
για τη µεγαλύτερη διασύνδεσή του µε
φορείς της Περιφέρειας µε στόχο τη
γενικότερη αναβάθµιση της περιοχής».

Το νεαρό Πανεπιστήµιο ∆υτικής
Μακεδονίας ιδρύθηκε το 2003
και αναπτύσσεται σταθερά µε
στόχο την εθνική και διεθνή

ακαδηµαϊκή του καταξίωση στον
ακαδηµαϊκό και ερευνητικό

χώρο. Η Παιδαγωγική Σχολή, η
Σχολή Καλών Τεχνών και η Πο-
λυτεχνική Σχολή του Πανεπιστη-

µίου ∆υτικής Μακεδονίας
πρωτοπορούν στους τοµείς δρα-
στηριοποίησής τους και έχουν να

επιδείξουν σηµαντικά επιτεύγ-
µατα απήχησης και καταξίωσης
του έργου τους µέσα από την

επίµονη και επίπονη προσπάθεια
των µελών τους. 

«Παρά τη δύσκολη οικονοµική
και κοινωνική συγκυρία που διέρχεται
η χώρα µας, υπάρχει σθεναρή βού-
ληση να ξεπεραστούν οι δυσκολίες και
να αξιοποιηθούν στο µέγιστο δυνατό οι
ευκαιρίες, έτσι ώστε το Πανεπιστήµιο
να συνεισφέρει µε όλες του τις δυνά-
µεις στην επίτευξη των στόχων του που
είναι η συνεχής βελτίωση της ποιότη-
τας και της αξίας των Πτυχίων και των
∆ιπλωµάτων που παρέχει, η προώθηση
της επιστηµονικής έρευνας, καθώς και
η ευηµερία και η πνευµατική αναβάθ-

µιση της περιοχής και της χώρας µας»,
τονίζει ο πρύτανης του Πανεπι-
στηµίου ∆υτ. Μακεδονίας. 

Το Πανεπιστήµιο

Η ∆ιοίκηση του Πανεπιστηµίου
καθώς και η Πολυτεχνική Σχολή
έχουν έδρα την πόλη της Κοζά-
νης. Η Πολυτεχνική Σχολή απο-

τελείται από τρία Τµήµατα, το
Τµήµα Μηχανολόγων Μηχανι-

κών, το Τµήµα Μηχανικών Πλη-
ροφορικής και Τηλεπικοινωνιών
και το Τµήµα Μηχανικών Περι-
βάλλοντος. Στη µικρή διάρκεια

ζωής τους, τα Τµήµατα έχουν κα-
ταφέρει να αναπτύξουν σηµαντι-
κές ερευνητικές υποδοµές και

δραστηριότητες που έχουν οδη-
γήσει σε σηµαντικά ερευνητικά
αποτελέσµατα µε αξιοσηµείωτη

διεθνή απήχηση. 

Προς το παρόν οι εκπαιδευτικές
και ερευνητικές δραστηριότητες της
Σχολής στεγάζονται σε προσωρινές
ενοικιαζόµενες εγκαταστάσεις που πε-
ριορίζουν τη λειτουργία και τις δυνατό-
τητες περαιτέρω ανάπτυξης. 

Η σχεδίαση των Προγραµµάτων
Σπουδών ακολουθεί βέλτιστες διεθνείς
πρακτικές και στοχεύει στην καλλιέρ-
γεια σύγχρονων επιστηµονικών πεδίων
αιχµής που έχουν άµεση σχέση µε τον
ενεργειακό χαρακτήρα της περιοχής
της ∆υτικής Μακεδονίας αλλά και την
αναγκαιότητα για µετάβαση σε ένα νέο
παραγωγικό µοντέλο που να αξιοποιεί
τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της πε-
ριοχής και να οδηγεί στην κοινωνία της
γνώσης.
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Για τα κτίρια έχουν εκδοθεί οι πα-
ρακάτω άδειες µε τον  Κύριο του Έργου
το Πανεπιστήµιο ∆υτικής Μακεδονίας: 

Η υπ’ αριθµ. 5/11-02-2015
Άδεια ∆όµησης «Συγκρότηµα Κτιρίων
Εκπαίδευσης Πανεπιστηµίου ∆υτικής
Μακεδονίας στην ΖΕΠ Κοζάνης» 

Η υπ’ αριθµ.  9/12-02-2015
Άδεια ∆όµησης «Κτίριο ∆ιοίκησης Πα-
νεπιστηµίου ∆υτικής Μακεδονίας στην
ΖΕΠ Κοζάνης».

Το έργο περιλαµβάνει την κατα-
σκευή των κτιριακών συγκροτηµάτων
∆ιοίκησης και Εκπαίδευσης της Πανε-
πιστηµιούπολης ∆υτικής Μακεδονίας,
καθώς επίσης και τη διαµόρφωση του
περιβάλλοντα χώρου µε το οδικό δί-
κτυο και τα δίκτυα υποδοµών της Πα-
νεπιστηµιούπολης. 

Στα κτίρια θα στεγαστούν τα τµή-
µατα της Πολυτεχνικής Σχολής του Πα-
νεπιστηµίου ∆υτικής Μακεδονίας και
θα χρησιµοποιηθούν από µερικές χι-
λιάδες φοιτητών αλλά και εργαζόµε-
νους.

Οι βασικές κτιριακές εγκαταστά-
σεις της Πανεπιστηµιούπολης συνολι-
κού µικτού εµβαδού 16.572,43 m2

και 7.151,13 m2 υπογείων περιλαµ-
βάνουν:

Το Κτίριο ∆ιοίκησης το οποίο
αναπτύσσεται σε 5 ορόφους πάνω από
το έδαφος και έχει συνολική επιφάνεια
υπέργειων ορόφων  5.376,98 m2 και
υπόγειο επιφάνειας 2.187,85 m2.

Το Κτίριο ∆ιοίκησης περιλαµβάνει
όλους τους χώρους που προβλέπονται
για τη διοίκηση ενός Πανεπιστηµίου και
που καλύπτουν τις ανάγκες λειτουργίας
κατά την έναρξη λειτουργίας του Ιδρύ-

µατος, αλλά και τις µελλοντικές κατά τη
φάση της πλήρους ανάπτυξης του
Campus.

Το κτίριο ∆ιοίκησης περιλαµβάνει,
εκτός των γραφείων των Πρυτανικών
Αρχών και των Γραµµατειών, διοικητικά
γραφεία υποστήριξης του Πανεπιστη-
µίου (οικονοµική υπηρεσία, τεχνική
υπηρεσία κ.λ.π.), βιβλιοθήκη, κυλικείο,
καθώς και το µεγάλο αµφιθέατρο του
Ιδρύµατος.  Αυτό σηµαίνει ότι στους
χώρους του κτιρίου, τόσο τους εσωτε-
ρικούς όσο και τους εξωτερικούς, προ-
σέρχονται πανεπιστηµιακοί, φοιτητές,
υπάλληλοι καθώς και επισκέπτες.

Το κτίριο ∆ιοίκησης σχεδιάστηκε
έτσι ώστε να υπάρχει η δυνατότητα
µελλοντικά να συνδεθεί λειτουργικά
(µέσω ηµιυπαιθρίων χώρων ή στοών)
µε νέα κτιριακά συγκροτήµατα που
µπορούν να χωροθετηθούν σε µικρή
απόσταση προς βορρά µε χρήσεις Συ-
νεδριακού Κέντρου, καθώς και Κεντρι-
κού Κτιρίου βοηθητικών λειτουργιών.

Το κτιριακό συγκρότηµα Εκ-
παίδευσης το οποίο αποτελείται από
ένα κτίριο υποδοχής και γραφείων του
∆ιδακτικού Επιστηµονικού Προσωπι-
κού, γραµµατείες σχολών, καθώς και
δύο όµοια κτίρια µε χώρους εργαστη-
ρίων και αίθουσες διδασκαλίας. Γέφυ-
ρες σύνδεσης και επικοινωνίας µεταξύ
του κεντρικού κτιρίου των γραφείων
και των πτερύγων της εκπαίδευσης,
ενώνουν µε κλειστή σύνδεση τα δεύ-
τερα επίπεδα όλων των κτιρίων και σε
ανοιχτή (καλυπτόµενη) σύνδεση τα
πρώτα επίπεδα αυτών. 
Πιο συγκεκριµένα, το συγκρότηµα
Εκπαίδευσης περιλαµβάνει: το

Κτίριο Υποδοχής & Γραφείων
(Πτέρυγα 2) του συγκροτήµατος Εκπαί-
δευσης, το οποίο έχει τρεις υπέργειους
ορόφους συνολικής επιφάνειας
3.171,23 m2, ενώ η επιφάνεια του
υπογείου ανέρχεται σε 711,27 m2. Το
κτίριο περιλαµβάνει χώρους γραφείων
του ∆ιδακτικού Επιστηµονικού Προσω-
πικού, γραµµατείες σχολών και κυλι-
κείο για την εξυπηρέτηση του συνόλου
του συγκροτήµατος.

Τα δύο Κτίρια Εργαστηρίων &
∆ιδασκαλίας (Πτέρυγες 1 & 3) του
συγκροτήµατος Εκπαίδευσης, τα οποία
αποτελούνται από δύο επίπεδα πάνω
από το έδαφος και είναι όµοια µεταξύ
τους. Καλύπτουν τις ανάγκες εκπαί-
δευσης µε τα εργαστήρια και τις αίθου-
σες διδασκαλίας (15 αίθουσες
διδασκαλίας, 13 αίθουσες εργαστη-
ρίων, 2 αίθουσες εργαστηρίων υπολο-
γιστών, 2 αµφιθέατρα διδασκαλίας, 3
αίθουσες σεµιναρίων). 

Η συνολική επιφάνεια των υπέρ-
γειων ορόφων των Κτιρίων Εργαστη-
ρίων & ∆ιδασκαλίας ανέρχεται σε
8.024,22 m2 και η επιφάνεια των υπο-
γείων ανέρχεται σε 4.252,01 m2 .

Για την εξυπηρέτηση του συγκρο-
τήµατος ∆ιοίκησης προβλέπονται δύο
ανοιχτοί χώροι στάθµευσης επιφάνειας
3.500 m2 και 3.000 m2, ενώ για την
εξυπηρέτηση του συγκροτήµατος Εκ-
παίδευσης προβλέπονται δύο ανοιχτοί
χώροι στάθµευσης επιφάνειας 4.500
m² και 7.000 m2 .

Το έργο δηµοπρατήθηκε την 12-
04-2016 και η σύµβαση υπογράφτηκε
την 19-08-2016 αντί του ποσού των
19.410.168,62€ µε ΦΠΑ 24%.

Το έργο της ανέγερσης της νέας Πανεπιστηµιούπολης ∆υτ. Μακεδονίας

Το έργο «ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥΠΟΛΗΣ ∆ΥΤΙΚΗΣ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ ΣΤΗ Ζ.Ε.Π. ∆ΗΜΟΥ
ΚΟΖΑΝΗΣ» αποτελεί υποέργο της πράξης «ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥΠΟΛΗΣ ∆ΥΤΙΚΗΣ ΜΑ-
ΚΕ∆ΟΝΙΑΣ ΣΤΗΝ ΚΟΖΑΝΗ». Η πράξη είναι ενταγµένη στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα «∆υτική Μα-
κεδονία 2014-2020» µε Κωδικό ΟΠΣ 5000131. Κύριος του έργου είναι το Πανεπιστήµιο ∆υτικής
Μακεδονίας και φορέας υλοποίησης η ∆ιεύθυνση Τεχνικών Έργων της Περιφέρειας ∆υτ. Μα-
κεδονίας. Τέλος ∆ιευθύνουσα Υπηρεσία του έργου: Τµήµα ∆οµών Περιβάλλοντος της ∆ιεύθυν-
σης Τεχνικών Έργων της Περιφέρειας ∆υτικής Μακεδονίας (έδρας).





Ο σχεδιασµός

Η
ορθολογική και σύµφωνη µε τους κανόνες της τέχνης και της επιστήµης, διαχείριση των Αστικών Στε-
ρεών Αποβλήτων (ΑΣΑ) στην περιφέρεια ∆υτικής Μακεδονίας έχει τις ρίζες της στα µέσα του 1998 όταν
εγκρίθηκε το πρώτο Περιφερειακό Σχέδιο ∆ιαχείρισης Αποβλήτων (ΠΕΣ∆Α) και ιδρύθηκε η ∆ΙΑ∆ΥΜΑ ΑΕ. 

Η ∆ΙΑ∆ΥΜΑ ΑΕ είναι µία διαδηµοτική εταιρεία των 12 ∆ήµων της περιφέρειας
και αποτελεί τον φορέα διαχείρισης του Ολοκληρωµένου Συστήµατος ∆ιαχείρι-
σης Απορριµµάτων (ΟΣ∆Α) σε επίπεδο περιφέρειας ∆υτικής Μακεδονίας.

Σκοπός της εταιρείας είναι ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και η λειτουργία του ΟΣ∆Α το οποίο αποτελείται από ένα
δίκτυο 10 Τοπικών Μονάδων ∆ιαχείρισης Απορριµµάτων (ΤΜ∆Α) και την Κεντρική Εγκατάσταση Ολοκληρω-
µένης ∆ιαχείρισης (ΚΕΟ∆).
Η πρώτη φάση του ΟΣ∆Α τέθηκε σε λειτουργία το 2005 και η λειτουργία του συνεχίζεται απρόσκοπτα εδώ και
δεκατρία χρόνια εξασφαλίζοντας την ασφαλή διάθεση περισσότερων από 100.000 τόνων απορριµµάτων και
ανακυκλώσιµων υλικών ανά έτος, µε τα πρώτα αποτελέσµατά να φαίνονται στα τέλη του 2007, όταν αποκα-
ταστάθηκε και η τελευταία από τις 207 ανεξέλεγκτες χωµατερές που υπήρχαν στηπεριφέρειας. 
Εκείνη την περίοδο ξεκίνησε η υλοποίηση της δεύτερης φάσης του ΟΣ∆Α που αφορά την ανακύκλωση και την
επεξεργασία. Εφαρµόστηκαν τα πρώτα προγραµµάτων µε ∆ιαλογή στην Πηγή (∆σΠ) τεσσάρων ρευµάτων (χαρτί,
πλαστικό, µέταλλα και γυαλί) ενώ παράλληλα ξεκίνησε η υλοποίηση της Μονάδας Επεξεργασίας Απορριµµά-
των (ΜΕΑ) µε την µέθοδο των Συµπράξεων ∆ηµόσιου και Ιδιωτικού Φορέα (Σ∆ΙΤ) αποτελώντας το πρώτο έργο
αυτής της κατηγορίας σε επίπεδο χώρας.
Σήµερα και µετά από 10 µήνες πλήρους λειτουργίας της ΜΕΑ η περιφέρεια ∆υτικής Μακεδονίας γίνεται η πρώτη
περιφέρεια που πετυχαίνει τον στόχο της επεξεργασία του βιοαποδοµήσιµου κλάσµατος των απορριµµάτων
όπως αυτό είχε τεθεί από της Ευρωπαϊκή Οδηγία 99/31.
Ο σχεδιασµός περιλαµβάνει την ολοκλήρωση των υποδοµών στις υφιστάµενες ΤΜ∆Α ώστε να µπορούν να
εξασφαλίσουν τις προϋποθέσεις για να λειτουργήσουν ως Πράσινα Σηµεία, την ανάπτυξη ενός συµπληρωµα-
τικού δικτύου Μικρών Πράσινων Σηµείων αστικού τύπου σε κάθε ένα ∆ήµο, την υλοποίηση Κέντρων Επανα-
χρησιµοποίησης Υλικών και δράσεις ενηµέρωσης - ευαισθητοποίηση.
Τα παραπάνω σε συνδυασµό µε την επέκταση των προγραµµάτων ανακύκλωσης µε ∆σΠ για τα υλικά συσκευ-
ασίας καθώς και την ανάπτυξη προγραµµάτων ∆σΠ για τα βιοαπόβλητα, θα δώσουν την δυνατότητα στην ∆υ-
τική Μακεδονία να επιτύχει του στόχους που τίθενται από την νοµοθεσία.
Οι στόχοι που τίθενται από την ευρωπαϊκή και εθνική νοµοθεσία είναι υψηλοί, παρόλα αυτά όµως έχει γίνει µία
σωστή κατανοµή των διαθέσιµων οικονοµικών πόρων προκειµένου να καταστεί δυνατή η επίτευξή τους. 

∆ιαχείρηση Απορριµάτων
στη ∆υτική Μακεδονία

EΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ
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Η Σύµβαση Σύµπραξης

Η
∆ΙΑ∆ΥΜΑ ΑΕ σχεδίασε και υλο-
ποιεί το πρώτο έργο διαχείρισης
απορριµµάτων µε την διαδικασία

της Σύµπραξης ∆ηµόσιου και Ιδιωτικού
Φορέα (Σ∆ΙΤ).
Η Σύµβαση Σύµπραξης (ΣΣ) για το έργο
υπεγράφη µε την ΕΠΑ∆ΥΜ Α.Ε. στις
10/06/2015 και περιλαµβάνει τη µε-
λέτη, χρηµατοδότηση, κατασκευή, συ-
ντήρηση και λειτουργία της Μονάδας
Επεξεργασίας Απορριµµάτων µέγιστης
δυναµικότητας 120.000 τόνων / έτος,
του Χώρου Υγειονοµικής Ταφής Υπο-
λειµµάτων (ΧΥΤΥ), της νέας ΤΜ∆Α Κο-
ζάνης, καθώς και τη συντήρηση και
λειτουργία των 9 υπάρχουσων ΤΜ∆Α
για 25 χρόνια.

Η ΕΠΑ∆ΥΜ Α.Ε. είναι µια εταιρία
ειδικού σκοπού που συστάθηκε για την
εκτέλεση του έργου και αποτελείται

κατά 50% από τις εταιρίες ΗΛΕΚΤΩΡ
Α.Ε. και ΑΚΤΩΡ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΕΙΣ Α.Ε.,
εταιρίες του οµίλου ΕΛΛΑΚΤΩΡ Α.Ε.

Το σύνολο της επένδυσης των
48εκ.€ χρηµατοδοτήθηκε µε 16,9εκ.€
µε ίδια κεφάλαια των µετόχων ΗΛΕ-
ΚΤΩΡ Α.Ε. και ΑΚΤΩΡ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΕΙΣ
Α.Ε., ενώ το υπόλοιπο καλύφθηκε δα-
νειακά κεφάλαια 12,7εκ. € από την
Ευρωπαϊκή Επενδυτική Τράπεζα (EIB)
και την Επενδυτική Τράπεζα της Ελλά-
δος (IBG) αντίστοιχα και 5,6εκ.€ από
την Εθνική Τράπεζα για τη χρηµατοδό-
τηση του ΦΠΑ. Την κατασκευή ανέ-
λαβε η ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε., ηγέτιδα στη
διαχείριση απορριµµάτων σε Ελλάδα
και Κύπρο και διεθνή παρουσία σε Γερ-
µανία, Βουλγαρία, Κροατία, Ιορδανία,
Τουρκία και Ρωσία, η οποία αποτελεί τη
µοναδική Ελληνική εταιρία που προ-
σφέρει ολοκληρωµένες λύσεις για όλο
το φάσµα των εφαρµογών του κλάδου

και διατηρεί τεχνολογία αιχµής in-
house που καλύπτει το σύνολο των
εφαρµογών βιολογικής επεξεργασίας.

Η λειτουργία έχει ανατεθεί στην
Ε∆Α∆ΥΜ Α.Ε., θυγατρική εταιρία της
ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε. κατά 100%, η οποία
είναι στελεχωµένη από συνεργάτες µε
σηµαντική τεχνογνωσία και βαθιά εξει-
δίκευση σε όλα τα επίπεδα της διαχεί-
ρισης των απορριµµάτων. Πάροχος
τεχνολογίας (technology provider)
είναι η γερµανική HERHOF GmbH,
100% θυγατρική της ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε.,
κάτοχος πατεντών διαφόρων τεχνολο-
γιών και πρωτοπόρος στην ανάπτυξη
και εφαρµογή τεχνολογιών επεξεργα-
σίας απορριµµάτων. 

Έχει ολοκληρώσει δεκάδες µονά-
δες αερόβιας βιολογικής επεξεργα-
σίας, αναερόβιας χώνευσης και
κοµποστοποίησης σε όλον τον κόσµο.
Συµβατικοί στόχοι ως προς την επεξερ-
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γασία των απορριµµάτων είναι το ετή-
σιο υπόλειµµα που οδηγείται σε υγειο-
νοµική ταφή να µην υπερβαίνει το
35,96% επί των εισερχοµένων ΑΣΑ, η
ανάκτηση ανακυκλώσιµων υλικών να
υπερβαίνει το 35% επί των εισερχοµέ-
νων ανακυκλώσιµων υλικών και τέλος
η εκτροπή των βιοαποδοµήσιµων απο-
βλήτων από την ταφή να είναι µεγαλύ-
τερη από 80% του εισερχόµενου
οργανικού κλάσµατος.

Πέρα από το θετικό 
περιβαλλοντικό 

αποτύπωµα, το έργο 
αποφέρει κοινωνικά οφέλη
για τη ∆υτική Μακεδονία,

αφού δηµιουργήθηκαν
πάνω από 200 θέσεις 

εργασίας κατά τη διάρκεια
της κατασκευής, ενώ για τα
επόµενα 25 χρόνια πάνω

από 130 άτοµα θα 
εργάζονται στη µονάδα. 

Επιπλέον αναµένονται επιπλέον
θέσεις εργασίες µέσω των παράλλη-
λων δραστηριοτήτων που θα σχετίζο-
νται µε τα δευτερογενή προϊόντα της
µονάδας, αλλά και παράπλευρα οφέλη
από το αυξηµένο ενδιαφέρον για το
πρώτο Ολοκληρωµένο Σύστηµα ∆ια-
χείρισης Απορριµµάτων της χώρας και
τους επισκέπτες που αναµένεται να
προσελκύσει.

Η διαδικασία επεξεργασίας
των απορριµµάτων 

Τα απορρίµµατα συγκεντρώνονται
από τους δήµους στους 10 περιφερει-
ακούς Σταθµούς Μεταφόρτωσης
Απορριµµάτων σε Κοζάνη, Αµύνταιο,
Βόϊο, Γρεβενά, ∆εσκάτη, Εορδαία, Κα-
στοριά, Σέρβια, Σιάτιστα και Φλώρινα
και από εκεί µεταφορτώνονται και µε-
ταφέρονται µε ειδικούς συρµούς µετα-
φοράς απορριµµάτων στη Μονάδα
Επεξεργασίας Απορριµµάτων ΜΕΑ. Στη
ΜΕΑ εκφορτώνονται στη Μονάδα
Υποδοχής, όπου το αυτόµατο σύστηµα

γερανογέφυρας µε αρπάγη τροφοδο-
τεί το κινούµενο δάπεδο και τα απορ-
ρίµµατα, µετά την αποµάκρυνση των
ογκωδών, οδηγούνται στη Μονάδα
Μηχανικής ∆ιαλογής, όπου γίνεται ο
διαχωρισµός των ανακυκλώσιµων
προϊόντων, από το οργανικό υλικό που
θα οδηγηθεί για κοµποστοποίηση και
το άχρηστο υπόλειµµα  που θα κατα-
λήξει για ταφή στο ΧΥΤΥ, µε τη χρήση

ενός περιστροφικού και ενός δονητι-
κού κόσκινου.

Για τον περαιτέρω διαχωρισµό
των ανακυκλώσιµων υλικών, τα απορ-
ρίµµατα περνάνε από οπτικούς και βαλ-
λιστικούς διαχωριστές, µε τη βοήθεια
των οποίων ανακτώνται ρεύµατα χαρ-
τιού, πλαστικού φίλµ και σκληρών πλα-
στικών συσκευασιών, ενώ στο τέλος
της σειράς οι µαγνήτες ανακτούν σιδη-

EΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ      ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ



42 wwwwww..ppeesseeddee..ggrr

EΡΓΑ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ ∆ΥΤΙΚΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ

ρούχα σώµατα και οι αλουµινοδιαχω-
ριστές κουτάκια αλουµινίου.

Όλα τα ανακτηµένα υλικά κατα-
λήγουν στις καµπίνες ποιοτικού ελέγ-
χου, όπου αφαιρούνται τυχόν
προσµίξεις, και στη συνέχεια δεµατο-
ποιούνται για την ευκολότερη διάθεσή
τους. Το οργανικό κλάσµα οδηγείται
στη Μονάδα Κοµποστοποίησης για
βιολογική επεξεργασία σε κλειστούς,
οριζόντιους βιοαντιδραστήρες, όπου
παραµένει για 2 περίπου εβδοµάδες σε
ένα ελεγχόµενο  περιβάλλον θερµο-
κρασίας και υγρασίας. 

Με τη µέθοδο αυτή προκύπτει ένα
υγιεινοποιηµένο και σταθεροποιηµένο
οργανικό υλικό. Το υλικό αυτό εκφο-
ρώνεται στο Στέγαστρο Ωρίµανσης µε
τη χρήση φορτωτή και διαστρώνεται σε
τραπεζοειδείς σωρούς όπου παραµέ-
νει για τουλάχιστον 6 εβδοµάδες και
αναδεύεται  όταν οι συνθήκες θερµο-
κρασίας και υγρασίας το απαιτούν.

Το σταθεροποιηµένο προϊόν οδη-
γείται τελικά στη Μονάδα Εξευγενι-
σµού - Ραφιναρία, όπου διαχωρίζεται
το ώριµο, πλέον, compost από τις διά-
φορες προσµίξεις (σκληρά πλαστικά,
χαλίκι, αδρανή, film πλαστικών, γυαλί),
τα οποία συλλέγονται και οδηγούνται
προς τελική διάθεση στο ΧΥΤΥ ως
άχρηστα προϊόντα. Το παραγόµενο
Compost θεωρείται πλέον πλήρως
εξευγενισµένο και κατάλληλο προς τε-
λική διάθεση.

Τα υπολείµµατα της Μονάδας
Επεξεργασίας Απορριµµάτων οδηγού-
νται στον παρακείµενο Χώρο Υγειονο-
µικής Ταφής Υπολειµµάτων, ο οποίος
είναι πλήρως στεγανοποιηµένος και
διαθέτει δίκτυο συλλογής των στραγγι-
σµάτων καθώς και δίκτυο συλλογής
του εκλυόµενου βιαερίου.

Η σκόνη και οι οσµές απάγονται
από όλους τους κλειστούς χώρους
επεξεργασίας των απορριµµάτων και
υφίστανται επεξεργασία σε κεντρικά
συστήµατα αποκονίωσης και  απόσµη-
σης, µε στόχο την µείωση των εκπο-
µπών σε χαµηλά επίπεδα, ώστε το
προσωπικό να εργάζεται άνετα, µε
ασφάλεια και χωρίς κίνδυνο για την
υγεία του. Παράλληλα, αποφεύγεται η
έκλυση σκόνης και οσµών εκτός των

κτιρίων. Το σύνολο των παραγόµενων
Υγρών Αποβλήτων της εγκατάστασης
οδηγείται σε ειδική Μονάδα Επεξεργα-
σίας. Τα υγρά απόβλητα τροφοδοτούν
τους βιοαντιδραστήρες βιολογικής
επεξεργασίας, και στη συνέχεια υφί-
στανται φυσικοχηµική επεξεργασία στη
Μονάδα Αντίστροφης Όσµωσης, µε
σκοπό την ανάκτηση νερού, κατάλλη-
λου για τις βιοµηχανικές χρήσεις στο
έργο και τις ανάγκες άρδευσης των
χώρων πρασίνου.

Για τον έλεγχο του εξοπλισµού
της Μονάδας Επεξεργασίας Απορριµ-
µάτων, αλλά και τη σύνδεση των δε-
δοµένων των 10 ΣΜΑ έχει
εγκατασταθεί πλήρες σύστηµα αυτοµα-
τισµού, ώστε ολόκληρη η µονάδα να
µπορεί να λειτουργεί αυτόµατα.

Με την έναρξη λειτουργίας
του ΟΣ∆Α, η ∆υτική 

Μακεδονία  επεξεργάζεται
το σύνολο των 

απορριµµάτων της µε έναν
σύγχρονο και βέλτιστο 
περιβαλλοντικά τρόπο,

ανακτώντας χρήσιµα υλικά
από τα απορρίµµατα και 

παρέχοντας στους πολίτες
υπηρεσίες υψηλής 

ποιότητας που 
αναβαθµίζουν  το βιοτικό

τους επίπεδο, ενώ 
παράλληλα γίνεται η πρώτη

περιφέρεια που 
συµµορφώνεται µε τις 
Ευρωπαϊκές απαιτήσεις 

για την διαχείριση 
απορριµµάτων.  

Η ΕΠΑ∆ΥΜ Α.Ε. έχει βραβευθεί
τόσο για τη διαδικασία 

της ανακύκλωσης και της 
κοµποστοποίησης που 

εφαρµόζει, όσο και για τη 
διοίκηση και την υποδειγµατική
συνεργασία µε τη αναθέτουσα

αρχή ∆ΙΑ∆ΥΜΑ Α.Ε.. 

Έχουν γίνει αναφορές του έργου
σε εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, και αποδεικνύει στην πράξη ότι µία
υγιής και δυναµική επιχείρηση του ευ-
ρύτερου ∆ηµόσιου Τοµέα µπορεί να
δηµιουργήσει τις κατάλληλες προϋπο-
θέσεις ώστε, σε συνεργασία µε τον
ιδιωτικό τοµέα να επιτευχθούν
τόσο οι στόχοι που τίθενται από
την κείµενη νοµοθεσία, διατηρώ-
ντας το δηµόσιο χαρακτήρα του
εγχειρήµατος µέσω του συνεχούς
δηµόσιου ελέγχου, όσο και να
δηµιουργήσει νέες θέσεις εργα-
σίας σε µία περιοχή που µαστίζε-
ται από την ανεργία.
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ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΟΣ      ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ

Τα απαραίτητα στοιχεία για την ασφά-
λιση είναι τα παρακάτω: 

• Επωνυµία κατασκευάστριας Εταιρίας
• Τεχνική Περιγραφή Εργασιών
• Σύµβαση Εργασιών
• Κόστος Εργασιών
• Χρόνος αποπεράτωσης εργασιών
Με τα ασφαλιστήρια κατά παντός κιν-
δύνου Τεχνικών Έργων προστατεύεστε
από ξαφνικές και αιφνίδιες ζηµιές που
µπορεί να συµβούν κατά τη διάρκεια εκτέ-
λεσης έργων:
• Πολιτικού Μηχανικού – CAR Ασφαλι-

στήριο (ConstructorsAllRisks), όπως
για παράδειγµα οικοδοµές, οδοποιίες,
έργα ύδρευσης�αποχέτευσης κ.λ.π.

• Συναρµολόγησης – EAR Ασφαλιστήριο
(ErectionAllRisks) όπως για παρά-
δειγµα φωτοβολταικά ή αιολικά πάρκα,
µεταλλικά κτίρια, µηχανήµατα παραγω-
γής κ.λ.π. από αιφνίδια και απρόβλε-
πτη αιτία.

Επίσης, παρέχεται κάλυψη τόσο για
Υλικές Ζηµιές στο ίδιο το έργο από αι-
τίες όπως πυρκαγιά, θεοµηνίες και σει-
σµός κ.λ.π. Επιπλέον καλύπτεται και η
Αστική σας Ευθύνη έναντι Τρίτων για ατυ-
χήµατα που θα συµβούν σε αυτούς, από
αµελείς πράξεις ή παραλείψεις δικές σας ή
/ και των προσώπων που εργάζονται δια
λογαριασµό σας. 
Στην ασφαλιστική αγορά υπάρχουν διά-
φορα τυποποιηµένα προγράµµατα ασφά-
λισης Κατασκευής Έργων /
Συναρµολόγησης Εγκαταστάσεων ασφα-
λιστικών εταιριών που συνήθως έχουν
προϋπολογισµό έως 1.000.000€ και
διάρκεια κατασκευής έως 2 έτη. 
Το πρόγραµµα αυτά συνήθως καλύ-
πτουν:�
• Τις Υλικές Ζηµίες Έργου
• Την Αστική Ευθύνη Κατασκευής / Συ-

ναρµολόγησης έναντι τρίτων
• Την Αστική Ευθύνη Εργοδότη
Οι καλύψεις που συνήθως προσφέ-
ρουν είναι:
• οποιαδήποτε ζηµιά προκληθεί στο ίδιο

το έργο κατά την κατασκευή του, εκτός
από αυτές που ρητά εξαιρούνται στους

όρους του συµβολαίου. 
Αναφορικά µε τις ζηµιές στο ίδιο το
έργο, ενδεικτικά αναφέρουµε:
• Πληµµύρα, Χιόνι, Ανεµοθύελλα
• Σεισµός
• Πυρκαγιά, Έκρηξη, Κεραυνός
• Καθίζηση, Κατολίσθηση
• Λάθη από Αµέλεια, Αβλεψία
• Ζηµίες από Απεργίες, Οχλαγωγίες και

Πολιτικές Ταραχές
• Ζηµιές σε Υπόγειες Καλωδιώσεις και

Λοιπές Υπόγειες Εγκαταστάσεις / ∆ί-
κτυα

• Ζηµιές λόγω Εσφαλµένης Μελέτης
(συνήθως έως 30% προϋπολογισµού)

• Ζηµιές σε Εργοταξιακούς Καταυλι-
σµούς & Αποθήκες (συνήθως έως
10.000€ για Καταυλισµούς έως
10.000€ για Αποθήκες)

Επίσης καλύπτει την αστική ευθύνη του

ασφαλισµένου έναντι τρίτων για ζηµιές
από ατύχηµα (θάνατος, σωµατικές βλάβες
και / ή υλικές ζηµιές) που τυχόν προκλη-
θούν από αµελείς πράξεις ή παραλείψεις
του ή των προσώπων που έχει στην υπη-
ρεσία του (π.χ. εργολάβων, εργατικού δυ-
ναµικού κ.λ.π.) κατά την κατασκευή του
ασφαλιζόµενου έργου. 
Προαιρετικά συνήθως µπορείτε να ζητή-
σετε την κάλυψη αστικής ευθύνης Αλλή-
λων, µεταξύ των συνασφαλιζόµενων.
Εάν το επιθυµείτε, µπορείτε να πάρετε και
την κάλυψη της Εργοδοτικής Ευθύνης για
ατυχήµατα που τυχόν προκληθούν στο
προσωπικό που απασχολείται στο ασφαλι-
ζόµενο έργο, εντός του εργοταξίου.
Τέλος, τα Ασφαλιστήρια CAR/EAR
είναι Κατά Παντός Κινδύνου συµβό-
λαια, δηλαδή καλύπτουν ότι ρητά
δεν εξαιρείται. 

Γράφει ο Γιάννης Σαµολαδάς

O Γιάννης Σαµολαδάς  είναι ειδικός σύµβουλος ασφάλισης στην εφοδιαστική
αλυσίδα και ιδρυτής της Τruck & Cargo Insurance Brokers. Με την πολυετή
εµπειρία του στο χώρο είναι ο πλέον κατάλληλος για να σας συµβουλέψει για
όλα τα θέµατα που σας απασχολούν σε σχέση µε τις ευθύνες που έχετε ως ερ-
γολήπτες καθώς και την ασφάλιση του ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού
σας. Αν έχετε απορίες ή ερωτήσεις επικοινωνήστε µαζί του στο samo-
ladas@truckinsurance. gr και θα σας απαντήσει µέσα σε 24 ώρες. Για
επείγουσες συµβουλές στα µέλη Π.Ε.Σ.Ε.∆.Ε. απαντάει χωρίς χρέωση στο
6973 232322. 

ΑΑσσφφάάλλιισσηηΚΚαατταασσκκεευυήήςςΈΈρργγοουυ

“ “Ο ασφαλιστικός σας
σύµβουλος καλό 

θα είναι να διαθέτει 
την απαιτούµενη 

τεχνογνωσία και να
έχει πείρα στον κλάδο

των τεχνικών 
ασφαλίσεων. 

Ποιά είναι τα απαραίτητα στοιχεία που θα πρέπει να δώσω στον “ασφαλιστή” µου 
για να µου δώσει µία προσφορά ασφάλισης κατασκευής έργου; 
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ΤΕΕ ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο Πρόεδρος του ΤΕΕ κ. Γιώργος Στασινός απαντά στις ερωτήσεις που του

θέτει το «Εργοληπτικόν Βήµα», χωρίς φόβο αλλά µε πολύ πάθος, όχι µόνο αναδεικνύοντας

τα κακώς κείµενα που µαστίζουν τον χώρο των κατασκευών δηµοσίων και ιδιωτικών έργων

–τα οποία πλήττουν ευθέως και την ίδια την ανάπτυξη της χώρας- αλλά προσφέρει και λύ-

σεις κι εκεί που «βλέπει» αδιέξοδο. Παράλληλα µιλάει για την οικονοµική κατάσταση που

βιώνει σήµερα ο κλάδος των µηχανικών παρουσιάζοντας την µε δυο χαρακτηριστικές λέξεις:

τραγική και απελπιστική.

ΜΟΝΟ∆ΡΟΜΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ
Η ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ ΠΟΡΕΙΑ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ

«Ο τεχνικός κόσµος πάει χέρι-χέρι
µε την ελληνική οικονοµία»
Ζητήµατα µικρά και µεγάλα, που άπτονται τόσο της καθηµερινότητας των µη-
χανικών όσο και του µέλλοντος του κατασκευαστικού τοµέα στην Ελλάδα θίγει
ο πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος.
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ      ΤΕΕ

Κύριε Στασινέ, ας ξεκινήσουµε
από την επικαιρότητα και παράλ-
ληλα την καθηµερινότητα των µη-
χανικών. Είναι πραγµατικά τόσο
τραγική η κατάσταση µε τις ασφα-
λιστικές εισφορές των µηχανικών
στον ΕΦΚΑ όσο ακούγεται; 

Και τραγική είναι και απελπι-
στική. Σήµερα, περισσότερο από το
80% των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών µηχανικών δεν είναι ασφαλι-
στικά ενήµερο, χρωστάει δηλαδή στον
ΕΦΚΑ. Οι µηχανικοί, µαζί µε άλλους
επιστήµονες, επιβαρυνόµαστε µε 38%
του εισοδήµατός µας για ασφαλιστικές
εισφορές, το µεγαλύτερο ποσοστό στη
χώρα. Αφήστε που είναι θεωρητικό ει-
σόδηµα, καθώς αφορά προηγούµενο
έτος. Είναι ένα ποσοστό προκλητικό
και ανάλγητο, χωρίς καµία λογική. Και
φυσικά χωρίς καµία ανταποδοτικότητα.

∆ηλαδή, αν υπολογίσουµε και τη
φορολογία, η συνολική επιβά-
ρυνση πόση είναι; Και τι πιστεύετε
ότι πρέπει να γίνει;

Αν συνυπολογίσουµε και τις
πολύ υψηλές φορολογικές υποχρεώ-
σεις µε φόρο εισοδήµατος από 22%
µέχρι 45%, τέλος επιτηδεύµατος 650
ευρώ, εισφορά αλληλεγγύης µέχρι
10%, χωρίς να προσθέτω την προκα-
ταβολή φόρου του επόµενου έτους,
ουσιαστικά, ο ελεύθερος επαγγελµα-
τίας τίθεται µπροστά στο ερώτηµα εάν
τον συµφέρει να ασκεί το επάγγελµά
του. Υπάρχουν παραδείγµατα συναδέλ-
φων που στο ξεκίνηµα της επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας φθάνουν να
καταβάλλουν πάνω από το 100% του
ετήσιου εισοδήµατός τους σε ασφά-
λιση και φορολογία επειδή κατάφεραν
να έχουν δουλειά! Γι’ αυτό µιλάµε για
δήµευση περιουσίας. Πρέπει η Πολιτεία
να καταλάβει ότι χωρίς σταθερό φορο-
λογικό πλαίσιο, µε τραγικά υψηλές φο-
ρολογικές και ασφαλιστικές εισφορές,
µε ένα εχθρικό επιχειρηµατικό περι-
βάλλον, δεν πρόκειται ούτε δουλειές
να υπάρξουν ούτε να έρθουν ξένες
επενδύσεις. Και δεν πρόκειται να έρ-
θουν ούτε ιδιωτικά κεφάλαια για επεν-
δύσεις τύπου Σ∆ΙΤ ή για µεγάλες
ιδιωτικές επενδύσεις, που ακούω τε-

λευταία την Κυβέρνηση να επιδιώκει.
Αν δεν φτιάξουµε το επιχειρηµατικό πε-
ριβάλλον, αν δεν µειωθεί η συνολική
φοροασφαλιστική επιβάρυνση, ούτε
κεφάλαια θα έχει η χώρα, ούτε τεχνικό
προσωπικό για τις απαραίτητες επεν-
δύσεις. Για να το πω απλά: αν δεν
υπάρχουν δουλειές και έργα για τον
κλάδο µας, είτε δηµόσια είτε ιδιωτικά,
δεν θα µείνει κανείς µηχανικός στο
επάγγελµα, θα µείνει η χώρα χωρίς µη-
χανικούς και τεχνικές επιχειρήσεις. Και
ανάπτυξη, είτε δίκαιη θες να την πεις,
είτε αληθινή θες να την ονοµάσεις, είτε
βιώσιµη θες να την χαρακτηρίσεις, µία
προϋπόθεση έχει: χρειάζεται µηχανι-
κούς και τεχνικούς για να υπάρξει. 

Πώς σχολιάζετε την απόφαση του
ΣτΕ για τον ΕΦΚΑ ειδικά όσον
αφορά τους µηχανικούς; 

Καταρχήν δεν έχουµε ακόµη
απόφαση, έχουµε κάποιες πληροφο-
ρίες και περιµένουµε τη δηµοσίευσή
της το επόµενο διάστηµα Όµως µπο-
ρούµε να βγάλουµε κάποια συµπερά-
σµατα. Καταρχήν, τόσο το ΤΕΕ και ο
τεχνικός κόσµος, όσο και άλλοι επι-
στηµονικοί φορείς, που προσφύγαµε
στο Συµβούλιο της Επικρατείας φαίνε-
ται να δικαιωνόµαστε, γιατί µετά από
σκληρό και διαρκή αγώνα και κατόπιν
τεχνοκρατικής και µεθοδικής δουλειάς
όσον αφορά στις προσφυγές, φαίνεται
ότι η απόφαση του ΣτΕ θα κάνει δε-
κτούς τους βασικούς ισχυρισµούς ότι
το νέο ασφαλιστικό σύστηµα είναι πα-
ντελώς άδικο και αντισυνταγµατικό, µε
εισφορές παράλογες και παράνοµες.
Όσον αφορά την πορεία από εδώ και
πέρα, αν η Κυβέρνηση αποφασίσει,
όπως έχει υποχρέωση, να εναρµονίσει
τη νοµοθεσία στην πιθανολογούµενη
απόφαση του ΣΤΕ θα πρέπει να ετοιµά-
σει άµεσα σχετική νοµοθετική ρύθµιση.
Ειδικά µάλιστα για το θέµα των εισφο-
ρών και του τρόπου απόδοσής τους -
δύο ζητήµατα που πιθανότατα δεν θα
είναι τα µοναδικά που θα θίξει το ΣτΕ- η
Κυβέρνηση οφείλει να τα ρυθµίσει. Να
διαχωρίσει δηλαδή, την αντιµετώπιση
των ελευθέρων επαγγελµατιών από
τους µισθωτούς και τους δηµοσίους
υπαλλήλους και επίσης να µειώσει το

ύψος των εισφορών. Αν η Κυβέρνηση
καθυστερήσει και δεν φέρει άµεσα,
µετά την απόφαση του ΣτΕ, ρύθµιση
εναρµόνισης µε την απόφαση, τότε θα
κινηθούµε νοµικά προσπαθώντας να
εµποδίσουµε τη συνέχιση πληρωµής
των εισφορών αυτού του ύψους. Αν γί-
νουν ρυθµίσεις µείωσης των εισφορών
µόνο για µία οµάδα πολιτών, όπως
ακούγεται από κυβερνητικές διαρροές,
για παράδειγµα αυτών µε υψηλά εισο-
δήµατα και όχι όλων, βάζοντας απλά
έναν κόφτη από ένα εισόδηµα και
πάνω, δεν θα λυθεί το σηµαντικό ζή-
τηµα της δήµευσης της περιουσίας
όλων των ελευθέρων επαγγελµατιών.
Εποµένως και για αυτό θα κινηθούµε
νοµικά. Συνεπώς, αφού εκδοθεί η
απόφαση του ΣτΕ η Κυβέρνηση οφεί-
λει να λύσει άµεσα και συνταγµατικά
ορθά τα ζητήµατα που θα προκύψουν
από αυτήν. Επίσης θα πρέπει να λύσει
το ζήτηµα της απώλειας των σχετικών
εσόδων. Ρυθµίσεις στο πόδι ή µπαλώ-
µατα θα φέρουν ισχυρές αντιδράσεις
από τους φορείς και τους πολίτες, που
φαίνεται να δικαιωνόµαστε. Είµαι βέ-
βαιος ότι όλοι µας, και σίγουρα το ΤΕΕ,
όπως έχουµε κάνει µέχρι σήµερα, θα
κινηθούµε ώριµα και θα καταθέσουµε
προτάσεις οι οποίες αν ληφθούν
υπόψη, κάτι που δεν έγινε στο παρελ-
θόν, πιθανότατα να βοηθήσουν στην
επίλυση ζητηµάτων συνταγµατικότητας,
αλλά κυρίως δίκαιης αντιµετώπισης
όλων των πολιτών και δυνατότητας
επιβίωσης στη σκληρή σηµερινή οικο-
νοµική κατάσταση.

∆εδοµένων των επιβαρύνσεων,
προβάλετε ως µονόδροµο την
ανάπτυξη και µάλιστα δίνετε έµ-
φαση στις ιδιωτικές επενδύσεις.
Είναι αυτός ο µόνος δρόµος για
να αυξηθούν τόσο τα εισοδήµατα
όσο και οι θέσεις εργασίας;

Η πράξη έχει αποδείξει ότι ο
τεχνικός κόσµος πάει «χέρι-χέρι» µε την
ελληνική οικονοµία, τόσο στους ανο-
δικούς όσο και στους καθοδικούς κύ-
κλους. Άρα ναι, για να υπάρξουν
δουλειές, η αναπτυξιακή πορεία είναι
µονόδροµος. Σηµειώνω όµως ότι µετά
από µία δεκαετία πτώσης και συρ-
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ρίκνωσης, η χώρα χρειάζεται όχι
απλώς καλούς ρυθµούς µεγέθυν-
σης της οικονοµίας αλλά ένα
ισχυρό αναπτυξιακό σοκ. Μόνο
έτσι θα ξαναπάρει µπροστά η πραγµα-
τική οικονοµία. 

Με παιχνίδια στους δείκτες
δεν υπάρχει αποτέλεσµα. Χρειάζεται
προσπάθεια και δουλειά για να πέσουν
τα χρήµατα στην πραγµατική οικονοµία,
να κινηθεί η αγορά και να παραχθούν
έργο και πλούτος για τη χώρα. Μόνο
έτσι σήµερα µπορούν να αυξηθούν τα
εισοδήµατα και να υπάρξουν δουλειές. 

Και τα χρήµατα σήµερα δεν
έρχονται από το ∆ηµόσιο, ή τουλάχι-
στον όχι µόνο από αυτό. Το ελληνικό
∆ηµόσιο έχει ένα εξαιρετικά περιορι-
σµένο Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύ-
σεων που αφενός χρησιµοποιείται για
τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα και
αφετέρου χρησιµοποιείται κάθε χρόνο
ως «µαξιλάρι» για την επίτευξη των δη-
µοσιονοµικών µεγεθών, άρα είναι εξαι-
ρετικά περιορισµένο. Οι κοινοτικοί
πόροι του ΕΣΠΑ δεν χρησιµοποιούνται
εγκαίρως. Αλλά και σε αυτούς ακόµη
βλέπουµε πια πως προωθούνται πε-
ρισσότερο οι κανόνες που υπάρχουν
και στην απευθείας κοινοτική χρηµατο-
δότηση: χρηµατοδοτούνται έργα ώριµα
και ανταποδοτικά, µε διασφαλισµένη
βιωσιµότητα. Αυτό είναι το κλειδί των
αλλαγών που πρέπει να αντιληφθούµε:
αφενός εµείς, ως αγορά, για να προ-
σαρµοστούµε και αφετέρου η Πολιτεία
και όλοι οι φορείς, ώστε να προχωρή-
σουν γρήγορα τα έργα. Αυτό σηµαίνει
ότι προχωρούν έργα µε ιδιωτική συµ-
µετοχή (άρα εξ ορισµού ανταποδοτικά),
ή συµπράξεις δηµοσίου – ιδιωτικού
τοµέα ή νέα, υβριδικά σχήµατα µε
ισχυρή ιδιωτική συµµετοχή. 

Αν υπάρξει σχέδιο, αποτελε-
σµατικότητα, χρονοδιάγραµµα και
όρεξη για δουλειά, µπορούν να γίνουν
πολλά. ∆εν είµαστε χειρότεροι από τις
άλλες χώρες.  Ίσα-ίσα το αντίθετο:
έχουµε επιστηµονικό και τεχνικό προ-
σωπικό υψηλών προδιαγραφών και
έχουµε και ευκαιρίες µπροστά µας. 

∆εν είναι τυχαίο ότι η χώρα
µας, παρά την κρίση –ή ίσως εξαιτίας
αυτής– µπόρεσε να βρίσκεται τα τελευ-

ταία χρόνια στην πρωτοπορία του συν-
δυασµού κοινοτικών πόρων και προ-
γραµµάτων Σ∆ΙΤ. Αν ακολουθήσουµε
έναν τέτοιο τρόπο δουλειάς και µε
άλλα εργαλεία, εκτός από τις Σ∆ΙΤ,
µπορούµε να πετύχουµε πολλά. Πα-
ράλληλα η Πολιτεία οφείλει να λύσει τα
χέρια στον ιδιωτικό τοµέα, όσον αφορά
τις ιδιωτικές επενδύσεις. Εκεί αυτό που
χρειάζεται είναι περισσότερο σχεδια-
σµός και απλοποίηση, παρά εµπλοκή
του κράτους. Με αυτό το σκεπτικό
προτείνουµε τη δηµιουργία ενός νέου
θεσµικού εργαλείου, του ONEClickLIS. 

Το ΤΕΕ προτείνει µία ολοκλη-
ρωµένη, θεσµικά θωρακισµένη και
σύγχρονη λύση για τη δηµιουργία ενός
και µόνο ψηφιακού χάρτη, κοινού για
όλη την δηµόσια διοίκηση αλλά και
τους πολίτες, µε όλες τις «θεσµικές
γραµµές», δηλαδή µε όλα τα απαραί-
τητα για την αδειοδότηση κάθε είδους
επένδυσης γεωχωρικών δεδοµένων. 

Στόχος είναι να µπορεί ο
οποιοσδήποτε πολίτης, µη-
χανικός ή επενδυτής, από
το σπίτι του ή το γραφείο
του, µε το πάτηµα ενός

κουµπιού στον υπολογιστή
του, να πάρει ολοκληρω-
µένη, έγκυρη και θεσµικά
ασφαλή πληροφορία, µε
αυξηµένη τυπική ισχύ, για
το τί επιτρέπεται, τί απαγο-
ρεύεται, µε ποιους όρους
και προϋποθέσεις, για να

φτιάξει αυτό που τον ενδια-
φέρει. 

Μια τέτοια πρόταση αποτελεί
µεταρρύθµιση, που δηµιουργεί ασφά-
λεια δικαίου σε κάθε επενδυτή, µεγάλο
ή µικρό και µειώνει την αβεβαιότητα και
το κόστος κάθε επένδυσης.

Και αν λυθούν αυτά τα προβλή-
µατα, θα πάψουν να υπάρχουν και
οι παθογένειες στον κατασκευα-
στικό τοµέα;

Θα λυθεί ένα µεγάλο κοµµάτι

του προβλήµατος των περασµένων δε-
καετιών, το πρόβληµα της αδειοδότη-
σης των επενδύσεων, δηµόσιων και
ιδιωτικών, που αποτελεί ακόµη και σή-
µερα αστάθµητο παράγοντα. Από εκεί
και πέρα, ο κατασκευαστικός τοµέας
υπάρχει ως κοµµάτι της ελληνικής οι-
κονοµίας και είναι αλληλένδετος µε
την αναπτυξιακή της πορεία. Έχει τις
παθογένειες αλλά και τις δυνατότητες
που έχει και η ελληνική οικονοµία εν
γένει. ∆εν µου αρέσει προσωπικά να
µεµψιµοιρώ και να ασχολούµαι µε το
παρελθόν. Είναι µικρή η αγορά της
χώρας και όλοι ξέρουµε τι ζήσαµε τις
προηγούµενες δεκαετίες αλλά και τα
τελευταία χρόνια. Νοµίζω ότι η µελέτη
όσων έγιναν είναι ένα εργαλείο. 

Είναι προτιµότερο όµως, αν
θέλουµε να δίνουµε λύσεις και να δη-
µιουργούµε, να σκεφτόµαστε και να
σχεδιάζουµε το αύριο. Η άποψή µου
είναι ότι στην πατρίδα µας κάποια
στιγµή θα πρέπει οι πολιτικές δυνάµεις
να αποφασίσουν ότι υπάρχει συνέχεια
στο κράτος και τα έργα, δηµόσια αλλά
και ιδιωτικά και αυτά θα πρέπει να ολο-
κληρώνονται εντός συγκεκριµένου
χρονοδιαγράµµατος. 

Αν αυτό δεν συµβαίνει, τα
έργα δεν τελειώνουν. Το κόστος πολ-
λαπλασιάζεται. Και τελικά αυτοί που
πληρώνουν είναι οι Έλληνες πολίτες.
Κι αυτό που λέω είναι αυτονόητο σε
πολλές χώρες του κόσµου. Ίσως στις
περισσότερες της Ευρώπης. Σε εµάς
όµως τελικά δεν είναι αυτονόητο. 

Είναι κατανοητό και λογικό να
αλλάζουν οι πολιτικές από τη µία κυ-
βέρνηση στην επόµενη. Μπορεί ο σχε-
διασµός µιας νέας κυβέρνησης να είναι
πολύ καλύτερος και πιο σύγχρονος
από της προηγούµενης – ή όχι. Κάθε
µεγάλη αλλαγή όµως πρέπει να εφαρ-
µόζεται σε νέα έργα. 

Προφανώς αν οι όροι κά-
ποιων συµβάσεων µπορούν να γίνουν
πιο συµφέροντες για τους πολίτες,
αλλά χωρίς να διακόπτονται τα έργα,
θα πρέπει να γίνονται. Από εκεί και
πέρα όµως πρέπει να υπάρχει όχι µόνο
συνεννόηση, αλλά θεσµική υποχρέ-
ωση τα έργα να ολοκληρώνονται µε
βάση το σχεδιασµό και το χρονοδιά-

ΤΕΕ ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
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γραµµα, ανεξαρτήτως κυβέρνησης.  

Λύσεις υπάρχουν, θέληση
λείπει από το πολιτικό σύ-

στηµα για να εφαρµοστούν.

Στο πλαίσιο της σηµερινής κατά-
στασης αλλά και της δικής σας
πρότασης, ποιος είναι ο ρόλος
των δηµοσίων έργων; Οι εργολή-
πτες µπορούν να ελπίζουν σε κα-
λύτερες ηµέρες ή όχι;

∆ηµόσια έργα πάντα θα υπάρ-
χουν, γιατί υπάρχουν κοινές ανάγκες
στην κοινωνία που πρέπει να καλυ-
φθούν. Αυτό που αλλάζει πλέον είναι
ο τρόπος χρηµατοδότησης. Και αυτό
που χρειάζεται να αλλάξει είναι ο τρό-
πος σχεδιασµού και προώθησης των
έργων. Από πλευράς ιδιωτικών επιχει-
ρήσεων, χρειάζεται να αλλάξουµε νο-
οτροπία, να προσαρµοστούµε στα νέα
δεδοµένα. Έχω εµπιστοσύνη στους συ-
ναδέλφους ότι µπορούν, γιατί έχουν
αποδείξει ήδη ότι ξέρουν. Χρειάζεται
όµως να αλλάξει και η διοίκηση. Και να
υπάρξει πολιτική βούληση, σχέδιο και
αποτελεσµατικότητα. 

Πως όµως πρακτικά θα γίνει
αυτό; Σε πολλές περιπτώσεις, χρειάζε-
ται βελτίωση του θεσµικού πλαισίου.
Για παράδειγµα στις Σ∆ΙΤ χρειάζεται να
δοθεί έµφαση στην ευελιξία της διαδι-
κασίας και κυρίως στην ταχύτητα. Με
συγκεκριµένο στόχο: κάθε Σ∆ΙΤ να
ωριµάζει µέσα σε έναν – το πολύ ενά-
µιση χρόνο. Επίσης πρέπει η ταχύτητα
να γίνει συστατικό στοιχείο του σχεδια-
σµού κάθε είδους έργου. 

Αυτό σηµαίνει ότι για όσα
έργα υπάρχει συµφωνία στην αναγκαι-
ότητα υλοποίησης, πρέπει να «τρέ-
χουν» µελετητικά, πρέπει να
ωριµάζουν, χωρίς να περιµένουν να τε-
λειώσουν τα προηγούµενα. ∆ηλαδή να
υπάρχει συνέχεια και συνοχή στον σχε-
διασµό. Αυτές οι θεσµικές παρεµβάσεις
θα µειώσουν τον συνολικό κύκλο ωρί-
µανσης και δηµοπράτησης ή ανάθε-
σης. Μαζί µε επιµέρους αλλαγές σε
κρίσιµα σηµεία των µητρώων µπορούν
να βελτιώσουν κατά πολύ την εικόνα
του κλάδου. Και αν δεήσει η Κυβέρ-

νηση να µας ακούσει συνολικά ως τε-
χνικό κόσµο για το θέµα των υπερβο-
λικών εκπτώσεων, θα έχουµε κάνει
ένα ακόµη σηµαντικό βήµα.

Αυτό το νέο πλαίσιο που περιγρά-
φετε, χωράει τα δηµόσια έργα
που δεν έχουν ενδιαφέρον συµ-
µετοχής από τον ιδιωτικό τοµέα;
Πού δεν παράγουν έσοδα δη-
λαδή; Αυτά πώς θα χρηµατοδο-
τούνται και θα εκτελούνται;

Αφενός πρέπει να φροντί-
σουµε, λόγω των περιορισµένων
πόρων που έχει πλέον η ελληνική Πο-
λιτεία, να µην υπάρχουν έργα που δεν
ενδιαφέρουν τον ιδιωτικό τοµέα. Ή για
να το πω αλλιώς, να µπορεί η Πολιτεία
να προσφέρει ένα ενδιαφέρον «πα-
κέτο» επενδύσεων ή έργων για χρηµα-
τοδότηση που θα περιλαµβάνει και όσα
έργα δεν µπορούν από µόνα τους να
προσελκύσουν επενδυτές. 

Μία προσέγγιση που µπορεί
να συζητηθεί είναι η Πολι-
τεία να δηµιουργήσει ένα
νέο έργο, ή ένα πακέτο
έργων, που θα έχει εξα-

σφαλισµένη δανειοδότηση,
µέσω αποπληρωµής του

δανείου από έσοδα άλλου
υφιστάµενου και λειτουρ-

γούντος έργου.

Αυτό βέβαια σηµαίνει ουσια-
στικό και αποτελεσµατικό σχεδιασµό µε
την εκπόνηση ενός σοβαρού και αξιό-
πιστου αναπτυξιακού σχεδίου µε τα
αναγκαία έργα υποδοµής που θα πρέ-
πει µε επιστηµονική επάρκεια να τεκµη-
ριώνεται και να είναι έτοιµο το
συντοµότερο δυνατό. Αλλά υπάρχει και
κάτι ακόµη που µπορεί να βοηθήσει. Η
δηµιουργική χρήση και η µόχλευση των
περιορισµένων δηµοσίων πόρων που
υπάρχουν µε έξυπνα εργαλεία. Πρό-
τεινα πρόσφατα δηµοσίως τον σχεδια-
σµό ενός καινοτόµου εργαλείου µε
εµπροσθοβαρή χρησιµοποίηση, µε
όρους προεξόφλησης, των χρηµάτων
που υπάρχουν στο Πράσινο Ταµείο –

δεσµευµένα λόγω µνηµονίου– από τις
δηλώσεις αυθαιρέτων για χρηµατοδό-
τηση αναγκαίων περιβαλλοντικών
έργων. Τέτοια έργα συνήθως γίνονται
µε δηµόσιους πόρους. Με ένα έξυπνο
χρηµατοοικονοµικό εργαλείο µπο-
ρούµε να φέρουµε πιο µπροστά τη δια-
θέσιµη χρηµατοδότηση –η εκτίµηση
είναι για τέσσερα δισ. ευρώ διαθέσιµα
στα τέλη του έτους - να εµπλέξουµε
ιδιωτικούς πόρους και να προσελκύ-
σουµε νέους, διεθνείς και ιδιωτικούς.
Τέτοια εργαλεία χρειαζόµαστε. Και η
γνώση υπάρχει. Και τα παραδείγµατα. 

Μόλις πριν λίγο διάστηµα η
Κυβέρνηση ανακοίνωσε την έναρξη
ενός τέτοιου εργαλείου, του Equifund,
που µέσω µόχλευσης και προσέλκυ-
σης πόρων από διεθνείς εταίρους πολ-
λαπλασιάζει, επί τρεις φορές περίπου,
την προσδοκώµενη ωφέλεια από τα
διαθέσιµα κεφάλαια του ΕΠΑΝΕΚ.
Αλλά αφορά µόνο δράσεις επιχειρή-
σεων σε θέµατα έρευνας και καινοτο-
µίας. Σκεφθείτε να µπορούσαµε µε
έναν παρόµοιο τρόπο να εκµεταλλευ-
τούµε τους πόρους του Προγράµµατος
∆ηµοσίων Επενδύσεων ή του ΥΜΕΠΕ-
ΡΑΑ ή ακόµη και ολόκληρου του
ΕΣΠΑ. Αρκεί να φεύγαµε από την πε-
πατηµένη και να αποφεύγαµε την ευ-
κολία. ∆εν λέω κάποια µεγάλη σοφία. 

Ακριβώς έτσι έχουν σκεφθεί
και στις Βρυξέλλες και αυτό είναι η
βάση του πακέτου Γιούνκερ, µε όλα τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχει κινη-
τοποιήσει.  Για το παράδειγµα που ανέ-
φερα, µε το Πράσινο Ταµείο, θα
µπορούσαµε µε εφόδιο αυτά τα περί-
που 4 δισ. ευρώ, που θα έχουµε το
2019 - ή ακόµη και µε πολύ περισσό-
τερα που θα έχουµε δύο χρόνια αργό-
τερα, όταν ολοκληρωθεί ο νόµος
Σταθάκη για τα αυθαίρετα - µε τη χρη-
µατορροή που ήδη προβλέπεται και τις
δεσµεύσεις που υπάρχουν, µέσα σε
ένα πλάνο έως 10ετίας από σήµερα να
έχουµε κινητοποιήσει τριπλάσιους πό-
ρους. ∆ηλαδή για να το πω απλά: µε
«µαγιά» τα 4 δισ. σήµερα θα µπορού-
σαµε να έχουµε διαθέσιµα συνολικά
µέχρι 12 δισ. ευρώ για περιβαλλοντικά
έργα την επόµενη δεκαετία! Αυτό που
χρειάζεται είναι γνώση, δουλειά και

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ      ΤΕΕ
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αποτελεσµατικότητα για να παράγουµε
τα επιθυµητά αποτελέσµατα. 

Θέλετε να γίνετε πιο αναλυτικός
σε αυτό; Πως µπορούν οι µικρές
και µεσαίες τεχνικές επιχειρήσεις
να ευνοηθούν σε ένα τέτοιο χρη-
µατοοικονοµικό περιβάλλον;

Το θέµα δεν είναι να ευνοη-
θούν σε σχέση µε τις µεγάλες επιχειρή-
σεις, αλλά να µπορούν όλοι να
ανταγωνιστούν αλλήλους µε ίσους
όρους. Μόνο έτσι προοδεύει µακρο-
πρόθεσµα και το επάγγελµα και το κρά-
τος: µε ίσες ευκαιρίες και µε
ανταγωνισµό. Τα άλλα συστήµατα που
ευνοούσαν τον µεγάλο ή τον µικρό,
τον «δικό µας» ή αυτόν που «πλή-
ρωνε» καλύτερα τα γνωρίσαµε και από
την καλή και από την ανάποδη. Και
πρέπει να δεχτούµε επιτέλους αυτό
που όλοι γνωρίζουν: ο τρόπος που γί-
νονταν οι δουλειές στη χώρα για πολ-
λές δεκαετίες είναι ένας από τους
λόγους που φτάσαµε εδώ. Το λέω
σαφώς: δεν είναι µόνο ότι άλλαξε
και αλλάζει ο κόσµος γύρω µας
που µας υποχρεώνει όλους να αλ-
λάξουµε νοοτροπία, στρατηγική
και τακτική. Είναι ότι δεν µας συµ-
φέρει να συνεχίσουµε τα παλιά
κόλπα. Οι αλλαγές λοιπόν που σας
ανέφερα δεν είναι απειλή, αλλά ευκαι-
ρία. Ευκαιρία για συνένωση δυνάµεων
ή, αντιθέτως, για διαφοροποίηση µε
ιδιαίτερη εξειδίκευση σε ειδικά έργα ή
σε συγκεκριµένα τεχνικά αντικείµενα,
ανάλογα µε τα προσόντα, τα πλεονε-
κτήµατα και τις συνθήκες που έχει κάθε
τεχνική επιχείρηση. 

Είναι ευκαιρία για ακόµη µε-
γαλύτερη προώθηση της υπεργολα-
βίας ως µεθόδου συνεργασίας, αλλά
και για νέα υβριδικά συνεργατικά σχή-
µατα µεταξύ εταιρειών, αλλά και µεταξύ
επιχειρήσεων, φορέων και επενδυτών.
Και όχι µόνο: υπάρχουν πολλές ευκαι-
ρίες που δηµιουργούνται για πηγές ει-
σοδηµάτων σε τεχνικές εταιρείες από
νέες µορφές χρηµατοδότησης και ορ-
γάνωσης έργων και δραστηριοτήτων:
να αναφέρω για παράδειγµα τις ενερ-
γειακές κοινότητες που τα επόµενα
χρόνια θα γνωρίσουν ανάπτυξη.

Ως ΤΕΕ τα τελευταία δύο χρό-
νια κάνουµε διαρκώς εκδηλώσεις,
αναδεικνύοντας τέτοιους νέους τρό-
πους χρηµατοδότησης έργων. Για να
ανοίξουµε νέους δρόµους και ορίζο-
ντες, για να εξοικειώσουµε τον ελλη-
νικό τεχνικό κόσµο –και τη ελληνική
διοίκηση– µε τη νέα χρηµατοδοτική
εποχή στην οποία έχουµε ήδη περάσει.

Κύριε πρόεδρε, για να το ρωτήσω
απλά: δουλειές βλέπετε να τρέ-
χουν σύντοµα;

Θα το πω και εγώ απλά: µε το
ρυθµό που κινείται η Πολιτεία και η Κυ-
βέρνηση στην παραγωγή δηµοσίων
έργων, δυστυχώς έχουµε χάσει πολύ-
τιµα χρόνια. Αλλάζει το κράτος νοµο-
θεσίες, για παράδειγµα τις δηµόσιες
συµβάσεις, και χάνεται ένα ολόκληρος
χρόνος για την έκδοση αποφάσεων και
εγκυκλίων. Μοιραία, κάποια στιγµή –
και αυτή η στιγµή θα είναι όταν η πίεση
από την Ε.Ε. για το τρέχον ΕΣΠΑ θα
γίνει αφόρητη - θα τρέξουν πολλά. 

Φοβάµαι ότι η κατάλληλη
προετοιµασία δεν έχει γίνει. Άλλωστε
τόσο προσωπικά όσο και θεσµικά το
ΤΕΕ φωνάζουµε και παρεµβαίνουµε
συνεχώς για να ωριµάσουν και να προ-
χωρήσουν τα έργα. Η ανταπόκριση από
την Κυβέρνηση δεν είναι η δέουσα. Τα
πράγµατα είναι λίγο καλύτερα στις Πε-
ριφέρειες που έχουν το έµψυχο δυνα-
µικό. Αλλά και εκεί χρειάζεται πλέον να
τρέξουµε. Ελπίζω ότι έστω µε αυτές τις
καθυστερήσεις µέσα στα επόµενα ένα
µε δύο χρόνια να βγουν οι προκηρύξεις
έργων που αναµένει η αγορά και χρει-
άζεται η χώρα. Φοβάµαι βέβαια τις κα-
θυστερήσεις που θα υπάρξουν από τον
εκλογικό κύκλο, αλλά ελπίζω για το
καλύτερο. Και θα πιέσουµε όσο µπο-
ρούµε περισσότερο για αποτελέσµατα.

Σε προσωπικό επίπεδο πώς βλέ-
πετε την κατάσταση; Συνεχίζετε
στο επάγγελµα; Έχετε δουλειές;
Και µε το ΤΕΕ τι σκοπεύετε να κά-
νετε; Θα συνεχίσετε ή θα ακολου-
θήσετε πολιτική καριέρα µετά τη
δεύτερη θητεία σας;

Στο δεύτερο ερώτηµά σας
θέλω να είµαι απόλυτα σαφής: είµαι

µαχόµενος µηχανικός, ελεύθερος
επαγγελµατίας και εργολήπτης και
θα συνεχίσω να είµαι. ∆εν έχω καµία
φιλοδοξία να εµπλακώ στο πολιτικό
παιχνίδι, από καµία θέση. Θα συνεχίσω
στο ΤΕΕ µέχρι το πέρας της θητείας µου
και θα διεκδικήσω εκ νέου την ψήφο
των συναδέλφων µου. Μόλις πριν
λίγες ηµέρες επανεκλέχθηκα επικεφα-
λής της παράταξής µου, της ∆ΚΜ. 

Σκοπεύω να τιµήσω την ψήφο
των συναγωνιστών µου και να
παλέψω για ένα καλύτερο, πιο
αποδοτικό και πιο παρεµβατικό

ΤΕΕ. Ελπίζω ότι όλοι θα αναγνω-
ρίσουν στο τέλος της δεύτερης
θητείας µου ότι έχω συµβάλει
ουσιαστικά στη βελτίωση του

Επιµελητηρίου και θα έχουµε κα-
ταφέρει να βελτιώσουµε τη ζωή
των µηχανικών σε σχέση µε το
2015 που ανέλαβα τη θέση του

Προέδρου.

Όσον αφορά το επάγγελµά
µου, γνωρίζετε πολλοί ότι όχι µόνο
νιώθω ως ένας από εσάς, ως µηχανι-
κός και τεχνικός, αλλά είµαι στην πράξη
ένας από εσάς. Παλεύω και εγώ προ-
σωπικά, επιχειρηµατικά, όλα αυτά τα
χρόνια µε τις παθογένειες του συστή-
µατος παραγωγής δηµοσίων έργων
στη χώρα, µε την αβελτηρία και την
αναποτελεσµατικότητα της δηµόσιας
διοίκησης στα έργα που προγραµµατί-
ζει, µε την νοοτροπία των δηµοσίων
υπηρεσιών στη σχεδίαση, στην υλοποί-
ηση, στην χρηµατοδότηση και στην
αποπληρωµή κάθε έργου σε κάθε
γωνιά της χώρας. 

Για να απαντήσω στην ερώ-
τηση µονολεκτικά, όχι, οι δουλειές δεν
είναι πολλές. Είναι σχεδόν ανύπαρκτες.
Αλλά παλεύουµε όπως όλοι. Λόγω της
απασχόλησης στο ΤΕΕ δεν αφιερώνω
στην επιχείρησή µου τον χρόνο που θα
έπρεπε, αλλά έχω συνεργάτες που κα-
λύπτουν όσα εγώ δεν προλαβαίνω,
παρά τη µεγάλη µείωση από τις καλές
εποχές. Και όπως όλοι, ευελπιστώ ότι
µε τον αγώνα µας για ανάπτυξη θα κα-
ταφέρουµε να ξεπεράσουµε τις δυσκο-
λίες και να αναπτυχθούµε ξανά.

ΤΕΕ ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
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Εδώ κι ένα µήνα ο τεχνικός
κόσµος ζει στον αστερισµό
του «Εξοικονόµηση κατ’
οίκον ΙΙ». Μετά από περί-
που δύο χρόνια αναµονής
το πρόγραµµα προκηρύ-
χθηκε τελικά στις 8 Φε-
βρουαρίου 2018 και η
πολυαναµενόµενη ηλε-
κτρονική πλατφόρµα για
την υποβολή των αιτήσεων
άνοιξε για πρώτη φορά 
στις 13 Μαρτίου 2018. 

Από τότε έκλεισε και άνοιξε πολ-
λές φορές και τελικά τη Μεγάλη Εβδο-
µάδα ολοκληρώθηκαν τα «πάθη» των
µηχανικών και πάνω από 50.000
κατοικίες σύµφωνα µε την τελευταία
ανακοίνωση του Υπουργείου είναι στην
γραµµή εκκίνησης για την πολυπό-
θητη ενεργειακή αναβάθµιση τους.

Το διάστηµα 2011-2015 το
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον Ι»
έδωσε την ευκαιρία σε περισσότερες
από 65.000 κατοικίες να αναβαθ-
µισθούν ενεργειακά, ενώ άλλες
20.000 κατοικίες έµειναν στην ανα-
µονή για να πληροφορηθούνε τελικά
ότι τα χρήµατα δεν επαρκούν και θα
πρέπει να ξεκινήσουν από την αρχή, µε
νέα ενεργειακή επιθεώρηση γιατί στο
µεταξύ άλλαξε ο ΚΕΝΑΚ. Παρόλα τα

προβλήµατα το «Εξοικονόµηση κατ’
οίκον Ι» έκανε ευρέως γνωστή την έν-
νοια της «ενεργειακής αναβάθµισης»
και µε ενεργειακές παρεµβάσεις συνο-
λικού προϋπολογισµού 700 εκ. €
βοήθησε στην επιβίωση µέσα στην
κρίση µια σειράς τεχνικών επαγγελ-
µάτων - κατασκευαστών κουφωµά-
των, οικοδοµικών συνεργείων κ.λ.π.,
στην απόκτηση εµπειρίας στην κα-
τασκευή εξωτερικής θερµοµόνωσης,
στην εισαγωγή και προώθηση στην
αγορά αντλιών θερµότητας αποκλει-
στικά για θέρµανση κ.λ.π. Το κυριότερο
πρόβληµα του παλαιού προγράµµατος
ήταν η µεγάλη καθυστέρηση στην
διεκπεραίωση των διαδικασιών και
στην τελική πληρωµή των δικαιούχων.
Μετά το 2015 η αγορά των «ενερ-

ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΗ
ΚΑΤ’ ΟΙΚΟΝ ΙΙ

του ∆ρ. Ηλεκτρολόγου Μηχανικού ∆ηµήτρη Ταµπάκη

ΕΙ∆ΙΚΟ      ΘΕΜΑ
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γειακών αναβαθµίσεων» επιβραδύν-
θηκε σηµαντικά και όλοι περιµέναν το
νέο πρόγραµµα το οποίο ονοµάσθηκε
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον ΙΙ» και
θα χρηµατοδοτούσε την ενεργειακή
αναβάθµιση 40.000 νέων κατοικιών.
Το νέο πρόγραµµα σχεδιάσθηκε µε την
εµπειρία του παλαιού και υποτίθεται ότι
θα έλυνε τα προβλήµατα του. Θα
δούµε παρακάτω αναλυτικά και θα
σχολιάσουµε τα χαρακτηριστικά του και
τις διάφορές του από το «Εξοικονό-
µηση κατ’ οίκον Ι».

Ηλεκτρονική πλατφόρµα 
υποβολής

Η πρώτη και βασική επιλογή του
Υπουργείου είναι ότι όλη η διαχείριση
και διεκπεραίωση του προγράµµατος
θα γίνεται ηλεκτρονικά και όχι
µέσω των τραπεζών. Παρόλα τα
δεινά που τραβήξαµε όσοι ασχοληθή-
καµε µε την υποβολή των προτάσεων
τον τελευταίο µήνα, η επιλογή µόνο θε-
τικά µπορεί να αξιολογηθεί, γιατί επιτα-
χύνει τις διαδικασίες και βγάζει από τη
µέση όλες τις παρενέργειες που υπήρ-
ξαν κατά τον χειρισµό των αιτήσεων
από τις τράπεζες.

∆υστυχώς η ορθή επιλογή συνο-
δεύθηκε από µια διαχείριση χωρίς κα-
νένα τεχνοκρατικό χαρακτηριστικό στη
φάση της έναρξης λειτουργίας της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας. Παρόλο που
όλος ο τεχνικός κόσµος ζητούσε να
υπάρξει δοκιµαστική περίοδος για την
εξοικείωση των χρηστών µε το σύ-
στηµα, η επιλογή ήταν να ανοίξει το σύ-
στηµα κατευθείαν στις 13 Μαρτίου
2018 και µε ένα εγχειρίδιο χρήσης το
οποίο ήταν και είναι απελπιστικά ελλι-
πές. Ας φώναζαν το ΤΕΕ και όλοι οι µη-
χανικοί ότι αυτό θα οδηγήσει σε
κατάρρευση της πλατφόρµας. 

Αφού πάνω από 50.000 ενδια-
φερόµενοι ταλαιπωρήθηκαν για ώρες
µπροστά στις οθόνες τους, ο Υπουργός
ζήτησε συγνώµη και σταµάτησε την ίδια
ηµέρα την πλατφόρµα. Αποφασίσθηκε
αυτό που θα έπρεπε να γίνει από την
αρχή, δηλαδή ο διαµοιρασµός της
υποβολής των αιτήσεων σε τρεις οµά-
δες ανάλογα µε την Περιφέρεια που
βρίσκεται η κατοικία του ενδιαφερόµε-
νου. Το πληροφοριακό σύστηµα λει-
τούργησε στις 19 Μαρτίου 2018 για
αιτήσεις από Ανατολική Μακεδο-
νία-Θράκη, Κεντρική Μακεδονία,

Ήπειρο, Θεσσαλία και ∆υτική Ελ-
λάδα, και µετά από µια κατάρρευση
που αποδόθηκε σε βλάβη στο «Σύζευ-
ξις», άρχισε επιτέλους να λειτουργεί µε
ικανοποιητικό ρυθµό. Σε τέσσερις
ηµέρες δεσµεύτηκαν όλοι οι πόροι και
οριστικοποιήθηκαν 12.338 αιτή-
σεις, ενώ άλλοι 11.512 ενδιαφερό-
µενοι είχαν εγγραφεί στο σύστηµα
χωρίς να ολοκληρώσουν την αίτηση.

Αφού διορθώθηκαν και κάποιες
«παιδικές ασθένειες», οι επόµενες δύο
φάσεις κύλισαν πιο οµαλά. Από την
∆ευτέρα 26 Μαρτίου ξεκίνησαν οι αι-
τήσεις για τις Περιφέρειες Πελοποννή-
σου, Στερεάς Ελλάδας, ∆υτικής
Μακεδονίας, Ιονίου, Βορείου Αιγαίου
και Κρήτης, από τις οποίες η ∆υτική
Μακεδονία έκλεισε σε δύο ηµέρες και
η Πελοπόννησος και Στερεά Ελλάδα
σε τέσσερις ηµέρες.

Στις 2 Απριλίου ξεκίνησε η υπο-
βολή αιτήσεων για την Αττική και το
Νότιο Αιγαίο, και η Αττική έκλεισε την
επόµενη µέρα µε 7.729 ολοκληρωµέ-
νες αιτήσεις και 4.855 υπό επεξεργα-
σία. Το σύστηµα µετά τις διακοπές του
Πάσχα έχει ανοίξει για τις νησιωτικές
Περιφέρειες - Νοτίου Αιγαίου, Βορείου

ΕΙ∆ΙΚΟ      ΘΕΜΑ

∆ιαδικασία υποβολής αίτησης

Υπαγωγή

Υλοποίηση 
Παρεµβάσεων

2π ενεργειακή επιθεώρηση
- Επιβεβαίωση επίτευξης

ενεργειακού στόχου

Καταχώρηση στοιχείων από τον -  
Ωφελούµενο στο ΠΣ - Υποβολή αιτήµατος

Ολοκλήρωσης

Έλεγχος Τελική Εκταµίευση

ΝΑΙ

Σύνδεση στο ΠΣ µε
κωδικούς taxisnet -

Καταχώρηση στοιχείων

Βασικός Έλεγχος
Επιλεξιµότητας ακινήτου - Ωφελούµενου,

Οριστικοποίηση Υποβολής Αίτησης
Λήψη µοναδικού κωδικού

ΟΧΙ

Πιστοληπτικός Έλεγχος Τράπεζας
Επιλογή κάλυψης ιδίων 
κεφαλαίων µε δάνειο;
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Αιγαίου, Ιονίου και Κρήτης - στις οποίες
δεν έχουν εξαντληθεί ακόµα τα διαθέ-
σιµα χρήµατα.

Επιλέξιµες κατοικίες
Η δεύτερη διαφοροποίηση του

νέου προγράµµατος ήταν τα αυστηρά
κριτήρια στις κατοικίες που θα εντα-
χθούν στο πρόγραµµα. Η διασύνδεση
µε την βάση δεδοµένων της ΓΓΠΣ και
τις δηλώσεις Ε1 και Ε9 των ενδια-
φεροµένων, έδωσε την δυνατότητα να
τεθούν οι παρακάτω απαραίτητες προ-
ϋποθέσεις για την κατοικία της αίτησης:
1. Να χρησιµοποιείται ως κύρια
κατοικία (από τον κύριο/επικαρ-
πωτή)
2. Να µισθώνεται ως κύρια κα-
τοικία
3. Να παραχωρείται δωρεάν για
κύρια κατοικία
4. Να χρησιµοποιείται για βραχυ-
χρόνια µίσθωση

Το σύστηµα ελέγχει τόσο τη
δήλωση στο Ε9 της κατοικίας από
τον αιτούντα, αλλά και από όλους τους
συγκύριους, όσο κι ότι το εµβαδόν του
Ε9 (άρα και του ΕΝΦΙΑ κ.λ.π.) είναι ίδιο
(+/- 7 τ.µ.) µε αυτό που καταγράφει ο
ενεργειακός επιθεωρητής. 

Ακόµη σε περίπτωση αυθαιρε-
σιών, αυτές θα πρέπει να έχουν εντα-
χθεί στην διαδικασία του ν. 4495 /
2016 και να έχει εξοφληθεί ολοκλη-
ρωτικά το ενιαίο ειδικό πρόστιµο - ει-
σπρακτικό µέτρο στην λογική του «µην
ζητάς επιδότηση αν οφείλεις από τις
αυθαιρεσίες».

Παραµένει ακόµα όµως εξαιρε-
τικά ασαφής ο τρόπος που θα ελεγ-
χθεί η ύπαρξη αυθαιρεσιών κατά τον
τελικό έλεγχο των δικαιολογητικών για
την καταβολή της χρηµατοδότησης.

Στο σύστηµα γίνονται δεκτές και
αιτήσεις πολυκατοικιών για συνο-
λική αναβάθµιση που επιµερίζεται
στους συνιδιοκτήτες, αλλά η πολυπλο-
κότητα της διαδικασίας σε συνδυασµό
µε την ηλεκτρονική υποβολή που απαι-
τεί ετοιµότητα στοιχείων, θα έχουν
αποτέλεσµα να υπάρξουν ελάχιστες αι-
τήσεις για πολυκατοικίες.

Ωφελούµενοι – Κατηγορίες – 
Ποσοστό Επιχορήγησης

Στο τοµέα αυτό το νέο πρόγραµµα
είναι παρόµοιο µε το παλαιό µε περισ-
σότερες κατηγορίες εισοδήµατος ωφε-
λούµενων και αντίστοιχο ποσοστό
επιχορήγησης. Αίτηση µπορεί να υπο-

βάλει οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο
έχει δικαίωµα κυριότητας (πλήρους ή
ψιλής) ή επικαρπίας σε επιλέξιµη κατοι-
κία. Στο προηγούµενο πρόγραµµα
υπήρχαν τρεις κατηγορίες επιδότησης
(70%, 35% και 15%) ανάλογα µε το
ατοµικό ή οικογενειακό εισόδηµα. 

Στο νέο πρόγραµµα υπάρχουν
επτά κατηγορίες και το ποσοστό
επιχορήγησης κλιµακώνεται από
70% µέχρι 25% ανάλογα µε το εισό-
δηµα και την οικογενειακή κατάσταση
του ωφελούµενου. 

Η γενική εικόνα είναι καλύτερη
κατανοµή και αποµένει να δούµε πού
διαµορφώνεται ο µέσος όρος των πο-
σοστών επιδότησης. 

Ένα πρόβληµα της αρχικής προ-
κήρυξης σχετικά µε τα εισοδήµατα που
θα λαµβάνονται υπόψη όταν ενεργο-
ποιηθεί η υποβολή των νέων φορολο-
γικών δηλώσεων οικονοµικού έτους
2017 διορθώθηκε µε τροποποίηση
της προκήρυξης και τελικά όλες οι αι-
τήσεις θα υπολογισθούν µε τα εισοδή-
µατα του 2016.

Στον πίνακα 1 δίδονται τα ποσο-
στά επιχορήγησης ανάλογα µε την οι-
κονοµική και οικογενειακή κατάσταση
των ωφελούµενων.

ΕΙ∆ΙΚΟ      ΘΕΜΑ

Κατηγορία
Ατοµικό 

Εισόδηµα 
(€)

Οικογενειακό
Εισόδηµα

(€)

Ποσοστό επιχορήγησης Ποσοστό 
«Εξοικονόµηση

κατ’ οίκον Ι»Βασικό
Αύξηση για 
κάθε τέκνο

Μέγιστο

1 Έως 10.000 Έως 20.000 60% 5% 70% 70%

2
10.000 έως

15.000 
20.000 έως

25.000 
50% 5% 70%

35%

3
15.000 έως

20.000 
25.000 έως

30.000 
40% 5% 70%

4
20.000 έως

25.000 
30.000 έως

35.000 
35% 5% 70%

5
25.000 έως

30.000 
35.000 έως

40.000 
30% 5% 50%

6
30.000 έως

35.000 
40.000 έως

45.000 
25% 5% 50%

7
35.000 έως

40.000 
45.000 έως

50.000 
0% 0% 0%

Πίνακας 1 - Ποσοστά Επιχορήγησης
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Επιλέξιµες παρεµβάσεις - 
∆απάνες

Στις επιλέξιµες παρεµβάσεις το
πρόγραµµα ακολουθεί την λογική του
προηγούµενου και χρηµατοδοτεί
τις παρακάτω κατηγορίες παρεµβά-
σεων. 
1. Αντικατάσταση κουφωµάτων
2. Τοποθέτηση/αναβάθµιση θερ-
µοµόνωσης
3. Αναβάθµιση συστήµατος θέρ-
µανσης/ψύξης
4. Σύστηµα ΖΝΧ µε χρήση Ανα-
νεώσιµων Πηγών Ενέργειας
(ΑΠΕ). 
Το συνολικό ποσό της επιδοτούµε-
νης παρέµβασης έχει αυξηθεί από
15.000 σε 25.000 €. Και εδώ έχει
γίνει πιο αναλυτική κατηγοριοποίηση
των παρεµβάσεων µε διαφορετικές
τιµές για µεταλλικά / συνθετικά / ξύ-
λινα κουφώµατα και για παράθυρο /
εξωστόθυρα. 

∆ιαφορετικές τιµές ανάλογα µε
την θερµοµονωτική ικανότητα έχουµε
και στα κουφώµατα και στην θερµοµό-
νωση τοιχοποιίας ή στέγης.

Στις µηχανολογικές επεµβά-
σεις εκτός από τα συνήθη µέτρα ανα-
βάθµισης - λέβητας πετρελαίου /
αερίου, αντλία θερµότητας, ηλιοθερ-
µικό σύστηµα ΖΝΧ - έχουν προστεθεί
και νέα συστήµατα - συµπαραγωγή,
ηλιοθερµική υποβοήθηση θέρµανσης-
µε αδιαµφισβήτητα καλή ενεργειακή
απόδοση, αλλά µεγάλο κόστος και
πολύ µεγάλο χρόνο απόσβεσης.
Ακόµη έχουν προστεθεί αντλίες θερ-
µότητας αέρα / αέρα (κλιµατιστικά µη-
χανήµατα) που είναι µεν αποδοτικά για
θέρµανση / ψύξη, αλλά δεν αποκλείε-
ται η εφαρµογή τους αποκλειστικά και
µόνο για ψύξη µε εγκατάσταση άλλου
συστήµατος για θέρµανση.

Στόχος του Υπουργείου ήταν να
µπορέσουν να γίνουν πιο ολοκληρω-
µένες κι όχι αποσπασµατικές παρεµβά-
σεις. Αποµένει να δούµε πόσο ο
στόχος έχει επιτευχθεί ή θα καταλή-
ξουµε πάλι σε επεµβάσεις απλής αντι-
κατάσταση κουφωµάτων ή προσθήκης
ενός ηλιακού θερµοσίφωνα. 

Κενό υπάρχει και στην τεχνική
αρτιότητα των επεµβάσεων, δεδοµέ-

νου ότι δεν υποχρεώνεται ο ωφελού-
µενος να κάνει τις αναγκαίες µελέτες
για τις εργασίες που θα χρηµατοδοτη-
θούν από το πρόγραµµα. 

Στην περίπτωση εξωτερικής
θερµοµόνωσης απαιτείται µια τυπική
άδεια µικρής κλίµακος η οποία χρηµα-
τοδοτείται, αλλά π.χ. στις επεµβάσεις
αναβάθµισης θέρµανσης είναι σίγουρο
ότι χρειάζεται µηχανολογική µελέτη για
την επιλογή του µεγέθους του νέου λέ-
βητα/αντλίας θερµότητας και την δια-
στασιολόγηση των σωληνώσεων της
θέρµανσης. Όλα αυτά αφήνονται στην
καλή διάθεση του προµηθευτή, ο
οποίος κατά κανόνα υπερδιαστασιολο-
γεί την εγκατάσταση µε κάποιους εµπει-
ρικούς τύπους. 

Προκειµένου να απλοποιηθεί η
διαδικασία της ηλεκτρονικής υποβολής
στην αρχική φάση δεν υπήρχε η
απαίτηση να ληφθούν και να υποβλη-
θούν προσφορές από προµηθευτές. 

Συνέπεια ήταν οι περισσότερες αι-
τήσεις να υποβληθούν µε το µέγιστο

επιτρεπόµενο προϋπολογισµό ανά κα-
τηγορία επεµβάσεων. Υποτίθεται ότι
στην επόµενη φάση ο ωφελούµενος
θα δηλώσει το πραγµατικό κόστος των
εργασιών και θα απελευθερωθούν οι
πόροι που είχαν δεσµευτεί. Και εδώ
αποµένει να δούµε αν το σύστηµα θα
λειτουργήσει µε αυτόν τον τρόπο ή αν
οι επεµβάσεις θα τιµολογούνται στο µέ-
γιστο επιτρεπόµενο ποσό µε την υπερ-
τιµολόγηση να είναι προς όφελος και
του κατασκευαστή και του ιδιοκτήτη
της κατοικίας. Μια από τις βασικότερες
διαφορές µε το προηγούµενο πρό-
γραµµα είναι η δυνατότητα για χρηµα-
τοδότηση εξ ιδίων της συµµετοχής του
ωφελούµενου. Στο «Εξοικονόµηση
κατ’ οίκον Ι» ήταν υποχρεωτική η λήψη
άτοκου τραπεζικού δανείου, µε αποτέ-
λεσµα κάποιες αιτήσεις να απορρι-
φθούν επειδή ο ιδιοκτήτης δεν είχε την
απαιτούµενη πιστοληπτική ικανότητα
και κάποιοι άλλοι να µην ενδιαφερ-
θούν γιατί δεν θέλανε να «µπλέξουν»
µε τις τράπεζες. 

ΕΙ∆ΙΚΟ      ΘΕΜΑ

∆ΙΑΓΡΑΜΜΑ ΡΟΗΣ

1η φάση: Καταχώρηση βασικών στοιχείων αίτησης 
(ωφελούµενου & ακινήτου)

2η φάση: Καταχώρηση πρότασης παρεµβάσεων, ΠΕΑ και 
οριστική υποβολή αίτησης ΕΚΟ

3η φάση: Επιλογή για λήψη δανείου, διαδικασία έγκρισης
οικονοµικής προέγκρισης, αναµονή υπαγωγής

4η φάση: Έκδοση απόφασης υπαγωγής και αποδοχή της 
από ωφελούµενο

5η φάση: Υπογραφή δανειακής σύµβασης

6η φάση: Καταχώρηση στοιχείων προµηθευτών /       
αναδόχων και απόδοση προκαταβολών

7η φάση: Καταχώρηση οριστικών παρεµβάσεων, Β' ΠΕΑ, 
υποβολή δήλωσης ολοκλήρωσης και έλεγχος ΕΤΕΑΜ

8η φάση: ∆ιενέργεια τελικών εκταµιεύσεων και ολοκλήρωση 
έργου
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Στο νέο πρόγραµµα ο ωφελούµε-
νος µπορεί να χρηµατοδοτήσει ο ίδιος
τη δικιά του συµµετοχή, γεγονός που
οδήγησε σε έκρηξη των αιτήσεων από
ενδιαφερόµενους που έχουν χρηµα-
τικά διαθέσιµα και αποφάσισαν να τα
διαθέσουν σε «ενεργειακή αναβάθ-
µιση» µε επιδότηση 40-60%. Σε κάθε
περίπτωση η επένδυση αυτών των δια-
θεσίµων θα κάνει µεγάλο καλό στην
αγορά και εφόσον και το Υπουργείο
διαθέσει άµεσα τα δικά του κεφάλαια
θα επιτρέψει την γρήγορη υλοποίηση
του προγράµµατος µε διοχέτευση άµε-
σης ρευστότητας στην αγορά της τάξης
του ενός δισ. ευρώ.

Κριτήρια αξιολόγησης
Η ενεργειακή αξιολόγηση των

επεµβάσεων γίνεται µε ένα τυποποιη-
µένο κριτήριο που είναι η εξοικονό-
µηση πρωτογενούς ενέργειας σε σχέση
µε την κατανάλωση του κτηρίου ανα-
φοράς. Υπάρχουν διαφορετικοί ενερ-
γειακοί στόχοι ανάλογα µε το εισόδηµα
του ωφελούµενου και συγκεκριµένα:
Εξοικονόµηση 40% της κατανάλωσης
πρωτογενούς ενέργειας του κτηρίου
αναφοράς για ωφελούµενους µε ατο-
µικό εισόδηµα µέχρι 15.000 € ή οικο-
γενειακό εισόδηµα µέχρι 25.000 €.

Εξοικονόµηση 70% της κατανά-
λωσης πρωτογενούς ενέργειας του
κτηρίου αναφοράς για ωφελούµενους
µε µεγαλύτερα εισοδήµατα. Στην ουσία
δεν πρόκειται για ενεργειακή αξιολό-
γηση αλλά για µια ενεργειακή απαίτηση
που πρέπει να ικανοποιεί η πρόταση
παρεµβάσεων στην κατοικία. 

Η απαίτηση είναι αυστηρότερη
από αυτή του προηγούµενου προγράµ-
µατος - µία ενεργειακή κατηγορία ή
30% του κτηρίου αναφοράς - αλλά
εξακολουθεί να µην λαµβάνει υπόψη
της το ουσιαστικότερο κριτήριο οποι-
ασδήποτε επένδυσης «ενεργειακής
αναβάθµισης»: τον χρόνο απόσβεσης
της. Παρόλα τα µη οικονοµικά οφέλη
που έχει οποιαδήποτε ενεργειακή ανα-
βάθµιση για τον χρήστη της κατοικίας -
καλύτερες συνθήκες διαβίωσης, αι-
σθητική αναβάθµιση κ.λ.π. - ο κυρίαρ-
χος λόγος για να προχωρήσει ο
ιδιοκτήτης σε αυτήν είναι η οικονοµική

ανταποδοτικότητα της σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα. 

Είναι σαφές ότι µετά την αναβάθ-
µιση ο χρήστης θα έχει µειωµένα έξοδα
για θέρµανση - ψύξη – ΖΝΧ και θα
πάρει πίσω σε µικρό ή µεγαλύτερο διά-
στηµα τα χρήµατα που έδωσε για την
επένδυση.

Θα έπρεπε ο ενεργειακός επι-
θεωρητής να προτείνει τον πλέον
κατάλληλο συνδυασµό παρεµβάσεων
που εξασφαλίζει την µεγαλύτερη απο-
δοτικότητα για την κατοικία. Αυτό φυ-
σικά αποτελεί την εξαίρεση και
συνήθως η πρόταση διαµορφώνεται
µε βάση τις επιθυµίες του ιδιοκτήτη και
την ευκολία υλοποίησης της. Στο
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον Ι» η
µόνωση που αδιαµφισβήτητα είναι η
πλέον αποδοτική παρέµβαση εφαρ-
µόσθηκε µόνο στο 53,94% των επεµ-
βάσεων, ενώ η λιγότερο αποδοτική
παρέµβαση της αντικατάστασης κου-
φωµάτων εφαρµόσθηκε στο 83,02%
των επεµβάσεων.

Το Υπουργείο είχε το εργαλείο
να θέσει το κριτήριο της οικονοµικής
αποδοτικότητάς της επένδυσης στην
αξιολόγηση των αιτήσεων. Το λογι-
σµικό ΤΕΕ - ΚΕΝΑΚ υπολογίζει την
«εκτιµώµενη απλή περίοδο απο-
πληρωµής» σε έτη για την κάθε πρό-
ταση ενεργειακής αναβάθµισης και
την αποτυπώνει στη δεύτερη σελίδα
του ενεργειακού πιστοποιητικού.

Παρόλες τις ενστάσεις που µπο-
ρεί να υπάρχουν για τον τρόπο υπο-

λογισµού του είναι ένα σαφές κριτήριο
που µαζί µε την «εκτιµώµενη ετή-
σια εξοικονόµηση πρωτογενούς
ενέργειας», δηµιουργούν δύο αριθ-
µητικά κριτήρια που θα µπορούσαν να
κατατάξουν τις αιτήσεις µε αδιαµφη-
σβήτητα τεχνοκρατική µέθοδο σε φθί-
νουσα σειρά κατάταξης.

Η παραπάνω προσέγγιση θα εξα-
σφάλιζε δικαιότερη κατανοµή των
κονδυλίων, καλύτερη απόδοση για
τους ωφελούµενους και σχεδόν σί-
γουρα αύξηση του συνολικού στόχου
του προγράµµατος που είναι η µείωση
των εκποµπών ρύπων που συµβάλ-
λουν στην επιδείνωση του φαινοµέ-
νου του θερµοκηπίου και η επίτευξη
καθαρότερου περιβάλλοντος. 

Η προσέγγιση αυτή όµως απαι-
τούσε ένα τελείως διαφορετικό σχε-
διασµό, όπου οι υποβληθείσες
αιτήσεις µετά την υποβολή τους θα
αξιολογούταν µε τα δύο κριτήρια της
εξοικονόµησης και της οικονοµικής
αποδοτικότητας και οι καλύτερες θα
χρηµατοδοτούνταν πρώτες, ενώ κά-
ποιες άλλες θα έµεναν εκτός χρηµα-
τοδότησης.

Αντί για αυτήν την προσέγγιση το
Υπουργείο προτίµησε το απλό κανόνα
FIFO ή αλλιώς «όποιος πρόλαβε
εντάσσεται στο πρόγραµµα».
Εφόσον η αίτηση πληροί τα κριτήρια
επιλεξιµότητας -χρήση κατοικίας, ει-
σόδηµα κλπ- και η πρόταση παρεµβά-
σεων πετυχαίνει εξοικονόµηση 40% ή
70%, εντάσσεται αυτόµατα στο πρό-
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γραµµα. Και εντάσσεται όσο υπάρχουν
ακόµη διαθέσιµα για χρηµατοδότηση,
δηλαδή όσο πιο γρήγορα υποβάλλει
ο ιδιοκτήτης την αίτηση τόσο µεγαλύ-
τερες πιθανότητες έχει να ενταχθεί στο
πρόγραµµα.

Αυτό που δεν υπολόγισε το
Υπουργείο είναι ότι η αναµονή τριών
ετών όλης της αγοράς, τα υψηλά πο-
σοστά χρηµατοδότησης, και η δυνα-
τότητα χρήσης διαθεσίµων αντί
τραπεζικού δανείου έφερε στην εκκί-
νηση του προγράµµατος πάνω από
80.000 κατοικίες, τουλάχιστον δι-
πλάσιες από τις 40.000 που ήταν ο
αρχικός σχεδιασµός. 

Και έτσι εντός 3-4 ηµερών υπο-
βλήθηκαν αιτήσεις που απαιτούν δι-
πλάσια χρήµατα για να ικανοποιηθούν.
Φυσικά ο Υπουργός µε χαρά ανακοί-
νωσε ότι θα διπλασιάσει την χρη-
µατοδότηση και όλοι θα είναι
ικανοποιηµένοι, αλλά αποµένει να
δούµε πότε και µε ποιόν τρόπο θα
υλοποιηθεί η υπόσχεση αυτή, καθότι
απαιτεί την συνεργασία των Περιφε-
ρειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την τροποποίηση όλων των ΠΕΠ και
του ΕΠΑΝΕΚ.

Η επόµενη µέρα
Σε κάθε περίπτωση ότι έγινε µέχρι σή-
µερα δεν αλλάζει. Το πρόγραµµα προ-
κηρύχθηκε µε τον τρόπο που
περιγράφεται παραπάνω και πάνω από
40.000 κατοικίες είναι στην γραµµή
εκκίνησης, έχουν τον πολυπόθητο
αριθµό πρωτοκόλλου και το e-mail
που λέει ότι «η διαδικασία καταχώρη-
σης, αυτοµατοποιηµένων ηλεκτρονι-
κών ελέγχων µέσω του πληροφο-
ριακού συστήµατος υποβολής αιτή-
σεων και ελέγχου τυπικής (αριθµητι-
κής) πληρότητας των υποβαλλόµενων
δικαιολογητικών έχει ολοκληρωθεί»
και περιµένουν το επόµενο βήµα. Η
επιτυχία του προγράµµατος θα κρι-
θεί τελικά από την ικανότητα του
Υπουργείου να διαχειριστεί αυτό τον τε-
ράστιο όγκο αιτήσεων µε διαφανή και
αξιόπιστο τρόπο και κυρίως έγκαιρα
χωρίς να παίζει µε τα νεύρα των ωφε-
λούµενων. Το πληροφοριακό σύστηµα
είναι ένα καλό εργαλείο αλλά για να

λειτουργήσει απαιτεί έγκαιρη πληρο-
φόρηση των χρηστών του για τις ενέρ-
γειες που πρέπει να κάνουν και σαφή
χρονικό προγραµµατισµό των εποµέ-
νων σταδίων  του προγράµµατος. 

Μερικά από τα ερωτήµατα που
υπάρχουν σήµερα και πρέπει να απα-
ντηθούν άµεσα από το Υπουργείο είναι:
Η εποµένη φάση αφορά την έγκριση
των αιτήσεων από την ΕΤΕΑΝ Α.Ε. 

Οι αυτοµατοποιηµένοι ηλεκτρονι-
κοί έλεγχοι έχουν ολοκληρωθεί, αλλά
για κάποιες ειδικές κατηγορίες αιτή-
σεων (ενοικιαζόµενη κατοικία/κατοικία
σε βραχυχρόνια µίσθωση, πρόσφατη
απόκτηση κατοικίας, κάτοικοι εξωτερι-
κού, µη υποχρέωση υποβολής φορο-
λογικής δήλωσης) απαιτούν ιδιαίτερο
έλεγχο των δικαιολογητικών τους.
Πότε προβλέπεται να ολοκληρω-
θεί ό έλεγχος; Μέχρι τότε θα
δοθεί η δυνατότητα σε αυτούς
που πρόκειται να ζητήσουν δάνειο
να απευθυνθούν στις τράπεζες για
την χρηµατοδότηση; Η ΕΤΕΑΝ
Α.Ε. έχει προκηρύξει διαγωνισµό
για την αναβάθµιση του πληροφο-
ριακού συστήµατος της. Είναι
απαραίτητη η αναβάθµιση για την
διεκπεραίωση των σταδίων του
προγράµµατος; Αν ναι, πότε προ-
βλέπεται να ολοκληρωθεί; Ενόψει
του καλοκαιριού, που είναι ο κα-
τάλληλος χρόνος για υλοποίηση
των εργασιών ενεργειακής ανα-
βάθµισης, ποιο είναι το χρονο-
πρόγραµµα της ΕΤΕΑΝ Α.Ε.; Θα
εισηγηθεί στην επενδυτική επι-
τροπή την έγκριση του συνόλου
των αιτήσεων που έχουν περάσει
τον αυτοµατοποιηµένο έλεγχο και
πότε; Οι εγκρίσεις των αιτήσεων
θα γίνουν άµεσα συνολικά ή τµη-
µατικά ανάλογα µε την διαθεσιµό-
τητα της χρηµατοδότησης από το
ΕΠΑΝΕΚ και τα ΠΕΠ; Υπάρχει πε-
ρίπτωση µια αίτηση που υποβλή-
θηκε το προηγούµενο διάστηµα
να εγκριθεί το 2019 ή και το
2020; 

Υπάρχουν πολλά άλλα ερωτή-
µατα για τη διαδικασία και τον χρόνο
που θα ενεργοποιηθούν τα διάφορα
στάδια του προγράµµατος. 

Το ΥΠΕΝ και η ΕΤΕΑΝ Α.Ε.
έχει την υποχρέωση να ανακοι-
νώσει έγκαιρα και µε σαφήνεια τα
επόµενα βήµατα και να δεσµευτεί
µε συγκεκριµένους χρονικούς πε-
ριορισµούς για κάθε στάδιο της
διαδικασίας.

Η ύπαρξη του πληροφορια-
κού συστήµατος δηµιουργεί µια
άλλη µεγάλη πρόκληση για το ΥΠΕΝ
και την ΕΤΕΑΝ ΑΕ, η οποία είναι η
άµεση παροχή στατιστικών πληροφο-
ριών για το πρόγραµµα. 

Εκτός από τον συνολικό αριθµό
των αιτήσεων που έχει ανακοινωθεί
αποσπασµατικά, είναι πολύ ενδιαφέ-
ρον να δοθούν στην δηµοσιότητα στα-
τιστικά στοιχεία από τις αιτήσεις που
υποβλήθηκαν, όπως ενδεικτικά: Ο
αριθµός των αιτήσεων σε κάθε κατη-
γορία - εντός χρηµατοδότησης, επιλα-
χούσες, υπό επεξεργασία - για κάθε
περιφέρεια και ο αριθµός πρωτοκόλ-
λου της τελευταίας αίτησης εντός χρη-
µατοδότησης.

Ο αριθµός των αιτήσεων για κάθε
κατηγορία (πολυκατοικία, µονοκατοι-
κία, µεµονωµένο διαµέρισµα) και
χρήση - ιδιοχρησιµοποιούµενων, ενοι-
κιαζόµενων, χρηµατοδοτικής µίσθω-
σης. Ο αριθµός των αιτήσεων για κάθε
εισοδηµατική κατηγορία. 

Ο αριθµός και ο συνολικός προϋ-
πολογισµός της κάθε κατηγορίας επέµ-
βασης σύµφωνα µε την
κατηγοριοποίηση του προγράµµατος.

Η σχέση τιµής µονάδας των
προτεινόµενων επεµβάσεων µε την µέ-
γιστη επιτρεπόµενη τιµή µονάδας της
προκήρυξης. 

Η δηµοσιοποίηση των παρα-
πάνω καθώς και άλλων στατιστικών
στοιχείων είναι εύκολη και θα κάνει
µεγάλο καλό στην αποδοχή του πλη-
ροφοριακού συστήµατος ως χρήσιµου
εργαλείου. 

Ακόµα και αν τα στατιστικά στοι-
χεία αποκαλύψουν κάποιες αστοχίες
του προγράµµατος, θα βοηθήσουν
να αποτιµηθεί το πρόγραµµα συ-
νολικά και είναι σίγουρο ότι το τελικό
αποτέλεσµα θα είναι θετικό για
τον τεχνικό και κατασκευαστικό
κλάδο της οικονοµίας. 

ΕΙ∆ΙΚΟ      ΘΕΜΑ
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Τοποθετήστε το κάλυµµα αλουµι-
νίου στο άνοιγµα του φρεατίου,
στη σωστή θέση. Στη συνέχεια γεµί-
στε προσεκτικά µε τσιµέντο την περιοχή
περιµετρικά του πλαισίου, λαµβάνο-
ντας πάντα υπόψη το υλικό  (πλακίδια,
κυβόλιθοι κ.λ.π.) που θα τοποθετήσετε
στο κάλυµµα.

Σηµείωση
Πριν να τοποθετήσετε το κάλυµµα
αλουµινίου στο άνοιγµα του φρεατίου,
βεβαιωθείτε πως εφαρµόζει σωστά στο
πλαίσιο του. (εάν ασφαλίζει µε βίδες
τότε ασφαλίστε το κάλυµµα στο πλαί-
σιο)!
Αφού εφαρµόσετε στην περιοχή µια
στρώση τσιµέντου, στη συνέχεια τοπο-
θετείστε το πλαίσιο µαζί µε το κάλυµµα
σε επίπεδη θέση (αλφάδιασµα) και στο
επιθυµητό ύψος, χρησιµοποιώντας
προσεκτικά ένα σφυρί. Κατά τη διάρ-
κεια πήξης του τσιµέντου, βεβαιωθείτε
ότι το κάλυµµα δεν θα µετακινηθεί. 

Το κάλυµµα το ανοίγετε όταν το
τσιµέντο έχει στεγνώσει καλά.
Όταν το τσιµέντο στεγνώσει, αφαιρέστε
το κάλυµµα από το πλαίσιο και καθα-
ρίστε προσεκτικά την περιοχή του
πλαισίου που θα εδράζει το κάλυµµα.
Βεβαιωθείτε ότι δεν θα πέσουν υπο-
λείµµατα τσιµέντου, λάσπης κλπ στις
οπές όπου χρησιµοποιούνται οι βίδες
καλύπτοντας τες µε ταινία.
Το πλέγµα οπλισµού θα πρέπει να
τοποθετεί αφού πρώτα υπάρχει µια
στρώση τσιµέντου στον πάτο του κα-
λύµµατος. Αφού τοποθετήσετε το
πλέγµα, στη συνέχεια συνεχίζετε το γέ-
µισµα µε τσιµέντο, κόλλα πλακιδίων
κ.λ.π., (ανάλογα µε την επιλογή του
υλικού της τελικής επιφάνειας), λαµ-
βάνοντας υπόψη το ύψος που θα χρει-

αστείτε για την τοποθέτηση του τελικού
υλικού επιφάνειας.

Τοποθετήστε το υλικό επιφάνειας
(πλακίδια, κυβόλιθους κ.λ.π.). Με τον
οδηγό κοπής κόψτε κατάλληλα τις γω-

νίες του υλικού που θα  τοποθετηθεί
στις τέσσερις γωνίες του καλύµµατος.

ΤΕΧΝΙΚΟ     ΑΡΘΡΟ

Επιγεµιζόµενα Καλύµµατα
Αλουµινίου ΓΕΝΙΚΕΣ Ο∆ΗΓΙΕΣ ΓΙΑ ΑΣΦΑΛΗ ΚΑΙ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΗ 

ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΩΝ ΚΑΛΥΜΜΑΤΩΝ ΑΛΟΥΜΙΝΟΥ

Παραδείγµατα εφαρµογών
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Στις κρίσιµες ηµέρες που βιώ-
νει η χώρα όχι µόνο για την

αγορά και την οικονοµία,
αλλά κυρίως και πάνω απ’

όλα για την ελληνική κοινω-
νία, οφείλουµε όλοι µας να
είµαστε σήµερα ειλικρινείς
και υπεύθυνοι περισσότερο

από ποτέ. Η πρωτοφανής σε
ένταση, διάρκεια και κόστος
κρίση, πρέπει οριστικά να ξε-
περαστεί. Και για να συµβεί
αυτό αφενός απαιτείται τα

επώδυνα παθήµατα να γίνουν
και µαθήµατα και αφετέρου
να συστοιχίσουµε οργανω-

µένα τις προσπάθειές µας, ο
καθένας στον τοµέα του, για
την επιτυχή µας µετάβαση σε
ένα νέο παραγωγικό µοντέλο
που θα εδράζεται στην εξω-

στρέφεια, την ανταγωνιστικό-
τητα, την καινοτοµία και το

υψηλής ποιότητας ανθρώπινο
δυναµικό. Και που θα δια-

σφαλίζει όρους δικαιοσύνης.

Η χώρα δεν µπορεί να παρα-
µένει ουραγός στην αξιοποίηση των
ανταγωνιστικών της πλεονεκτηµάτων
στους τοµείς που επιβεβαιωµένα µπο-
ρεί να παραχθεί προστιθέµενη αξία
τόσο για την ελληνική οικονοµία όσο
και για την ελληνική κοινωνία. Αυτό
απαιτεί εθνικό σχέδιο, βούληση και
αφοσίωση στην εφαρµογή του και κα-
τανόηση για την επιτυχή υλοποίησή
του. ∆έκα χρόνια κρίσης είναι πάρα
πολλά για να µην συµφωνούµε στα αυ-
τονόητα. Το πέρασµα στη µεταµνηµο-
νιακή εποχή οφείλουµε να συντελεστεί
και µε τη µεγαλύτερη δυνατή επιτυχία

αλλά και µε ασφάλεια. Για να εξασφα-
λίσουµε βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη
και κοινωνική ευηµερία αλλά και για να
αποκλείσουµε κάθε δρόµο επιστροφής
στις παθογένειες που µας οδήγησαν
στην κρίση. Τώρα ξέρουµε.

Αυτή είναι µια γενική παρατή-
ρηση που θα ήθελα να µοιραστώ µαζί

σας καθώς και ευρύτερα αλλά και ειδι-
κότερα, πιστεύω πως µας αφορά.

Και για να περάσω στα δικά
µας. Όλοι ασφαλώς, αναγνωρίζουν
πως ο κλάδος µας αποτελεί κρίσιµο
συντελεστή αλλά και πολλαπλασιαστή
της πραγµατικής οικονοµίας που βλή-
θηκε και βάλλεται µε σφοδρή ένταση
καθ’ όλη τη διάρκεια της κρίσης.

Η γέννηση του Τ.Μ.Ε.∆.Ε. αν
και απόλυτα ορθολογική, δεν
ήταν ούτε αυτονόητη ούτε εύ-
κολη επιλογή και αποτέλεσε
κρίσιµη εξέλιξη για τη δια-

σφάλιση των συµφερόντων
και τη βιώσιµη ανάπτυξη του
κλάδου των µηχανικών και
των εργοληπτών ∆ηµοσίων

έργων.

Συνειδητοποιήσαµε εξαρχής
την αίσθηση του επείγοντος που έχει
για τον κλάδο µας η επιτυχία του εγχει-
ρήµατος.  Όχι µόνο γιατί πολλοί καιρο-
φυλακτούσαν και εύχονταν την
αποτυχία για να διαχειριστούν τα περι-
ουσιακά στοιχεία των µελών µας. Όχι
µόνο γιατί σε συνθήκες απουσίας ρευ-
στότητας ο κλάδος θα κατέρρεε δίχως
τον εγγυοδοτικό και πιστοδοτικό µας
ρόλο. Όσο κυρίως γιατί πιστεύουµε
βαθιά στις αναπτυξιακές δυνατότητες
του κλάδου αλλά και στις προοπτικές
που µπορεί να έχει ένα επαγγελµατικό
ταµείο, όπως το Τ.Μ.Ε.∆.Ε., στην ενερ-
γητική υποστήριξη του έργου των
µελών µας. Είµαστε απόλυτα αφοσιω-
µένοι σε αυτό.

Ήταν το πρώτο και το πιο κρί-
σιµο στοίχηµα που ο κλάδος µας κέρ-
δισε. Με ωφεληµένο, επιτρέψτε µου να
πω και την ελληνική οικονοµία.

Η ΓΩΝΙΑ Τ0Υ Τ.Μ.Ε.∆.Ε.

Το Τ.Μ.Ε.∆.Ε. να καταστεί ουσιαστικός 
αρωγός και υποστηρικτής των 
επιχειρηµατικών δράσεων των µελών του

Άρθρο του προέδρου 
του Τ.Μ.Ε.∆.Ε.

Κωνσταντίνου Μακέδου

ΤΑΜΕΙΟ ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ 
ΕΡΓΟΛΗΠΤΩΝ ∆ΗΜΟΣΙΩΝ
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Το 2017 εγκρίθηκαν συνολικά
50.154 εγγυητικές επιστολές,

ενώ διασφαλίστηκε η απρόσκο-
πτη λειτουργία της εγγυοδοσίας
και πιστοδοσίας του Ταµείου, για
31.000 µέλη - πιστούχους Μη-
χανικούς και Εργολήπτες ∆ηµο-
σίων Έργων, που συµµετέχουν
σε περισσότερες από 6.000 Τε-
χνικές Εταιρείες. Σηµειώνεται,
ότι στις 17 Ιουλίου 2017 λει-

τούργησε η υπηρεσία ψηφιακής
έκδοσης εγγυητικών επιστολών.
Την 1η Οκτωβρίου 2017 υλοποι-

ήθηκε ο µετασχηµατισµός του
φορέα σε πάροχο ολοκληρωµέ-
νων ψηφιακών υπηρεσιών, µε
τις νέες υπηρεσίες e- Πρωτό-

κολλο, e-Εγγυητικές και e-Εγκυ-
ρότητα. 

Σήµερα όµως βρισκόµαστε
µπροστά σε ένα νέο διαρκώς µεταβαλ-
λόµενο περιβάλλον µε ευκαιρίες αλλά
και απειλές. Ο εφησυχασµός και οι χα-
µηλές ταχύτητες είναι επικίνδυνες.

Έχουµε επεξεργαστεί ένα φιλόδοξο και
εφαρµόσιµο σχέδιο για να ανταπεξέλ-
θουµε στις νέες προκλήσεις. 

Το Τ.Μ.Ε.∆.Ε. εισέρχεται στο
δεύτερο χρόνο λειτουργίας του αντα-
ποκρινόµενο µε επάρκεια τόσο στους
εγγυοδοτικούς και πιστοδοτικούς στό-
χους του όσο και στη δηµιουργία  εκεί-
νων των προϋποθέσεων που θα του
επιτρέψουν να υποστηρίξει µακροπρό-
θεσµα τους ιδρυτικούς του σκοπούς.

Πάνω από όλα όµως το
2018 στο Τ.Μ.Ε.∆.Ε. έχουµε σαν
στόχο αφενός, να καταγράψουµε τις
νέες δοµές της αγοράς των υπηρεσιών
για τους µηχανικούς και αφετέρου, να
βοηθήσουµε τα µέλη µας να αναγνω-
ρίσουν τις κατάλληλες ευκαιρίες και τις
νέες τάσεις. Επιθυµούµε και εργαζόµα-
στε έτσι ώστε το Τ.Μ.Ε.∆.Ε. καταστεί
ουσιαστικός αρωγός και υποστηρικτής
των επιχειρηµατικών δράσεων των
µελών του. Ο πρώτος απολογισµός
του Ταµείου µας αντανακλά και τη δέ-
σµευσή µας να εργαζόµαστε βάση σχε-
δίου και στόχων που ανταποκρίνονται

στις δικαιολογηµένα υψηλές απαιτή-
σεις των µελών µας.

Ολοκληρώνοντας, επιτρέψτε
µου ένα µικρό σχόλιο για το µεγάλο ζή-
τηµα του ασφαλιστικού και µε αφορµή
την αναµενόµενη απόφαση του ΣτΕ: 

Περισσότερο από ποτέ άλ-
λοτε, πρέπει να εισακουστούµε από την
Πολιτεία, η οποία οφείλει πλέον να ξα-
νασκεφτεί και να µελετήσει σοβαρά
όλες τις εµπεριστατωµένες προτάσεις
και µελέτες µας, ειδικά αυτές που περι-
λάµβαναν την ανάληψη των κλάδων
Επικούρησες και Εφάπαξ, από τους ίδι-
ους τους επιστηµονικούς φορείς, σε
µία βάση αυτοδιοίκητου και συλλογι-
κής διοίκησης, σε συνδυασµό µε τον
εξορθολογισµό των ασφαλιστικών µας
εισφορών. 

Η απόδοση δικαιοσύνης, ο
ορθολογισµός και η ευελιξία στην ανα-
γνώριση λαθών και στη διόρθωσή
τους δεν αποτελεί αδυναµία για κανέ-
ναν, αντιθέτως αποτελεί το µόνο
δρόµο που µπορεί να µας οδηγήσει σε
µόνιµη πορεία προόδου.

Η ΓΩΝΙΑ     Τ0Υ Τ.Μ.Ε.∆.Ε.
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Το ∆Σ της ΠΟ ΕΜ∆Υ∆ΑΣ µε αφορµή
την πρόσφατα δηµοσιοποιηθήσα

Έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού
Συνεδρίου για τις Συµπράξεις ∆ηµόσιου
– Ιδιωτικού Τοµέα (Σ∆ΙΤ), αισθάνεται
απόλυτα δικαιωµένο -και µε στοιχεία
πλέον- για τη διαχρονική µας θέση ενά-
ντια στα σχήµατα άµεσης ή έµµεσης
ιδιωτικοποίησης του Συστήµατος Πα-
ραγωγής ∆ηµοσίων Έργων.Η έκθεση
εστιάζει στον αυτοκινητόδροµο Ε
65, στην Ολυµπία οδό και στον
αυτοκινητόδροµο Μορέα. Σύµ-
φωνα λοιπόν µε την έκθεση, οι
φορολογούµενοι επιβαρύνθηκαν
επιπλέον 1,2 δισ. ευρώ, λόγω
των αλλεπάλληλων καθυστερή-
σεων στην ολοκλήρωσή τους.
Εκτός όµως από αυτό, οι αυτοκι-
νητόδροµοι κάλυψαν τελικά λιγό-
τερα χιλιόµετρα από το
σχεδιασµό. Με λίγα λόγια και µε-
γαλύτερο κόστος και µικρότερο
έργο (πιν. 1).

Η έκθεση αναφέρει πως στον αυ-
τοκινητόδροµο Ε-65, το µήκος µειώ-

θηκε κατά 55% και το κόστος αυξή-
θηκε 47%, δηλαδή ακολούθησε πο-
ρεία αντιστρόφως ανάλογη των έργων.

Επίσης αναφέρει πως είχε υπολο-
γιστεί λάθος και η συχνότητα διέλευ-
σης των αµαξιών, αφού το 2013
εκτιµήθηκε ότι θα τον χρησιµοποιούν
1.792, δηλαδή 63% χαµηλότερο από
τον αρχικό υπολογισµό, που ούτε
αυτός δικαιολογούσε τέτοιο έργο.

Στην Ολυµπία οδό η Ε.Ε
εντοπίζει µείωση του έργου κατά
45%, µε αύξηση του κόστους ανά
χιλιόµετρο στο 69%.

Ο αυτοκινητόδροµος Μορέα
φαίνεται ότι ολοκληρώθηκε στην
έκταση που αρχικά είχε προβλε-
φθεί, αλλά µε αύξηση τους κό-
στους και συγκεκριµένα κατά
16%.

Οι ελεγκτές της Ε.Ε επισηµαίνουν
πως η µη ολοκλήρωση του έργου
όπως πρέπει σηµαίνει ότι δεν θα συν-
δεθούν και µε άλλες εθνικές οδούς.
Κάτι που σηµαίνει επιπλέον οικονοµική
ζηµιά για το κράτος (πιν. 2).

Το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέ-
δριο επικεντρώθηκε συνολικά σε 12
Σ∆ΙΤ, που συγχρηµατοδοτήθηκαν από
Ελλάδα και Ε.Ε. Τα συµπεράσµατα στα
οποία κατέληξε δεν τιµούν καθόλου
την χώρα µας, αφού τα κονδύλια χρη-
σιµοποιήθηκαν κατά τρόπο µη αποδο-
τικό. Εξαπολύει ευθέως κατηγορίες για
υπονόµευση της διαφάνειας και µιλά
ξεκάθαρα για έλλειψη πολιτικής και
στρατηγικής, αλλά και για ανεπαρκή
ανάλυση. Μιλούν ευθέως επίσης για
ανάθεση των έργων µε… έλλειψη
ανταγωνισµού, εννοώντας λίγο πολύ
πως οι αυτοκινητόδροµοι ανατέθηκαν
προαποφασισµένα (πιν. 3).

Το δηµόσιο κλήθηκε στην
ουσία να στηρίξει την ολοκλή-
ρωση των έργων µε πρόσθετη
χρηµατοδότηση, ώστε να κλεί-
σουν οι «µαύρες τρύπες» των
προβλέψεων κυκλοφορίας. Ταυ-
τόχρονα επιβαρύνθηκε µε τερά-
στια ποσά για απαλλοτριώσεις
που δεν είχαν αρχικά υπολογι-
στεί…

Υλοποίηση
Αυτοκ/µος Κεντρικής 

Ελλάδας
Ολυµπία Οδός Αυτοκ/µος Μορέας

Ηµεροµηνία έναρξης παραχώρησης 31.3.2008 4.8.2008 3.3.2008

Αρχική ηµεροµηνία ολοκλήρωσης 30.9.2013 3.8.2014 31.8.2012

Ηµεροµηνία αναστολής των εργασιών 26.6.2011 26.6.2011 30.11.2013

Αναθεωρηµένη προβλεπόµενη ηµεροµηνία ολοκλήρωσης
µετά την επανεκκίνηση

31.12.2015 31.12.2015 30.4.2015

Εκτιµώµενη/πραγµατική ηµεροµηνία ολοκλήρωσης 
του έργου

31.8.2017 31.8.2017 31.12.2016

Aναµενόµενη καθυστέρηση σε µήνες σε σύγκριση 
µε την αρχική ηµεροµηνία ολοκλήρωσης
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Κόστος

Αυτοκινητόδροµοι

Κεντρικής 
Ελλάδας

Ολυµπία Οδός Μορέας

Αρχική πρόβλεψη

Μήκος σε χλµ. 174,0 365,0 205,0

Συνολικό κόστος του έργου σε εκατ. ευρώ 2 375,0 2 825,0 1 543,0

Συνολικό κόστος του έργου σε εκατ. ευρώ ανά χλµ. 13,7 7,7 7,5

Μετά την επανεκκίνηση

Μήκος οδού σε χλµ. 79,0 202,0 205,0

Συνολικό κόστος του έργου σε εκατ. ευρώ 1 594,0 2 619,0 1 791,0

Εκ των οποίων:

Πρόσθετη χρηµατοδοτική συνεισφορά του Δηµοσίου: 469,9 εκατ. ευρώ 231,4 238,5 -

(εκ των οποίων συγχρηµατοδοτούµενα από την Ε Ε: 422,1 εκατ. ευρώ) 203,6 218,5 -

Πληρωµές του Δηµοσίου προς τους παραχωρησιούχους: 705,2 εκατ. ευρώ 181,4 439,7 84,1

Συνολικό κόστος έργου σε εκατ. ευρώ ανά χλµ. 20,2 13 8,7

Πριν από την 
επανεκκίνηοη 

Μετά την 
επανεκκίνηση 

Αυτοκινητόδροµος Κεντρικής 
Ελλάδας

Ολυµπία Οδός Αυτοκινητόδροµος « Μορέας»
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Πίνακας 2: Κόστος έργων ανά χλµ.

Πίνακας 1

Πίνακας 3

Με αφορµή την Έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνε-
δρίου για τις Συµπράξεις ∆ηµόσιου – Ιδιωτικού Τοµέα (Σ∆ΙΤ)
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…Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
δεν δικαιούται να οµιλεί, γιατί και αυτή
όπως και όλες οι προηγούµενες
ΠΑΣΟΚ-Ν∆ συνέχισε και συνεχίζει να
σχεδιάζει έργα µε Σ∆ΙΤ και Συµβάσεις
παραχώρησης (βλ. Αεροδρόµιο Κα-
στέλι κ.α). 

Όλα τα παραπάνω επιβεβαιώνουν
την τεκµηριωµένη κριτική που διαχρο-
νικά είχε ασκήσει η ΠΟ ΕΜ∆Υ∆ΑΣ απέ-
ναντι στις Συµβάσεις Παραχώρησης και
στις Σ∆ΙΤ γιατί:
• Λειτουργούν ως µηχανισµοί κερδο-
σκοπίας µεγάλων ιδιωτικών συµφερό-

ντων που κινούνται “εναρµονισµένα”
για την κατοχύρωση των συµφερόντων
τους

• Φορτώνουν στην δοκιµαζόµενη κοι-
νωνία εσαεί το υπέρογκο κόστος τους,
η πείρα που έχουµε όλοι πια αποκτήσει
από τα διόδια είναι επαρκέστατη

• Κοστίζουν περισσότερο για µικρότερο
παραγόµενο έργο από τη συµβατική
∆ηµόσια χρηµατοδότηση

• Φορτώνουν µε χρέη τις επόµενες γε-
νιές

• Παραδίδουν κρίσιµες ∆ηµόσιες Υπο-
δοµές σε Ιδιώτες (οδικά δίκτυα, αερο-
δρόµια, λιµάνια, σχολεία κλπ)

• Εξαφανίζουν την παραγωγική και
αναπτυξιακή λειτουργία του Προγράµ-
µατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων

Οι ∆ηµόσιοι Υπάλληλοι µηχανικοί,
µαζί µε τους υπόλοιπους εργαζόµε-
νους οφείλουµε να αγωνιστούµε και να
ανατρέψουµε τις κατευθύνσεις αυτές
προς όφελος του δηµοσίου συµφέρο-
ντος, της κοινωνίας και του περιβάλ-
λοντος.

Υλοποίηση
Αυτοκ/µος Κεντρικής 

Ελλάδας
Ολυµπία Οδός Αυτοκ/µος Μορέας
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Ηµεροµηνία αναστολής των εργασιών 26.6.2011 26.6.2011 30.11.2013

Αναθεωρηµένη προβλεπόµενη ηµεροµηνία ολοκλήρωσης
µετά την επανεκκίνηση

31.12.2015 31.12.2015 30.4.2015

Εκτιµώµενη/πραγµατική ηµεροµηνία ολοκλήρωσης 
του έργου

31.8.2017 31.8.2017 31.12.2016
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Οι πολύ πρόσφατες αναλύσεις
της ΓΣΕΕ και του Ινστιτούτου
µας, αναδεικνύουν ότι στην 

ελληνική οικονοµία συνεχίζουν
να υφίστανται σοβαρές 

στρεβλώσεις, ενώ
οι εργασιακές σχέσεις 

ελαστικοποιούνται ακόµη 
περισσότερο εις βάρος 

των εργαζοµένων. 

Η εικόνα επιβεβαιώνεται και στον
τεχνικό κλάδο, όπου η απροθυµία των
εργοδοτικών φορέων να συζητήσουν
και να συναποφασίσουµε την υπο-
γραφή νέας Εθνικής Κλαδικής Σύµβα-
σης Εργασίας πιέζει τους µισθούς
ακόµη και των διπλωµατούχων µηχα-
νικών στα 500 ευρώ. Και βέβαια πα-
ροιµιώδης είναι η ''αδιαφορία'' (;) του
Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος για
το ζήτηµα.

Η ελληνική οικονοµία µέχρι και το
γ΄ τρίµηνο του 2017 εµφανίζει ενδεί-
ξεις εύθραυστης σταθεροποίησης σε
χαµηλούς ρυθµούς οικονοµικής µεγέ-
θυνσης χωρίς ενδογενή δυναµική. Το
γεγονός αυτό θέτει την Ελλάδα σε µια
δυναµική απόκλισης από τα υπόλοιπα
κράτη-µέλη της Ευρωζώνης τα οποία
για πρώτη φορά µετά την κρίση του
2007-2008 καταγράφουν ικανοποιη-
τικούς ρυθµούς οικονοµικής µεγέθυν-
σης. 

Η ελληνική οικονοµία έχει πλέον
εξέλθει από το καθεστώς υψηλών δη-
µοσιονοµικών ανισορροπιών, αλλά µε
µη βιώσιµο και µη διατηρήσιµο τρόπο.
Τα διαθέσιµα στοιχεία δείχνουν ότι από
το 2014 καταγράφεται µια αλλαγή του
µείγµατος της δηµοσιονοµικής προ-
σαρµογής µε το µεγαλύτερο µέρος
αυτής να προέρχεται πλέον από το
σκέλος των εσόδων. Αξιοσηµείωτο

είναι ότι την περίοδο 2014-2016 η
βελτίωση των δηµόσιων εσόδων στη-
ρίχτηκε κατά κύριο λόγο στην αύξηση
των έµµεσων φόρων. Σηµειώνεται ότι
το διάστηµα Ιανουάριος-∆εκέµβριος
2017 οι έµµεσοι φόροι αντιστοιχούσαν
στο 56,6% των φορολογικών εσόδων
του κράτους, έναντι 54% το 2016.

H χώρα εξακολουθεί 
να βρίσκεται σε καθεστώς µη
διατηρήσιµης δηµοσιονοµικής
προσαρµογής, δεδοµένης της

αβέβαιης δυναµικής 
της µεγέθυνσης και της πτώσης

του διαθέσιµου εισοδήµατος 
των νοικοκυριών.

Η κατανάλωση εξακολουθεί να
αποτελεί τον βασικό προσδιοριστικό
παράγοντα της εγχώριας οικονοµικής
δραστηριότητας. 

Το γ’ τρίµηνο του 2017 η κατανά-
λωση παρέµεινε στάσιµη, κυµαινόµενη
όµως σε επίπεδο υψηλότερο του δια-
θέσιµου εισοδήµατος. Η αρνητική δια-
φορά µεταξύ διαθέσιµου εισοδήµατος

και κατανάλωσης, η οποία διατηρείται
από το 2012 και ύστερα, οφείλεται
τόσο στην εκτεταµένη φοροδιαφυγή
όσο και στη χρήση συσσωρευµένων
πόρων για τη χρηµατοδότηση της κα-
τανάλωσης. Το γεγονός αυτό, σε συν-
δυασµό µε την επίτευξη υψηλών
δηµοσιονοµικών στόχων, υποδαυλίζει
τη δυναµική της κατανάλωσης και τη
χρηµατοοικονοµική ευστάθεια των νοι-
κοκυριών αλλά και του τραπεζικού συ-
στήµατος. 

Με βάση τα τελευταία στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ, οι άνεργοι κατά το
γ’ τρίµηνο του 2017 ανήλθαν σε
970 χιλιάδες άτοµα (20,2% του

εργατικού δυναµικού), έναντι
1.092.589 ανέργων 

(22,6% του εργατικού
δυναµικού) το αντίστοιχο 

τρίµηνο του προηγούµενου
έτους. 

Τα στοιχεία αυτά δείχνουν µια
τάση αποκλιµάκωσης της ανεργίας.
Είναι σηµαντικό να τονίσουµε ότι χρη-
σιµοποιώντας εναλλακτικούς δείκτες
για την ανεργία, οι οποίοι λαµβάνουν
υπόψη τους την ύπαρξη της υποαπα-
σχόλησης, των αποθαρρηµένων ανέρ-
γων και του εν δυνάµει πρόσθετου
εργατικού δυναµικού, το ποσοστό
ανεργίας εµφανίζεται υψηλότερο κατά
7 ποσοστιαίες µονάδες (27,5%) από
το επίσηµο ποσοστό ανεργίας. Το πο-
σοστό ανεργίας εµφανίζεται σηµαντικά
υψηλότερο στις γυναίκες και στους
νέους ακόµα και σ’ αυτούς µε υψηλή
ειδίκευση, καθώς και στις περιφέρειες
της Βόρειας και της ∆υτικής Ελλάδας,
ενώ οι µακροχρόνια άνεργοι ξεπερ-
νούν το 70% του συνόλου των ανέρ-
γων. 

Η ΓΩΝΙΑ ΤΩΝ ΜΙΣΘΩΤΩΝ ΤΕΧΝΙΚΩΝ

Προβληµατική η κατάσταση της Ελληνικής Οικονοµίας 
και της Αγοράς Εργασίας. 
Αναγκαία η Εθνική ΣΣΕ στον Τεχνικό Κλάδο.

ΟΣΕΤΕΕ/ΣΤΥΕ

Ανδρέας Στοϊµενίδης
Πρόεδρος ΟΣΕΤΕΕ/ΣΤΥΕ

Μέλος Αντιπροσωπείας ΤΕΕ



Η εξέλιξη των µισθών κατά το
2017 εµφανίζει σταθεροποίηση στα
χαµηλά επίπεδα τα οποία έχουν δια-
µορφωθεί. Στον ιδιωτικό τοµέα έχει αυ-
ξηθεί σηµαντικά το ποσοστό των
χαµηλόµισθων εργαζοµένων µε καθα-
ρές µηνιαίες αποδοχές κάτω των 700
ευρώ, το οποίο ανέρχεται σε 37,4% το
2017 (από 13,1% το 2009), ενώ µει-
ώνεται κατά 4 περίπου ποσοστιαίες µο-
νάδες το ποσοστό για αποδοχές
µεταξύ 700-899 ευρώ (23,5% το
2017 από 27,3% το 2009). 

Παράλληλα, έχει µειωθεί δρα-
στικά, κατά το ήµισυ περίπου, το ποσο-
στό των εργαζοµένων µε καθαρές
µηνιαίες αποδοχές µεταξύ 900-1.300
ευρώ, το οποίο ανέρχεται σε 16,8% το
2017 (από 35,7% το 2009). Όσον
αφορά τις Συλλογικές Συµβάσεις Ερ-
γασίας (ΣΣΕ), το 2017 οι εθνικές ή το-
πικές κλαδικές ΣΣΕ εξακολουθούν να
είναι εξαιρετικά ολιγάριθµες, ενώ για
όγδοη χρονιά οι επιχειρησιακές ΣΣΕ

υπερτερούν συντριπτικά. Με βάση τα
στοιχεία του Υπουργείου Εργασίας το
2017 υπογράφτηκαν µόνο 15 κλαδι-
κές /οµοιοεπαγγελµατικές συλλογικές
συµβάσεις, δηλαδή στα ίδια περίπου
επίπεδα µε τα προηγούµενα έτη. Αντί-
θετα, ο αριθµός των επιχειρησιακών
ΣΣΕ ανέρχεται σε 244, αντιπροσωπεύ-
οντας το 92% του συνόλου των ΣΣΕ.

Την ίδια στιγµή οι προσλήψεις µε
πλήρη απασχόληση υποχωρούν στα-
θερά, αφού µειώνεται η ποσοστιαία
αναλογία τους από 79% το 2009 σε
45% το 2017, ενώ η ποσοστιαία ανα-
λογία των νέων προσλήψεων µε ευέ-
λικτες µορφές απασχόλησης υπερ-
διπλασιάζεται. Ενώ το 2009 οι προ-
σλήψεις µε ευέλικτες µορφές εργασίας
αντιστοιχούσαν στο 21% του συνόλου
των προσλήψεων, το 2017 αντιστοι-
χούν στο 54,9%. 

Η περίοδος 2009-2016 συνο-
δεύτηκε από ιδιαίτερα αρνητικές κοι-
νωνικές επιπτώ σεις, όπως εκφράζονται

από τους σχετικούς δείκτες φτώχειας
και ανισότητας. Η εξέλιξη των εν λόγω
δεικτών εµφανίζεται να ακολουθεί την
υφεσιακή δυναµική που προέκυψε
στην ελληνική οικονοµία κατά την πε-
ρίοδο εφαρµογής των πολιτικών λιτό-
τητας, καθώς οι αρνητικές τους
επιδόσεις προσεγγίζουν το µέγιστο επί-
πεδο κατά την περίοδο 2013-2014,
για να σταθεροποιηθούν τα επόµενα
χρόνια. 

Οι εργαζόµενοι θεωρούµε 
ότι οι κοινωνικοί εταίροι του

κλάδου µας, µέσα σε ένα 
περιβάλλον διαλόγου και 

κατανόησης  οφείλουµε να 
υψώσουµε ένα δίχτυ προστασίας

για τους συντελεστές 
του τεχνικού έργου στη χώρα
µας και να προχωρήσουµε στη

σύναψη νέας Εθνικής Κλαδικής
Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας.

Ας το κάνουµε.

Η ΓΩΝΙΑ     ΤΩΝ ΜΙΣΘΩΤΩΝ ΤΕΧΝΙΚΩΝ



Κι όµως υπάρχει ένα
θέµα στο οποίο συµ-

φωνούν όλα τα ελληνικά
κόµµατα. ∆εν είναι κάποιο
από τα ονοµαζόµενα
«εθνικά θέµατα», αν και
σοβαρότερο από αρκετά εξ
αυτών. Είναι η εκτίµηση ότι
η Ελλάδα δεν µπορεί να
βγει από την οικονοµική
κρίση χωρίς ανάπτυξη.
Εκτίµηση στην οποία συµ-
φωνούν όλοι οι επιστηµο-
νικοί και άλλοι κοινωνικοί
φορείς, αλλά και οι δανει-
στές της χώρας.

Υπάρχει όµως ένα σοβαρό 
ερώτηµα. Μπορεί η χώρα
να έχει ανάπτυξη χωρίς τις
αναγκαίες δηµόσιες υποδο-
µές;

Το πρώτο µεγάλο θύµα της πολι-
τικής που εφαρµόστηκε για να αντιµε-
τωπιστεί η οικονοµική κρίση ήσαν οι
δηµόσιες επενδύσεις, όπως συνέβαινε
πάντα σε ανάλογες, µικρότερης κατά
κανόνα έντασης, οικονοµικές δυσκο-
λίες του ελληνικού κράτους. Οι δηµό-
σιες επενδύσεις συρρικνώθηκαν και
περιορίστηκαν ουσιαστικά στις ανάγκες
κάποιων συγχρηµατοδοτούµενων
έργων που ήσαν σε εξέλιξη.

Σήµερα όλοι µιλούν για ανάπτυξη.
Μπορεί όµως µια χώρα να αναπτυχθεί
χωρίς τις αναγκαίες υποδοµές; Όχι µά-
λιστα µια οποιαδήποτε χώρα. Η Ελ-
λάδα µε τους µεγάλους ορεινούς
όγκους και τους πάνω από 13.000 οι-
κισµούς από τους οποίους 830 χαρα-

κτηρισµένοι παραδοσιακοί. Η Ελλάδα
µε τα πάνω από 6.000 νησιά και βρα-
χονησίδες από τα οποία 117 κατοι-
κούµενα. Η Ελλάδα που εξαιτίας των
προηγούµενων έχει ιδιαίτερα µεγάλες
για το µέγεθος τις ανάγκες υποδοµών.

Την τελευταία εικοσαετία έγιναν
στην Ελλάδα σηµαντικά έργα υποδο-
µών. Στην Αττική, µε αφορµή και τους
Ολυµπιακούς Αγώνες, κατασκευάστη-
καν το νέο αεροδρόµιο, η Αττική Οδός,
το Μετρό, το Τραµ κ.α. 

Κατασκευάστηκαν σύγχρονοι αυ-
τοκινητόδροµοι και η γέφυρα Ρίου –
Αντιρρίου. Έγιναν επίσης σηµαντικά βή-
µατα στους τοµείς της ενέργειας και
των τηλεπικοινωνιών.

Όµως οι ανάγκες για υπο-
δοµές φθάνουν µέχρι το
τελευταίο χωριό, µέχρι το
µικρότερο νησί. Ιδιαίτερα
γιατί µπορούν και αυτά να
συµβάλουν στην τουριστική
ανάπτυξη που θέλουµε να
αποτελεί τη “βαριά” βιοµη-
χανία µας. Κάτι που δεν
µπορεί να γίνει βέβαια µε
µια χώρα γεµάτη χωµατε-
ρές, µε πανέµορφα νησιά,
σε ελάχιστα από τα οποία
µπορούν να “δέσουν” σύγ-
χρονα κρουαζιερόπλοια. 

Η σηµερινή οικονοµική πραγµατι-
κότητα θέλει σηµαντικούς τοµείς των
αναγκαίων υποδοµών µιας χώρας, ιδι-
αίτερα στους τοµείς της ενέργειας και
των τηλεπικοινωνιών, αλλά και στα µε-
γάλα συγκοινωνιακά και άλλα τεχνικά
έργα, να στηρίζονται σχεδόν σε ιδιωτι-
κές επενδύσεις. Για πολλά επίσης έργα
οι Συµπράξεις ∆ηµόσιου και Ιδιωτικού
Τοµέα (Σ∆ΙΤ) αποτελούν το καταλλη-
λότερο, τουλάχιστον στην παρούσα

φάση, εργαλείο χρηµατοδότησης και
εκτέλεσης.

Όµως οι παραπάνω τρόποι χρη-
µατοδότησης και υλοποίησης των υπο-
δοµών µιας χώρας δεν αρκούν. Ο
πολύ µεγάλος αριθµός έργων δηµι-
ουργίας υποδοµών παραµένει ευθύνη
του δηµόσιου όλων των βαθµίδων. Τα
περισσότερα έργα δεν έχουν άµεσα
ανταποδοτικό χαρακτήρα, ώστε να
προσελκύσουν ιδιωτικά κεφάλαια. Ιδι-
αίτερα όταν είναι τοπικής ή περιφερεια-
κής σηµασίας και δε µπορούν να
συναθροισθούν µε οµοειδή έργα
άλλων περιοχών. 

Τα προηγούµενα ισχύουν κατά
µείζονα λόγο για την Ελλάδα. Πρώτα
γιατί η χώρα έχει τη γεωµορφολογία και
τη διάσπαση του αστικού ιστού που
ήδη αναφέρθηκε. Και έπειτα γιατί η
χώρα προσπαθεί να βγει από µια βα-
θειά οικονοµική κρίση και η προσέλ-
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Ανάπτυξη χωρίς ∆ηµόσιες Υποδοµές;

ΣΜΕ

Η ΓΩΝΙΑ ΤΩΝ ΜΕΛΕΤΗΤΩΝ

Αθανάσιος Πρέσβελος
Πρόεδρος ΣΜΕ



κυση ιδιωτικών κεφαλαίων µόνο εύ-
κολη δεν είναι. Εξάλλου οι δηµόσιες
επενδύσεις για κατασκευή έργων θεω-
ρούνται, σωστά πιστεύω, από µόνες
τους το σοβαρότερο ίσως εργαλείο
εξόδου από τις περισσότερες περιπτώ-
σεις οικονοµικών κρίσεων χωρών. 

Αν τα παραπάνω ισχύουν για την
κατασκευή δηµόσιων έργων, για την
εκπόνηση µελετών δηµόσιων έργων
ισχύουν στο πολλαπλάσιο. Είναι γνω-
στό ότι στο παρελθόν η χώρα βρέθηκε
πολλές φορές µε µεγάλες δυνατότητες
χρηµατοδότησης δηµόσιων έργων,
κύρια από ευρωπαϊκά προγράµµατα,
αλλά για έργα που κρίνονταν απόλυτα
αναγκαία δεν υπήρχαν µελέτες, ούτε
καν σε πρώιµο στάδιο για να θεωρη-
θούν τα έργα “ώριµα” για ένταξη σε
πρόγραµµα χρηµατοδότησης. 

Έτσι πολύτιµοι πόροι σπαταλήθη-
καν σε αντιπαραγωγικές δαπάνες, οδη-
γώντας µαζί και µε άλλους παράγοντες
τη χώρα στη µεγαλύτερη ίσως οικονο-
µική κρίση της ιστορίας της. 

Η εκπόνηση τεχνικών
µελετών είναι φυσικά ανα-
γκαία προϋπόθεση για την
κατασκευή έργων υποδο-

µών. 

Ακόµα και για έργα που θα εκπο-
νηθούν µε ιδιωτικά κεφάλαια είναι απα-
ραίτητη η εκπόνηση πρώιµων σταδίων
των µελετών. Αλλιώς τα έργα θα “ξε-
κινούν” µετά από µακροχρόνιες διαδι-
κασίες ανάθεσης, αλλά θα
σκοντάφτουν στην αρχαιολογία, στο
δασαρχείο, στις προστατευόµενες πε-
ριοχές, στις απαλλοτριώσεις. ∆υστυ-
χώς, όπως όλες τις δηµόσιες
επενδύσεις, έτσι και οι επενδύσεις σε
εκπόνηση µελετών αποτέλεσαν θύµα
του τρόπου αντιµετώπισης της οικονο-
µικής κρίσης. ∆εν υπήρξε οποιοδήποτε
πρόγραµµα µελετών την τελευταία
οκταετία,33 µε εξαίρεση µια σειρά µε-
λετών βελτίωσης της οδικής ασφά-
λειας και τα προγράµµατα µελετών
σύνταξης Εθνικού Κτηµατολογίου που

χρηµατοδοτούνται από τα τέλη που κα-
ταβάλλουν οι ιδιοκτήτες. Είναι λοιπόν
απορίας άξιο πως σχεδιάζεται η έξοδος
από τα µνηµόνια και η ανάπτυξη. 

Χωρίς δηµόσια έργα;
Μόνο µε έργα που ενδια-

φέρουν τους ιδιώτες επεν-
δυτές; Και θα έλθει έτσι η

“δίκαιη” ανάπτυξη; 

Με έργα που θα γίνουν σε επιλεγ-
µένες περιοχές για γρήγορη απόδοση
των επενδύσεων; Θα αφορούν αυτά
όλους τους κατοίκους αυτής της
χώρας; Οι φορείς των µηχανικών φω-
νάζουν για την ανάγκη δηµόσιων επεν-
δύσεων εδώ και χρόνια. ∆ε ξέρω αν
µπορούν να κάνουν κάτι παραπάνω.
Αυτοί που πρέπει, έστω και αργά, να
αντιληφθούν ότι δεν υπάρχει ανάπτυξη
χωρίς δηµόσιες υποδοµές είναι όσοι
σχεδιάζουν τα επόµενα βήµατα της
χώρας και το νέο αναπτυξιακό µο-
ντέλο.

Η ΓΩΝΙΑ     ΤΩΝ ΜΕΛΕΤΗΤΩΝ
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Το άρθρο 75 του ν. 4412/2016
ορίζει την τεχνική και επαγγελ-

µατική ικανότητα ως ένα από τα κρι-
τήρια επιλογής αναδόχου κατά την
ανάθεση δηµόσιας σύµβασης, το
οποίο µπορούν να επιβάλλουν οι ανα-
θέτουσες Αρχές στους οικονοµικούς
φορείς ως απαίτηση συµµετοχής
στον διαγωνισµό, περιορίζοντας,
ωστόσο, τις όποιες απαιτήσεις στις
απαραίτητες για τη διασφάλιση της τε-
χνικά και επιστηµονικά ορθής εκτέλε-
σης της σύµβασης. Ο νόµος
επισηµαίνει ότι όλες οι τιθέµενες
απαιτήσεις σχετίζονται και είναι
ανάλογες µε το αντικείµενο της
σύµβασης.

Η ΕΑΑ∆ΗΣΥ µε την Κατευθυντή-
ρια Οδηγία 13/2015 ερµηνεύει την
εθνική και ενωσιακή νοµοθεσίας σχε-
τικά µε τα κριτήρια ποιοτικής επιλογής
για την ανάθεση δηµοσίων συµβά-
σεων, µεταξύ των οποίων και η τεχνική
και επαγγελµατική ικανότητα. Σύµφωνα
µε την Οδηγία, η Αρχή της Αναλογικό-
τητας επιβάλλει «οι ελάχιστες απαιτή-
σεις και τα ζητούµενα δικαιολογητικά
να µην υπερβαίνουν τις πραγµατικές
ανάγκες της υπό ανάθεση σύµβασης».
Επίσης «το κατώτατο όριο που θα κα-
θοριστεί πρέπει να είναι προσαρµο-
σµένο στη σηµασία της οικείας
σύµβασης υπό την έννοα ότι πρέπει να
αποτελεί µία αντικειµενική ένδειξη ως
προς την ύπαρξη τεχνικής και επαγγελ-
µατικής ικανότητας για την καλή εκτέ-
λεση της σύµβασης χωρίς ωστόσο να
βαίνει πέραν αυτού που είναι αναγκαίο
προς τον σκοπό αυτό.».

Το κριτήριο τεχνικής και επαγγελ-
µατικής ικανότητας σπάνια χρησιµοποι-
είται στις δηµόσιες συµβάσεις έργων,
σε αντίθεση µε τις συµβάσεις µελετών

και παροχής τεχνικών και λοιπών συ-
ναφών επιστηµονικών υπηρεσιών
(εφεξής «τεχνικών υπηρεσιών»), στις
οποίες εφαρµόζεται σχεδόν πάντα, ως
«παλιός γνώριµος» των αναθετουσών
Αρχών, αφού είχε πρωτοεισαχθεί µε
τον ν. 3316/2005.

Η κατάχρηση του κριτηρίου
της τεχνικής και επαγγελµατικής
ικανότητας από τις αναθέτουσες
Αρχές, ήταν ένα από τα προβλήµατα
του ν.3316/2005, χωρίς να έχει πάρει
τις διαστάσεις που έχει σήµερα, µετά
την εφαρµογή του ν. 4412 / 2016. Η
κατάργηση των απευθείας αναθέσεων
από ΟΤΑ, µε την εισαγωγή της κλήρω-
σης, και τα τεράστια ποσοστά εκπτώ-
σεων κάνουν ιδιαίτερα δύσκολη την
καθοδήγηση του αποτελέσµατος του
διαγωνισµού. 

Έτσι, παρεκκλίνοντας από τη νο-
µοθεσία, γίνεται κατάχρηση των απαι-
τήσεων τεχνικής και επαγγελµατικής
ικανότητας, και µεγάλος αριθµός δια-
κηρύξεων δηµοσίων συµβάσεων µε-
λετών και τεχνικών υπηρεσιών
περιλαµβάνει απαιτήσεις που «φωτο-
γραφίζουν» τον ανάδοχο, συχνά µε
ακραία προσδιορισµένες περιγραφές,
όπως «εκπόνηση µελέτης οδοποιίας
σε νησί» ή «εκπόνηση Προωθηµένης
Μελέτης Αναγνώρισης αναβάθµισης
του ΒΟΑΚ σε αυτοκινητόδροµο σε
κλίµακα 1:2.000, σε ένα ή περισσό-
τερα τµήµατα, µήκους τουλάχιστον
10 χλµ.».

Η κατάχρηση του κριτηρίου της
τεχνικής και επαγγελµατικής ικανότη-
τας αποτελεί κατάφωρη παραβίαση
των Αρχών της διαφάνειας, του υγιούς
ανταγωνισµού και της ισότητας µεταξύ
των οικονοµικών φορέων, και ευθεία
παραβίαση του ν. 4412/2016.

Πέραν του γεγονότος ότι δεν επι-
τρέπεται από τη νοµοθεσία η χρησιµο-
ποίηση «φωτογραφικών διατάξεων»,
είναι σαφές ότι η δυνατότητα συµµετο-
χής περισσότερων µελετητικών σχηµά-
των αποβαίνει υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος. Στο σηµείο αυτό πρέπει
να γίνει αναφορά και στη ευθύνη των
µελετητών, που συµµετέχουν στις
διαδικασίες που περιγράφηκαν παρα-
πάνω σχετικά µε την κατάχρηση του
κριτηρίου τεχνικής και επαγγελµατικής
ικανότητας, σε συνεργασία µε τις Υπη-
ρεσίες των αναθετουσών Αρχών.

ΠΡΟΤΑΣΗ
Η γενικόλογη διατύπωση του

νόµου σχετικά µε την επιλογή του
ελάχιστου απαιτούµενου επιπέδου
ικανοτήτων για την εκπόνηση του
αντικειµένου µιας σύµβασης δίνει
τη δυνατότητα στις αναθέτουσες
Αρχές να αυθαιρετούν µη σεβό-
µενες το πνεύµα του νοµοθέτη. 

Έτσι, αρκετά από τα θεωρούµενα
«κακά» παραδείγµατα εφαρµογής του
κριτηρίου δεν αντιτίθενται στις ισχύου-
σες διατάξεις. Ωστόσο, πρέπει να τε-
θούν κανόνες που θα εξειδικεύουν τις
δυνατότητες επιλογής του ελάχιστου
απαιτούµενου επιπέδου ικανοτήτων,
προς όφελος του υγιούς ανταγωνι-
σµού και της ποιότητας εκτέλεσης των
συµβάσεων.

Το ελάχιστο απαιτούµενο επίπεδο
ικανοτήτων για κάθε σύµβαση πρέπει: 

α. να επιλέγεται µε βάση το µέγε-
θος, τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και τις
απαιτήσεις της µελέτης και του έργου,
δηλαδή να µην υπερβαίνει τις
πραγµατικές ανάγκες της υπό
ανάθεση σύµβασης, και

β. να προσδιορίζεται έτσι που να

ΤΕΧΝΙΚΗ ΚΑΙ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ ΙΚΑΝΟΤΗΤΑ:
Βέλτιστη επιλογή αναδόχου δηµόσιας σύµβασης ή 
καθοδήγηση του αποτελέσµατος του διαγωνισµού;

ΣΜΕ∆ΕΚΕΜ
ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΜΕΛΕΤΗΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΡΓΩΝ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ

Η ΓΩΝΙΑ ΤΩΝ ΜΕΛΕΤΗΤΩΝ



αποφεύγονται οι άµεσες ή έµµεσες
διακρίσεις και να µην περιορίζεται δυ-
σανάλογα η συµµετοχή οικονοµικών
φορέων που µπορούν να αποτελέσουν
αποδοτικούς και αποτελεσµατικούς
αναδόχους. Ο ΣΜΕ∆ΕΚΕΜ ανέθεσε
σε Οµάδα Εργασίας τη διατύπωση
γενικών προτάσεων, που αφορούν
στην εφαρµογή της νοµοθεσίας, και ει-
δικών οδηγιών για την επιλογή του
ελάχιστου απαιτούµενου επίπεδου τε-
χνικής και επαγγελµατικής ικανότητας,
κατά κατηγορία µελέτης.

Στις γενικές προτάσεις περιλαµ-
βάνεται η απαίτηση σύµφωνης γνώµης
του Τεχνικού Συµβουλίου της Γ.Γ. Υπο-
δοµών για τις συµβάσεις άνω των
ορίων ή της Περιφέρειας της έδρας της
οικείας Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης για
συµβάσεις κάτω των ορίων. Επίσης,
προτείνεται να µην επιτρέπεται απαί-
τηση τεχνικής και επαγγελµατικής ικα-
νότητας σε συµβάσεις µε αξία
60.000,00 €, ή µικρότερη ή ίση µε το
άνω όριο της Α’ τάξης πτυχίου της οι-

κείας κατηγορίας µελέτης. 
Αν σύµβαση µε αξία 60.000,00 €

ή του άνω ορίου της Α’ τάξης πτυχίου
αφορά σε ειδικό αντικείµενο µε ιδι-
αίτερες απαιτήσεις, µπορεί να εφαρ-
µόζεται η διάταξη του άρθρου 77 παρ.
2β του ν. 4412/2016. Η Οµάδα Ερ-
γασίας διαµόρφωσε, κατά κατηγορία
και υποκατηγορία µελέτης, προτάσεις
ελάχιστου επιπέδου ικανοτήτων
που µπορεί να ζητά η αναθέτουσα
Αρχή, χωρίς να παραβιάζει τις Αρχές
της αναλογικότητας και της ίσης
µεταχείρισης των οικονοµικών
φορέων. 

Οι απαιτήσεις πρέπει να περιγρά-
φονται µε σαφήνεια στη διακήρυξη. Για
ορισµένες κατηγορίες ή υποκατηγορίες
µελετών µε απλό ή σύνηθες αντικεί-
µενο προτείνεται, περιοριστικά και
όχι ενδεικτικά, να µην επιτρέπεται
απαίτηση τεχνικής και επαγγελµατικής
ικανότητας. Για τις υπόλοιπες περιπτώ-
σεις δεν επιτρέπεται να ζητούνται πε-
ρισσότερες της µιας συµβάσεις, εκτός

εάν πρόκειται για ανάθεση διαφορετι-
κών υποκατηγοριών µελετών της ίδιας
κατηγορίας. Για κάθε κατηγορία και
υποκατηγορία µελέτης προτείνεται
«δείκτης» που προσδιορίζει το µέγε-
θος του φυσικού αντικειµένου της σύµ-
βασης, και ο γενικός κανόνας ότι η
απαιτούµενη τεχνική και επαγγελ-
µατική ικανότητα δεν µπορεί να
υπερβαίνει το 30% του µεγέθους
του δείκτη του υπό ανάθεση φυσικού
αντικειµένου. Για όσες υποκατηγορίες
µελετών δεν χωρεί απαίτηση συ-
γκεκριµένου µεγέθους φυσικού
αντικειµένου, θα ζητείται «µία µε-
λέτη παρόµοιας φύσης».

Η πρόταση του ΣΜΕ∆ΕΚΕΜ έχει
σταλεί στον Υπουργό Υποδοµών του
οποίου αναµένεται θετική ανταπό-
κριση.

Ολοκληρωµένη η πρόταση της
οµάδας εργασίας είναι αναρτη-

µένη στην ιστοσελίδα του Συλλό-
γου www.smedekem.gr.

Η ΓΩΝΙΑ     ΤΩΝ ΜΕΛΕΤΗΤΩΝ
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Η ΓΩΝΙΑ ΤΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ

ΣΥΝ∆ΕΣΜΟΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ ΙΚΡΙΩΜΑΤΩΝ ΕΛΛΑ∆ΟΣ 
Αγ. ∆ηµητρίου 3, Τ.Κ. 144 52 - Μεταµόρφωση Τηλ. 210 2828992    Fax. 210 2828982 
Email: info@sepie.gr    Site: www.sepie.gr 

O Σύνδεσµος Επαγγελµατιών Ικριωµάτων Ελλάδος (Σ.ΕΠ.Ι.Ε.), λειτουργεί
υπό τη νοµική µορφή του σωµατείου – πρωτοβάθµιας επαγγελµατικής
οργάνωσης του ν. 1712/1987 και ιδρύθηκε το έτος 2011, από
επαγγελµατίες που εκπροσωπούν ελληνικές εταιρείες και επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στον κλάδο της παραγωγής, εγκατάστασης και
εισαγωγής ικριωµάτων. Αποτελεί δε, τον µοναδικό θεσµικό επαγγελµατικό
φορέα εκπροσώπησής τους. Σκοπός του Συνδέσµου, µεταξύ άλλων, όπως
αυτός αποτυπώνεται στο καταστατικό του.



Η µέριµνα για τη βελτίωση και διασφά-
λιση επιβίωσης και ανάπτυξης του κλά-
δου των επαγγελµατιών ικριωµάτων,  

Η διαµόρφωση και προώθηση υγιούς
πλαισίου αγοράς στον κλάδο, 

Η καταπολέµηση, αποτροπή και, ει δυ-
νατόν, η εξάλειψη των παραβατικών
φαινοµένων στον επαγγελµατικό
κλάδο της παραγωγής – εγκατάστασης
– εισαγωγής ικριωµάτων, είτε αυτά
αναφέρονται στα παραγόµενα και δια-
κινούµενα από τον κλάδο προϊόντα,
είτε στις υπηρεσίες εγκατάστασης των
προϊόντων αυτών,

Η συστηµατική µελέτη των προβληµά-
των του κλάδου για την προσφορότερη
συλλογική διεκδίκηση και επίλυση
αυτών,

Η ανάπτυξη και προαγωγή της συνερ-
γασίας, συναδελφικότητας και αλλη-
λεγγύης µεταξύ των µελών του,

Η συγκέντρωση, καταγραφή και κωδι-
κοποίηση των διατάξεων που διέπουν
τη σύννοµη άσκηση του επαγγέλµατος,
η επεξεργασία, διαµόρφωση, εφαρ-
µογή και επίβλεψη τήρησης ενός
ορθού και κοινά αποδεκτού κώδικα
επαγγελµατικής τέχνης και τεχνικής,  

Η δηµιουργία, κατοχύρωση και προώ-

θηση της χρήσης νέων προτύπων, τε-
χνικών, µεθόδων και πρακτικών που
αφορούν τον κλάδο, µε σκοπό την
προαγωγή της τέχνης και της ασφά-
λειας τόσο των επαγγελµατιών και των
εργαζοµένων στον κλάδο όσο και των
τρίτων.

Η προµήθεια, ενοικίαση και εγκατά-
σταση ενός προσωρινού χώρου εργα-
σίας σε ύψος, είναι µια ειδικότητα για
την οποία ο χρήστης, ο εργοδότης και
ο νοµοθέτης θέτουν υψηλές απαιτή-
σεις. Οι διαφορετικές επαγγελµατικές
οµάδες που εργάζονται καθηµερινά σε
µια σκαλωσιά, θα πρέπει να µπορούν
να εµπιστευτούν την ποιότητα και την
ασφάλεια που αυτή τους παρέχει. Γι'
αυτό και όλοι οι επαγγελµατίες που
σχετίζονται µε τον κλάδο της οικοδο-
µής, θα πρέπει να φροντίζουν ώστε τα
ικριώµατα που θα τους εξυπηρετήσουν
στο έργο τους να τηρούν τα πρότυπα
ποιότητας και τους κανονισµούς ασφα-
λείας.

Στα πλαίσια της προσπάθειας αυτής,
προτάσσοντας πάντοτε τα ποιοτικά κρι-
τήρια της ασφάλειας, ο Σ.ΕΠ.Ι.Ε. έχει
ζητήσει από τα µέλη του, πρώτα
αυτά και εις ένδειξη έµπρακτου
καλού παραδείγµατος, να εφαρ-
µόζουν, τις διατάξεις της ισχύου-
σας νοµοθεσίας, τα πρότυπα που
χρησιµοποιούνται για την πιστο-
ποίηση των υλικών τους και τις

όποιες πρόσθετες απαιτήσεις πι-
θανόν επιβάλλουν οι πελάτες τους,
προς την κατεύθυνση της βελτίωσης
τόσο της ποιότητας των υλικών τους
όσο και των προσφεροµένων τελικών
υπηρεσιών τους.

Στην ιστοσελίδα µας
(www.sepie.gr), θα βρείτε το
έντυπο "Ελάχιστες απαιτήσεις

για την ορθή τοποθέτηση 
ικριωµάτων", 

που δηµιούργησε 
ο Σύνδεσµος προς 

διευκόλυνσή σας, στο οποίο
επισηµαίνονται τα βασικά 

στοιχεία που πρέπει
να έχει µια σωστά 

τοποθετηµένη σκαλωσιά. 

Επιπλέον στην ιστοσελίδα µας θα
βρείτε πληροφορίες αναφορικά µε τη
νοµοθεσία και τις προδιαγραφές των
ικριωµάτων και φυσικά τα νέα του
Σ.ΕΠ.Ι.Ε. Σας ευχαριστούµε για τον
χρόνο που διαθέσατε για την ανά-
γνωση του παρόντος. 

Ο Σύνδεσµός µας παραµένει 
στη διάθεση κάθε συναδέλφου 

ή ενδιαφερόµενου για 
οποιαδήποτε απορία ή 

ερώτηµά του.

Με εκτίµηση

Κουντούρης Βενιαµίν
Πρόεδρος του ∆.Σ.

Η ΓΩΝΙΑ     ΤΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ
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Τα τελευταία χρόνια πραγ-
µατοποιούνται σηµαντικές
αλλαγές στις Μητροπόλεις.
Πλέον, ο πληθυσµός τους
είναι µεγαλύτερος από τους
κατοίκους της υπαίθρου σε
παγκόσµιο επίπεδο, µε απο-
τέλεσµα τη συνεχή διό-
γκωση των πόλεων.
Παράλληλα, η αλλαγή του κλίµατος
προκαλεί όλο και πιο συχνά ακραία
καιρικά φαινόµενα όπως οι υπερβο-
λικά υψηλές θερµοκρασίες, καθώς και
οι αιφνίδιες βροχοπτώσεις µε ιδιαίτερα
καταστροφικές συνέπειες. Τα φαινό-
µενα αυτά πλήττουν κυρίως τις πιο πυ-
κνοκατοικηµένες περιοχές λόγω του
φαινοµένου της θερµικής νησίδας. 

Βελτιώνεται;
Όπως είναι γνωστό η φύτευση µετριά-

ζει τις έντονες θερµοκρασίες που ανα-
πτύσσονται και ταυτόχρονα συµβάλλει
στην ήπια ροή του βρόχινου νερού. Το
έδαφός αυξάνει την διήθηση και ως εκ
τούτου πολλές πόλεις που έχουν πλη-
γεί από πληµµύρες, αναπτύσσουν γιγα-
ντιαία προγράµµατα φυτεύσεων και
διάρρηξης των σκληρών υλικών, ώστε
το φυσικό έδαφος να αυξήσει την
απορρόφηση του νερού. Τα φυτά συµ-
βάλουν επίσης στην συγκράτηση των
ρύπων ιδιαίτερα της σκόνης (αιωρού-
µενα σωµατίδια – fine dust), συµβά-
λουν στην βιοποικιλότητα, παράγουν
οξυγόνο δεσµεύοντας CO2, ηχοµονώ-
νουν και δροσίζουν την πόλη. Το ερώ-
τηµα είναι πως θα εισάγουµε το
πράσινο στην πόλη, δεδοµένου
ότι η Αθήνα έχει στενούς δρό-
µους, κατειληµµένους συνήθως
από οχήµατα, µε µικρά πεζοδρό-
µια και τσιµέντο παντού.
Λύσεις υπάρχουν µέσα από τις υφιστά-
µενες δοµές όπως φυτεύσεις στους

αδόµητους χώρους, δέσµευση ελάχι-
στου χώρου στάθµευσης για δηµιουρ-
γία δεντροστοιχιών προκειµένου να
αυξηθεί η σκίαση, ώστε να περιοριστεί
η χρήση κλιµατισµού στις οικίες και συ-
νεπώς να µειωθεί η ενεργειακή και
θερµοκρασιακή επιβάρυνση της
πόλης. Επιπλέον, ακόµα και στις πολυ-
κατοικίες, µας δίνετε η ευκαιρία µέσα
από την τεχνολογία των φυτεµένων
δωµάτων να δηµιουργήσουµε κήπους,
µποστάνια προκειµένου να καλυτερεύ-
σουµε το µικρόκλιµα της πόλης µε τον
οικονοµικότερο τρόπο. 
Οι στέγες, οι οποίες µπορούν να
αποτελούν ως και το 32% της
οριζόντιας επιφάνειας των δοµη-
µένων περιοχών, είναι σηµαντικοί
παράγοντες της κατανάλωσης
ενέργειας και της ανθεκτικότητας
των κτιρίων στο νερό της βροχής
αφού µε φυτοκάλυψη το νερό
βροχής που θα καταλήξει στο δί-
κτυο θα είναι µικρότερο από 50%
και µε σηµαντική καθυστέρηση.
Ένας επιπλέον σηµαντικός παράγοντας
της στοχευµενης φυτοκάλυψης είναι η
υψηλή αισθητική αξία που δηµιουργεί
υπεραξίες για την γειτονιά και τις οικίες
µας.
Αναλυτικότερα µπορεί κανείς να εντο-
πίσει µια σειρά από περιβαλλοντικά
πλεονεκτήµατα, όπως:
- Βελτίωση του κλίµατος: η πράσινη

στέγη βοηθά στη µείωση των εκ-
ποµπών διοξειδίου του άνθρακα.

- Οι κρεµαστοί κήποι συµβάλλουν
στην προστασία της βιοποικιλότη-
τας,δηµιουργώντας µικρο-ενδιαι-
τήµατα στην πόλη

- Κατακράτηση νερού (που µπορεί
να αγγίξει το 70-90%) και έτσι να
ελαφρύνει το φορτίο στο δίκτυο
σε περίπτωση ιδιαίτερα ακραίων
καιρικών φαινοµένων και επανα-
χρησιµοποίηση του βρόχινου
νερού για άρδευση,

- Φιλτράρισµα της σκόνης (10-20%
λιγότερο) και συγκράτηση των
θρεπτικών ουσιών από τον αέρα
και τη βροχή.

- Μείωση των επιπτώσεων στην
περίπτωση των νέων κατασκευών.

- Προστασία από το θόρυβο και
ηχοµόνωση των επιφανειών κο-
ρυφής.

- Θετικά επηρεάζουν το κλίµα εσω-
τερικού χώρου.

Η πράσινη στέγη αποφέρει επίσης ση-
µαντικά οικονοµικά οφέλη απτά
τόσο βραχυπρόθεσµα, όσο και µακρο-
πρόθεσµα, όπως η ανθεκτικότητα
της στεγάνωσης - µέσω της προ-
στασίας από την κακοκαιρία και κύρια
τον ήλιο που δρα καταλυτικά στην γή-
ρανση των υλικών µε αποτέλεσµα την
καλύτερη θερµοµόνωση του κελύ-
φους του κτιρίου και συνεπώς, την
εξοικονόµηση ενέργειας, καθώς
και την αύξηση της αξίας ιδιοκτη-
σίας. Στην αναδιαµόρφωση της
πόλης σηµαντικό ρόλο θα µπο-
ρούσε να παίξει η αξιοποίηση πι-
θανών οικονοµικών κινήτρων
που παρέχονται µέσω του προ-
γράµµατος ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ µε
απώτερο σκοπό τη βελτίωση όχι
µονάχα της ίδιας της πόλης αλλά
εν γένει και της ποιότητας της
ζωής µας.

Η ΓΩΝΙΑ ΤΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΡΑΣΙΝΟΥ

Βελτιώνεται η Αθήνα;

ΠΕΕΓΕΠ 

Φυτεµένο δώµα στο Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος

Τρίκαλα: Οι πράσινες υποδοµές στην
πόλη έχουν αυξήσει σηµαντικότατα την
επισκεψιµότητα µε αποτέλεσµα να γίνει
τουριστικός προορισµός.



wwwwww..ppeesseeddee..ggrr 75

Φυτεµένο δώµα στο Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος

1.  ΑΓΡΙΝΙΟΥ T 26410 27456 F: 2641027420 Πάνου Σούλου 11 301 00 ΑΓΡΙΝΙΟ info@sedeag.gr 

2.  ΑΡΓΟΛΙ∆ΑΣ T 27510-69120 & F:24515 Β. Γεωργίου 8 212 00 ΑΡΓΟΣ 

3.  ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ T & F: 2710-239133 Πλ. Αγ. ∆ηµητρίου 15 221 00 ΤΡΙΠΟΛΗ 

4.  AΡΤΑΣ T: 26810-21027, F: 26605 Γώγου Μπάκολα  & Καραολή 471 00 ΑΡΤΑ an.papab@gmail.com 

5. ΒΟΙΩΤΙΑΣ T: 22610-22382, F: 27685 ∆ηµ. Ανδρεαδάκη 46 321 00 ΛΕΙΒΑ∆ΙΑ 

6. ΓΡΕΒΕΝΩΝ T: 24620-87644, F: 87643 Εργατικής Πρωτοµαγιάς 1 511 00 ΓΡΕΒΕΝΑ 

7. ∆ΡΑΜΑΣ T: 25210-21780, F: 25506 Επίκουρου 2 661 00 ∆ΡΑΜΑ ergolip@gmail.com 

8. ∆. ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ T & F: 24610-39568 Μπουσίου & Εστίας 3 501 00 ΚΟΖΑΝΗ synd-ergdm@ath.forthnet.gr 

9.  ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ T: 22410-26363, F: 36117 Εθν. Μακαρίου 45 851 00 ΡΟ∆ΟΣ galkonstantina@yahoo.gr

10. ΕΒΡΟΥ T: 25510-25141, F: 32298 ∆ικαστηρίων 36 & Kανάρη 681 00 ΑΛΕΞ/ΛΗ sedeevrou@gmail.com

11. ΕΥΒΟΙΑΣ T: 22210-21578, F: 60374 Αντωνίου ∆ούνα 1 341 00 ΧΑΛΚΙ∆Α 

12. ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ T: 22370-22440, F: 80294 Καραϊσκάκη 4 361 00 ΚΑΡΠΕΝΗΣΙ 

13. ΖΑΚΥΝΘΟΥ T: 26950-48163, F: 41463 Φιλιτά 30 291 00 ΖΑΚΥΝΘΟΣ

14. ΗΛΕΙΑΣ T: 26210-24992, F:24993 Μανωλοπούλου 53 271 00 ΠΥΡΓΟΣ info@enerdomi.gr 

15. ΗΜΑΘΙΑΣ T: 23310-21060 F: 21950 Ιεραρχών 1 591 00 ΒΕΡΟΙΑ 

16. ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ T: 2810-222460 F: 281101 Ρούσσου Χούρδου 4 (3ος) 712 01 ΗΡΑΚΛΕΙΟ spedeh@otenet.gr 

17. ΘΕΣ/ΝΙΚΗΣ & Κ. ΜΑΚ/ΝΙΑΣ T: 2310-27723, 277656 F: 230914 Αριστοτέλους 14  546 23 ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ info@spedeth.gr 

18. ΘΡΑΚΗΣ T: 25310-26942, F:29165 Αγχιάλου 1-3-5 691 00 ΚΟΜΟΤΗΝΗ sedethrakis@gmail.com  

19. ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ T: 26510-21482, F: 23678 Ν. Ζέρβα 4-6 453 32 ΙΩΑΝΝΙΝΑ

20. ΚΑΒΑΛΑΣ T: 2510-222827 & F Κασσάνδρου 1 654 03  ΚΑΒΑΛΑ synergk@otenet.gr

21. ΚΑΡ∆ΙΤΣΑΣ T & F: 24410-76947 Καζαµπάκα 4  431 00 ΚΑΡ∆ΙΤΣΑ tee_karditsa@tee.gr 

22. ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ T: 24670-29858 & F Αθ. ∆ιάκου 7 521 00 ΚΑΣΤΟΡΙΑ info@spedekas.gr 

23. ΚΕΡΚΥΡΑΣ T: 26610-40986, F: 25180 Ταγµ.Καψάλη 22 491 00 ΚΑΡΤΕΡΙΑ ΚΕΡΚΥΡΑΣ

24. ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ T: 26710-28747 & F: Λ. Βεργωτή 14 281 00 ΑΡΓΟΣΤΟΛΙ 

25. ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ T: 27410-26491, F: 73577 Κροκιδά 73  201 00 ΚΟΡΙΝΘΟΣ sedekorin@gmail.com 

26.ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ T: 22810-83615, F: 86562 Ακτή Π. Ράλλη & Άνδρου 1 841 00 ΣΥΡΟΣ

27. ΛΑΚΩΝΙΑΣ T: 27310-23606, F: 29776 Ευαγγελιστρίας 45 231 00 ΣΠΑΡΤΗ dpapadako@tee.gr 

28. ΛΑΡΙΣΑΣ T: 2410-535566 & F:535158 Καλλιθέας 7 & Τζαβέλλα 412 22 ΛΑΡΙΣΑ sedelar@tee.gr 

29. ΛΑΣΙΘΙΟΥ T: 28410-82855 & F Λασιθίου 35 721 00 ΑΓΙΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ lioud@agn.forthnet.gr 

30. ΛΕΣΒΟΥ T: 22510-25159, F: 20136 Ολυµπίου Γυµν. 1 811 00 ΜΥΤΙΛΗΝΗ bapsokard@gmail.com 

31. ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ T: 24280-76803 & F Κοραή 65 382 21 ΒΟΛΟΣ 

32. ΜΕΣΟΛΟΓΓΙΟΥ T: 26310-55400, F: 26310-55404 Ναυπάκτου 4 302 00 ΜΕΣΟΛΟΓΓΙ      sede.mesologiounafpaktou@gmail.com  

33. ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ T: 27210-28145 & F:86973 K. Γεωργούλη 12 241 00 ΚΑΛΑΜΑΤΑ 

34.  ΞΑΝΘΗΣ T: 25410-62789 & F Βενιζέλου 84 671 00 ΞΑΝΘΗ stavros@zouridis.com 

35. ΠΑΤΡΩΝ T: 2610-276813, F:620080 Κανακάρη 101 262 21 ΠΑΤΡΑ info@spep.gr

36. ΠΕΛΛΑΣ T: 23810-26681, F: 26681 Φιλίππου 26 582 00 Ε∆ΕΣΣΑ npella@tee.gr  

37. ΠΙΕΡΙΑΣ T: 23510-23833,F: 23813 Αγ. Λαύρας 26 601 00 ΚΑΤΕΡΙΝΗ spedepierias@gmail.com 

38. ΠΡΕΒΕΖΑΣ - ΛΕΥΚΑ∆ΑΣ T: 26820-22767, F:26927 4ο χλµ. Ε.Ο. Πρ. - Ιωαννίνων 481 00 ΠΡΕΒΕΖΑ 

49. ΠΡΩΤΕΥΟΥΣΑΣ T: 210-3821731, F:3823402 Εµµ. Μπενάκη 18 106 78 ΑΘΗΝΑ spedep@tee.gr 

40. ΡΕΘΥΜΝΗΣ T: 28310-52355 & fax Κουντουριώτου 140 741 00 ΡΕΘΥΜΝΟ sedenret@otenet.gr 

41. ΣΕΡΡΩΝ T: 23210-66661, T & F: 22172 Υψηλάντη 1 621 23 ΣΕΡΡΕΣ sedeserron@gmail.com  

42. ΤΡΙΚΑΛΩΝ T 24310 70855 & F: 24310-79330 Καπαδοστρίου  28 421 00 ΤΡΙΚΑΛΑ 

43. ΦΘΙΩΤΙ∆ΑΣ T: 22310-24656 & F Σωκράτους 8 351 00 ΛΑΜΙΑ sedelamia@gmail.com 

44. ΦΛΩΡΙΝΑΣ T: 23850-45261, F: 23850-44060 33ου Συντάγµατος Πεζικού 12 531 00 ΦΛΩΡΙΝΑ evage@tee.gr 

45. ΦΩΚΙ∆ΑΣ T: 22650-22162, F: 22644 Ι. Γιδογιάννου 18, Άµφισσα 331 00 ΦΩΚΙ∆A 

46. ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ T: 23710-24456, F: 23800-21162 Κων/πόλεως 5 631 00 ΠΟΛΥΓΥΡΟΣ vlahosgiorgos@gmail.com

47. ΧΑΝΙΩΝ T& fax: 28210-46546 Νεάρχου 23 (Κτίριο ΤΕΕ Τ∆Κ) 731 34 ΧΑΝΙΑ sedechan@yahoo.gr 

48. ΧΙΟΥ T: 22710-41724, F: 41411 - 20003 ∆ηµογεροντίας 18 821 00 ΧΙΟΣ

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ     ΣΥΝ∆ΕΣΜΩΝ
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BUSINESS NEWS

ΑΝAVALOS pumps: 
53 χρόνια µπροστά

Η Ελληνική Βιοµηχανία Αντλιών
ANAVALOS µε ζωή 53 χρόνια και έδρα το
Άργος, είχε πολύ δυναµική παρουσία στη
∆ιεθνή Έκθεση Climatherm 2018 στο
Metropolitan Expo. Ο διευθυντής των γρα-
φείων της Αθήνας κ. Κώστας Ποτού, µη-
χανικός µε τεράστια εµπειρία στο χώρο των
µεγάλων εταιρειών αντλητικών συστηµά-
των, µας µίλησε για την εταιρεία ANAVA-
LOS. «Η εµπειρία της εταιρείας µας στο
χώρο σχεδιασµού - κατασκευής, εγκατά-
στασης και τεχνικής υποστήριξης των
αντλητικών συγκροτηµάτων είναι πραγµα-
τικά µεγάλη, ο χρόνος και η “αγορά” πι-
στεύω έχει να πει πολλά καλά λόγια για
µας. Είµαστε υπερήφανοι που έχουµε το
όραµά µας στην πατρίδα µας, σε πείσµα
των καιρών και σχεδιάζοντας το µέλλον
στο χώρο της άντλησης, δηµιουργήσαµε
πολύ δυνατές συνεργασίες µε µεγάλους οί-
κους του εξωτερικού όπως η PENTAIR
(USA), η Franklin Electric (Germany) και η
IMP (Slovenia), ενώ προωθούµε καινοτο-
µίες, που αφορούν την εξοικονόµηση ενέρ-
γειας µε συστήµατα άντλησης πολύ υψηλού
βαθµού απόδοσης καθώς και ηλιακά - φω-
τοβολταϊκά συστήµατα για άντληση καθα-
ρού νερού. Με το πρόγραµµα PA-SA
(PUMP AUDIT for SAVE ENERGY) της
ANAVALOS πραγµατοποιούµε µετρήσεις
ενέργειας και απόδοσης παλαιών αντλιο-
στασίων σε ∆ήµους και προτείνουµε τις
βέλτιστες οικονοµοτεχνικά λύσεις µε από-
σβεση, µε στόχο τον εκσυγχρονισµό και την
συντήρησή τους µέσω των κατά τόπους συ-
νεργατών µας. Επίσης προτείνουµε τα ιδι-
αίτερα πρωτοπόρα συστήµατα της JUNG
PENTAIR µε “καθαρούς” σταθµούς ανύ-
ψωσης λυµάτων  για οικισµούς και ∆ήµους,
µε κύριο πλεονέκτηµα τον σεβασµό στο πε-
ριβάλλον µας. Η εταιρεία ANAVALOS εκτός
από το ISO9001 απέκτησε το 2017 και την
περιβαλλοντική πιστοποίηση ISO 14000.

Στη Έκθεση Climatherm 2018 λανσάραµε
και το νέο µας πυροσβεστικό συγκρότηµα
σύµφωνα µε ΕΝ 12845. Επίσης σχεδιά-
σαµε και προωθούµε το νέο µας πιεστικό
συγκρότηµα µε αντλίες κατασκευασµένες
εξ ολοκλήρου από ανοξείδωτο ατσάλι AISI
304 και AISI 316 µε υπερσύγχρονο ηλε-
κτρικό πίνακα της ANAVALOS ο οποίος έχει
τη δυνατότητα της πλήρους διαχείρισης και
ελέγχου των αντλιών µέσω SCADA από
ένα κινητό τηλέφωνο ή ένα computer.
Βελτιώσαµε σχεδιαστικά το άκρως επιτυχη-
µένο µοντέλο ARGOLIFT (οικιακού σταθ-
µού ανύψωσης λυµάτων), µε το νέο
ARGOLIFT 2 το οποίο έχει πλέον τη δυνα-
τότητα εύκολου και γρήγορου ελέγχου, κα-
θαρισµού ή και αντικατάστασης του
κινητήρα (εάν χρειαστεί) µε πολύ µικρό κό-
στος. Επιδείξαµε τους νέους “Smart e-
Anavalos” καινοτόµους, πολύ προσιτούς
οικονοµικά αυτοµατισµούς αντλιων για: α)
Εκκίνηση και σταµάτηµα έως και τεσσάρων
(4) αντλιών από µεγάλη απόσταση πανευ-
κολα µέσω κινητού τηλεφώνου. β) Αυτο-
µατισµό εκκίνησης και σταµατήµατος
αντλιών µέσω i) θερµοστάτη περιβάλλο-
ντος ii) υγρασιοµέτρου αέρα ή γης. ιδανική
διάταξη για αγροτικές καλλιέργειες. Φυσικά
διαθέτουµε όλη την –τεράστια πλέον-
γκάµα αντλιών ANAVALOS, µικρών και µε-
γάλων, που µας έκανε γνωστούς στην Ελ-
λάδα αλλά και σε πολλές χώρες της
Αφρικής, Ασίας και Νότιας Αµερικής. Πι-
στεύουµε ότι , πλέον όλο και περισσότερος
κόσµος πιστεύει και στηρίζει τις Ελληνικές
Βιοµηχανίες και τα εγγυηµένα προϊόντα που
προτείνουν σε προσιτές τιµές. Η εποχή της
“τίµιας τιµής” που ήρθε, µας εκφράζει από-
λυτα και ικανοποιεί ιδιαίτερα τον πελάτη
µας. Η εταιρεία ΑΝΑΒΑΛΟΣ - Αφοι Φλί-
νου-Κ. Μαρινακης ΑΒΕΕ, ευχαριστεί
όλους τους συνεργάτες και συνοδοι-
πόρους της για όλα αυτά τα χρόνια
της ακρως επιτυχηµένης πορείας.» 

Η fischer αυξάνει τον
κύκλο εργασιών της
πάνω από τα 800 
εκατοµµύρια ευρώ 
για πρώτη φορά
2017: κύκλος εργασιών 812
εκατοµµύρια ευρώ, αύξηση 9%
Επίτευξη στόχων και στους 5 επι-
χειρησιακούς τοµείς. Εξαγορά-
στηκε πλήρως η LNT Automation
GmbH.

Το 2017 ήταν πετυχηµένο για τον όµιλο
εταιριών fischer. Με κύκλο εργασιών 812
εκατοµµύρια ευρώ, η οικογενειακή επιχεί-
ρηση µε έδρα το Waldachtal στο βόρειο
Μέλανα ∆ρυµό (νοτιοδυτικά της Στουτγάρ-
δης στη Γερµανία) ξεπέρασε τον κύκλο ερ-
γασιών του προηγούµενου έτους (745
εκατοµµύρια ευρώ) κατά 67 εκατοµµύρια
ευρώ (αύξηση 9%). Και οι 5 επιχειρησιακοί
τοµείς του οµίλου (συστήµατα στερέωσης
fischer, συστήµατα αυτοκινήτου fischer,
παιχνίδια fischertechnik, συµβουλευτικές
υπηρεσίες fischer και LNT αυτοµατισµοί)
πέτυχαν σηµαντική αύξηση του κύκλου ερ-
γασιών. Η ελληνική θυγατρική του οµίλου
αύξησε τον κύκλο εργασιών της κατά
1,5%. Πλήρης εξαγορά της LNT Αυτο-
µατισµοί: Η fischer το 2017 προσαρµό-
στηκε ακόµη περισσότερο προς την
κατεύθυνση της ψηφιοποίησης, στα πλαί-
σια της βιοµηχανίας 4.0 και του ηλεκτρονι-
κού εµπορίου, επεκτείνοντας το
χαρτοφυλάκιό της. Το 2017 εξαγόρασε
πλήρως την εταιρία LNT Automation
GmbH αφού είχε αποκτήσει το 90% των ει-
δικών ανάπτυξης, παραγωγής και προµή-
θειας ηλεκτρονικών συστηµάτων το
προηγούµενο έτος. Η fischer απέκτησε πέ-
ρυσι και τις µετοχές της startup εταιρίας
τρισδιάστατων εκτυπώσεων trinckle 3D.
Με το paramate, το κύριο προϊόν της, η
εταιρία διαθέτει εφαρµογές τρισδιάστατων
εκτυπώσεων, για διαδικτυακά τρισδιάστατα
µοντέλα χωρίς την ανάγκης γνώσης CAD.
Εκτός από την trinkle 3D, η fischer απέ-
κτησε µερίδια και άλλων startup εταιριών.
Επίσης µέσα στο 2017, η fischer συµβου-
λευτικές υπηρεσίες ίδρυσε θυγατρικές εται-
ρίες στην Ιταλία και την Κίνα. Σηµαντική
αύξηση στελεχιακού δυναµικού: Στο
τέλος του 2017, ο όµιλος εταιρειών fis-
cher απασχολούσε 5.000 άτοµα, 400 πε-
ρισσότερα από το τέλος του 2016 (αύξηση
8%). Επέκταση διεθνών δραστηριοτή-
των:¨Ο όµιλος εταιρειών fischer δραστη-
ριοποιεί σε διεθνές επίπεδο για αρκετές
δεκαετίες. Η θυγατρική εταιρία στην Τσεχία
γιόρτασε το 2017 τα 20 χρόνια λειτουργίας
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της στο Ivanovice na Hané. Μια ακόµη πα-
ραγωγική εγκατάσταση 7.200 τετραγωνι-
κών µέτρων ξεκίνησε το ίδιο έτος για την
παραγωγή πάνω από 190 προϊόντων fis-
cher. Η κινεζική θυγατρική εταιρία fischer
fixings Co. Ltd. στο Taicangστην γιόρτασε
επίσης 20 επιτυχηµένα χρόνια λειτουργίας
της. Η επέτειος γιορτάστηκε µε τα εγκαίνια
του νέου κτιρίου παραγωγής (10.500 τε-
τραγωνικών µέτρων) για τη fischer συστή-
µατα αυτοκινήτου. Επίσης συµπλήρωσε 20
χρόνια λειτουργίας και η fischer Αργεντινής.
Στις αρχές του 2017, η fischer εγκαινίασε
το νέο εργοστάσιο της στο Freiburg σε ένα
κτίριο 13.900 τετραγωνικών µέτρων. Εκεί
µεταφέρθηκαν οι παραγωγικές δραστηριό-
τητες από το εργοστάσιο της Upat στην κο-
ντινή πόλη Emmendingen. Προοπτικές
για το 2018: αναµένεται παρόµοια
αύξηση του κύκλου εργασιών: Ο όµι-
λος εταιρειών fischer προβλέπει παρόµοια
αύξηση του κύκλου εργασιών µε αυτή του
2017. Επιπρόσθετα, και άλλες εταιρίας θα
ενταχθούν στον όµιλο εταιρών fischer. Η
εταιρία fischer Hellas είναι η ελληνική θυ-
γατρική του οµίλου fischer. Ο όµιλος εται-
ριών fischer (www.fischer.group), µε
έδρα στο Waldachtal (Μέλανας ∆ρυµός,
Γερµανία), είχε κύκλο εργασιών 812 εκα-
τοµµύρια ευρώ το 2017 και 5.000 άτοµα
προσωπικό συνολικά. Η οικογενειακή επι-
χείρηση δραστηριοποιείται µε 46 θυγατρι-
κές σε 34 χώρες, έχει µονάδες παραγωγής
σε 7 χώρες και πωλήσεις σε πάνω από
100 χώρες. H fischer είναι ο παγκόσµιος
ηγέτης της αγοράς στον τοµέα της µηχανι-
κής αγκύρωσης. Τα προϊόντα που προσφέ-
ρει είναι: χηµικά αγκύρια, εκτονούµενα
(µεταλλικά) αγκύρια, πλαστικά (νάιλον) βύ-
σµατα, στηρίγµατα Η/Μ εγκαταστάσεων,
στηρίγµατα µονώσεων, ηλεκτρολογικά στη-
ρίγµατα, ξυλόβιδες, χηµικά οικοδοµής
(αφροί πολυουρεθάνης, στεγανωτικά - συ-
γκολλητικά υλικά), προϊόντα κοπής, λείαν-
σης και διάτρησης, βάσεις φωτοβολταϊκών,
υλικά παθητικής πυροπροστασίας κ.λ.π.
Περισσότερες πληροφορίες:
www.fischer.gr

Η Prihoda Hellas, 
αποκλειστικός αντιπρό-
σωπος της Prihoda
Τσεχίας, ενός από τους µεγαλύ-
τερους παραγωγούς υφασµάτινων
αεραγωγών παγκοσµίως, έλαβε
µέρος ως εκθέτης στην έκθεση Cli-
matherm Energy 2018. 

Η εν λόγω έκθεση που συµβάλλει επί
σειρά ετών στην παρουσίαση των νέων τε-
χνολογιών στον τοµέα της ενέργειας, φιλο-
ξένησε για πρώτη χρονιά την Prihoda
Hellas, η οποία κατάφερε να εντυπωσιάσει
τόσο µε την παρουσία της όσο και µε τα και-
νοτόµα προϊόντα της. Με την συµµετοχή
της, η οµάδα της Prihoda Hellas πέτυχε τον
στόχο της, που δεν ήταν άλλος από την
γνωστοποίηση των Υφασµάτινων Αεραγω-
γών στην ελληνική αγορά, οι οποίοι εξα-
σφαλίζουν ολοκληρωµένες λύσεις στην
διανοµή αέρα και αποτελούν τη νέα τάση
στον κλάδο. Μέσα από τα video προσοµοί-
ωσης και τα εκθεσιακά συστήµατα Prihoda,
παρουσιάστηκαν τα αµέτρητα οφέλη των
υφασµάτινων αεραγωγών σε σχέση µε τους
παραδοσιακούς µεταλλικούς: • Μικρό
Βάρος • Ευκολία στην εγκατάσταση •
Εύκολη αποσυναρµολόγηση για την
πλύση του υφάσµατος • Ανώτερες
ιδιότητες υγιεινής • Χαµηλό κόστος
Τα προϊόντα Prihoda παρέχουν ποικιλία στις
επιλογές υφάσµατος, στήριξης, διάχυσης
αέρα και γεωµετρίας του αεραγωγού, εξα-
σφαλίζοντας λύσεις για τις ανάγκες κάθε
έργου. Τέλος, µέσα από την προβολή της
Prihoda Hellas, ανακαλύψαµε πως δεν
είναι µονόδροµος οι µεταλλικοί αεραγωγοί,
αφού τα υφάσµατα µπορούν να διακοσµη-
θούν και να τυπωθούν στα χρώµατα και
σχέδια που επιθυµούµε (Prihoda Art). Μά-
θετε περισσότερα για τις εφαρµογές της Pri-
hoda, στο www.prihoda-hellas.gr και
ακολουθήστε τις σελίδες της στο Facebook
και LinkedIn.

H WILO ΕΦΕΡΕ 
ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΚΑΙ ΣΤΗΝ
ΕΚΘΕΣΗ CLIMATHERM

H συµµετοχή της Wilo στην Έκθεση
Climatherm που πραγµατοποιήθηκε 22-
25 Φεβρουαρίου, στο Εκθεσιακό Κέντρο

Metropolitan Expo, ανέδειξε την έναρξη
της Νέας Εποχής “Wilo Brings The
Future”. Μέσα από ένα φουτουριστικό
χώρο 256 τ.µ., προβλήθηκαν ολοκληρω-
µένες λύσεις, «έξυπνα» συστήµατα, προϊό-
ντα και τεχνολογίες Wilo, ενώ οι άρτια
καταρτισµένοι Μηχανικοί Πωλήσεων και
Τεχνικοί της εταιρίας, υποδέχθηκαν τους
επισκέπτες και τους ξενάγησαν στο περί-
πτερο. Το κέντρο του ενδιαφέροντος ήταν η
Stratos MAXO, η πρώτη «έξυπνη» αντλία
στον κόσµο, που παρουσιαζόταν για πρώτη
φορά στην ελληνική αγορά. Για εκείνους
που ήθελαν να µάθουν περισσότερες πλη-
ροφορίες, πραγµατοποιούνταν ανά µία
ώρα, 15λεπτες παρουσιάσεις, σε ειδικά
διαµορφωµένη αίθουσα. 
Μερικά από τα εκθέµατα που συγκέντρω-
σαν την προσοχή των επισκεπτών,  προκα-
λώντας θετικά σχόλια και τις καλύτερες
εντυπώσεις, ήταν το Wilo EMUport CORE,
προκατασκευασµένο αντλιοστάσιο λυµά-
των µε σύστηµα διαχωρισµού στερεών, το
Wilo SiBoost Smart Helix EXCEL, πιεστικό
συγκρότηµα για παροχή νερού µε τον υψη-
λότερο βαθµό απόδοσης στην κατηγορία
του, το Wilo SiFire, για παροχή νερού πυ-
ρόσβεσης κατά το Ευρωπαϊκό Πρότυπο
ΕΝ12845 και η υποβρύχια αντλία Wilo
Zetos Κ8, για άρδευση και παροχή ανεπε-
ξέργαστου νερού. 
Το χώρο φιλοξενίας του περιπτέρου τίµη-
σαν οι επισκέπτες που έφτασαν από κάθε
γωνιά της Ελλάδας, απολαµβάνοντας το
ζεστό καλωσόρισµα του προσωπικού, τα
δροσιστικά και γλυκά κεράσµατα που προ-
σέφερε η Wilo Hellas και ανταλλάσσοντας
απόψεις µέσα από φιλικές συζητήσεις για
την εξέλιξη του κλάδου.
Η τελευταία ηµέρα της Έκθεσης έκλεισε µε
πολλά χαµόγελα και τη δέσµευση της Wilo,
ότι η εταιρία θα συνεχίσει να βαδίζει
στο δρόµο της καινοτοµίας των συστη-
µάτων και των υπηρεσιών που η ίδια χά-
ραξε, πρωτοπορώντας στο χώρο της, σε
παγκόσµιο επίπεδο.
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Με απόλυτη επιτυχία στέφθηκαν οι
εκθέσεις Infacoma & Aquatherm
Athens 2018 

Συνολικά συµµετείχαν
24.500 εµπορικοί 
επισκέπτες από 18 χώρες 

Οι εκθέσεις Infacoma & Aquatherm Athens αποτελούν
το µεγαλύτερο εκθεσιακό γεγονός για τη δόµηση, την ανα-
καίνιση, τη µόνωση, τη θέρµανση, τον κλιµατισµό, την εξοι-
κονόµηση ενέργειας, την πισίνα και τα spa για κατοικίες,
επαγγελµατικούς χώρους και ξενοδοχειακές µονάδες!
Με περισσότερους από 24.500 εµπορικούς επισκέπτες
από συνολικά 18 χώρες, 630 επαγγελµατικά «ρα-
ντεβού» µεταξύ Ελλήνων εκθετών και εκπροσώπων
από εννέα χώρες, αλλά και µε 230 εκθέτες µόνο θε-
τικά θα λέγαµε ότι έκλεισε το πρόσηµο για το 2018.
Η αυλαία έπεσε για τις Infacoma & Aquatherm Athens
2018, ξεπερνώντας όλους τους στόχους που είχαν τεθεί. Για
δεύτερη συνεχή χρονιά οι συγκεκριµένοι κλάδοι βρέθηκαν
στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος µέσα από τις δύο εκθέσεις,
οι οποίες ανταποκρίθηκαν στις υψηλές απαιτήσεις των συµ-
µετεχόντων και των χιλιάδων εµπορικών επισκεπτών που
έδωσαν το «παρών» στο εκθεσιακό κέντρο MEC Παιανίας
από τις 9 έως τις 12 Φεβρουαρίου, επιβεβαιώνοντας τον
ισχυρό εµπορικό χαρακτήρα του εκθεσιακού «διδύµου».
Οι Infacoma & Aquatherm Athens 2018 ανέδειξαν
µε τον καλύτερο τρόπο τις σηµαντικότερες τάσεις
αναφορικά µε την ανακαίνιση και τη δόµηση, τις
«πράσινες» κατασκευές, τα προϊόντα αιχµής και τις
λύσεις που προσφέρουν, καθώς επίσης και τις οικο-
νοµικά προσιτές εφαρµογές, τη χρηστή διαχείριση
της ενέργειας και των υδάτινων πόρων, τις δυνατό-
τητες ενεργειακής αναβάθµισης ποικίλων δοµών κ.ά.
Σηµαντική παρουσία είχε και ο κλάδος της πισίνας. 
∆εν έλειψαν όµως και οι παράλληλες εκδηλώσεις µε το δικό
τους ξεχωριστό και εξειδικευµένο ενδιαφέρον, όπως οι ενη-
µερωτικές ηµερίδες που διοργάνωσε η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Εµπόρων και Βιοτεχνών Υαλοπινάκων σχετικά µε τις
πιο πρόσφατες τεχνολογικές καινοτοµίες του κλάδου.
Το σηµαντικό εκθεσιακό «δίδυµο», το οποίο συνδιοργανώ-
θηκε από τη ∆ΕΘ-Helexpo και την εταιρεία Be Best, κρατώ-
ντας ως παρακαταθήκη την ικανοποίηση των εκθετών και το
υψηλό επίπεδο των εµπορικών επισκεπτών και ανεβάζοντας
τον πήχη των προσδοκιών ακόµα υψηλότερα. ανανέωσε το
«ραντεβού» του µε τον κλάδο για την επόµενη χρονιά.

Ραντεβού λοιπόν το 2019

Εντυπωσιακή άνοδος της ∆ιεθνούς
Έκθεσης Climatherm Energy 2018 

Κατέρριψε κάθε 
προηγούµενο ρεκόρ

Για ακόµη µια χρονιά η ∆ιεθνής Έκθεση Climatherm En-
ergy, που πραγµατοποιήθηκε στο Athens Metropolitan
Expo 22-25/02/201 και µε χορηγό επικοινωνίας την
ΠΕΣΕ∆Ε, κατέκτησε την κορυφή ως η πρώτη, µεγα-
λύτερη και πιο εξειδικευµένη έκθεση στον κλάδο της
ενέργειας.
Η δυναµική της ∆ιεθνούς Έκθεσης Climatherm Energy είναι
απόρροια τόσο της ποιότητας όσο και του κύρους των εκθε-
τών αλλά και των επισκεπτών της. Οι συµµετέχοντες εκθέτες
κάθε δύο χρόνια αφιερώνουν σηµαντικούς πόρους, πολύ-
τιµο χρόνο και ανθρώπινο δυναµικό, προκειµένου να συµµε-
τάσχουν στην ∆ιεθνή Έκθεση Climatherm Energy, η οποία
τελεί σηµείο αναφοράς, που συγκεντρώνει το σύνολο των
επαγγελµατιών του κλάδου της οικοδοµής.
Περισσότεροι από 19.000 επαγγελµατίες επισκέ-
πτες, αριθµός πολύ µεγαλύτερος από εκείνον της
διοργάνωσης του 2016, έδωσαν το παρόν και έλα-
βαν άµεση πληροφόρηση για όλες τις νέες και πιο
εξελιγµένες τεχνολογίες του κλάδου σε Ελλάδα και
εξωτερικό. Με διαφορά, φέτος ανταποκρίθηκε πολύ µε-
γάλο µέρος επαγγελµατιών από την επαρχία, αυξάνοντας έτσι
τόσο την ποσότητα όσο και την ποιότητα των εξειδικευµένων
επισκεπτών, δίνοντας σε όλες τις µεγάλες αντιπροσωπίες και
βιοµηχανίες του κλάδου, τη δυνατότητα επιτυχηµένων συ-
νεργειών αλλά και διεύρυνσης του πελατολογίου τους.
Την διεθνή έκθεση Climatherm Energy, η οποία πα-
ραµένει µια ισχυρή παρουσία στον χώρο της ενέρ-
γειας εδώ και 30 χρόνια, εγκαινίασε ο υπουργός
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Γιώργος Σταθάκης,
περνώντας µηνύµατα θετικά και αισιόδοξα για την ευ-
ρύτερη αξιοποίηση εξοικονόµησης ενέργειας στη
χώρα µας αλλά και για τα προσεχή έργα του Υπουρ-
γείου µε σκοπό την ενδυνάµωση και την άνοδο του
κλάδου.
Ανανεώνουµε το ραντεβού µας στην επό-
µενη ∆ιεθνή Έκθεση Climatherm Energy
το 2020 

Α Ν Α Κ Ο Ι Ν Ω Σ Η  
Με ασφαλής πληροφορίες το πρόγραµµα

των κατασκηνώσεων για τους 
ασφαλισµένους του πρώην ΤΣΜΕ∆Ε 

θα λειτουργήσουν κανονικά και φέτος.
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Επιχειρηµατική αποστολή στο 
Μαρόκο από τον ΣΕΒ και τον ΣΕΒΕ
3-4 /5/2018

Ο ΣΕΒ σε συνεργασία µε τον ΣΕΒΕ, το Υπουργείο Εξωτερικών, την πρεσβεία
του Μαρόκο στην Ελλάδα και τη Γενική Συνοµοσπονδία Επιχειρήσεων του Μα-

ρόκο (CGEM), διοργανώνει επιχειρηµατική αποστολή στο Μαρόκο, από την Πέ-
µπτη 3 έως την Παρασκευή 4 Μαΐου 2018, µε αναχώρηση στις 2/5 και επιστροφή

στις 5/5. Στην αποστολή θα εκπροσωπηθούν όλοι οι κλάδοι της ελληνικής οικο-
νοµίας. Για περισσότερες πληροφορίες επικοινωνείτε µε την κα Βίκυ Μακρυγιάννη,

ΣΕΒ-Τοµέας Βιοµηχανίας, Αναπτυξιακών Πολιτικών και ∆ικτύων (Τ. 211 5006 121, Ε.
ir@sev.org.gr).

Στο Μουµπάι της Ινδίας η  Έκθεση Τσιµέντου- Concrete
Show 24-26/5/2018
Μεταξύ 24-26 Μαΐου θα διεξαχθεί στο Μουµπάι της Ινδίας η Έκθεση Τσιµέντου- Concrete and Construction Show στον
εκθεσιακό χώρο Bommbay Convention & Exhibition Centre. Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόµενοι µπορούν
να απευθυνθούν απευθείας τους διοργανωτές MEREBO MESSE Marketing, στο  τηλ. +49-40-3999905-0, στο
e-mail: contact@merebo.com ή στο website της έκθεσης http://www.csi.merebo.com.

PROJECT LEBANON 2018 στις 26-29/6/2018 
για δοµικά υλικά
Η ∆ιεθνής Έκθεση ∆οµικών Υλικών και Κατασκευών PROJECT LEBANON 2018 διοργανώνεται για 23η φορά στη Βη-
ρυτό από 26 έως 29 Ιουνίου 2018. Η ∆ιεθνής Έκθεση αποτελεί κορυφαίο γεγονός αυτού του είδους στην περιοχή, φέρ-
νοντας σε επαφή τις σηµαντικότερες βιοµηχανίες από όλο τον κόσµο. Στη διοργάνωση του 2017, 313 εκθέτες από 22
χώρες από όλο τον κόσµο, παρουσίασαν τα τελευταία προϊόντα και υπηρεσίες τους σε 17.639 επιλεγµένους επισκέπτες.
Η PROJECT LEBANON προσφέρει ευκαιρίες δικτύωσης µε ένα υψηλής ποιότητας κοινό και επιτρέπει στους συµµετέχο-
ντες να δηµιουργήσουν νέες επαφές, να ανανεώσουν τις υπάρχουσες συνεργασίες και να διερευνήσουν νέες επιχειρηµα-
τικές ευκαιρίες. Η χώρα µας για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια θα συµµετάσχει µε εθνικό περίπτερο
και φιλοδοξεί να παρουσιάσει δυναµικά την Ελληνική συµµετοχή. Η έκθεση συγκεντρώνει και προβάλλει τη µεγαλύτερη
ποικιλία σε προϊόντα και υπηρεσίες του τοµέα των κατασκευών.
Ειδικότερα προβάλλονται:
• ∆οµικά υλικά (κόλες – µονωτικά – χρώµατα – συστήµατα αλουµινίου – πόρτες παράθυρα – συστήµατα
ασφαλείας -  προϊόντα υαλουργίας και µεταλλουργίας -  µπάνια – κεραµικά – προϊόντα ξύλου κ.λ.π.)
• Ηλεκτρολογικό υλικό, καλώδια
• Κλιµατισµός, τεχνολογία κλιµατισµού κατοικιών και επαγγελµατικών χώρων, αντλίες
• Μηχανήµατα, ηλεκτρικά µηχανήµατα
• Μάρµαρα και πέτρες
Αιτήσεις συµµετοχής έως: 15 Μαΐου 2018 Υπεύθυνη έκθεσης: ΒΙΒΗ ΚΑΛΑΜΑΡΑ
E-mail: v.kalamara@enterprisegreece.gov.gr Τηλ: 210 3355764
https://www.enterprisegreece.gov.gr/eksagoges/programma-drashs/ekthesiako-programma/project-lebanon-
2018




